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SPET PRED 
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TEŽNJE S EPA R A TIZM A IN  S LO V E N C I V ITALIJI

A .D .  A N T O N I

V teh dneh so naša razmišljanja pogosteje name
njena šolski tematiki, saj se zaključuje letni krog dejav
nosti, v katerega smo vpleteni mnogoštevilni. Pred
vsem seveda otroci s starši in pedagogi. Ker se je 
prav v tem času intenzivneje razmišljalo o šoli tudi 
zunaj njenih struktur, se je omenjenim pridružila širša 
javnost, k i je podala svoja gledanja na racionalizacijo 
in kvalitetni preustroj naših šol. Sindikat slovenske 
šole in Šolski odbor imata seveda v tem kontekstu 
važno in odgovorno vlogo.

Raznovrstne pisane zaključne prireditve in želja po 
počitnicah odmaknejo to tematiko v drugi plan. Pa 
vendarle, za nami je leto različnih poskusov, da bi se 
že uveljavljene in zakonsko določene pravice okrnile. 
Vsi, ki so o tej tematiki razmišljali, so si b ili edini, da bi 
morali b iti sami aktivneje soudeleženi pri načrtovanju 
in preoblikovanju, ki bi vodilo v avtonomijo naše šole. 
Ob tem je potrebno upoštevati tako široko teritorialno 
mrežo (a ne za vsako ceno) in kvalitetno vsebino.

Pomena, k i ga imata vzgoja in izobraževanje v ma
ternem jeziku od vrtca do višjih šol, se seveda vsi za
vedamo. Naš čas prinaša nove izzive; tako tiste, ki so 
značilni za našo šolo, kot one, s katerim i se soočajo 
vsi. Vse pa vodi h ključnemu vprašanju, kakšen delež 
naj bi imela šola, ko ob družin i in okolju mlademu 
človeku pomaga pri iskanju in oblikovanju lastne iden
titete.

Izobraževanje je moralo stopiti s piedestala odmak
njenosti in se prib ližati vzgajanju, k i bi moralo imeti 
skladno s časom, v  katerem živimo, vedno večjo vlogo. 
Ključ do znanja in ne le znanje, ki je dosegljivo v tak
šni in drugačni obliki. In prav tu se seveda dotaknemo 
stare resnice, da šola stoji na učitelju. In na to, ob 
borbi za priznavanje in razvijanje naše šole, ne bi 
smeli pozabiti.

Poučevanje, ki ni le poklicna in službena obveza. 
N ičkolikokrat se nam pripeti, da se mladi navdušijo 
nad predmetom in tematiko, ne zaradi našega znanja 
in pedagoških izkušenj, ampak predvsem zaradi naše 
osebne predanosti, ki jo ob vsem povedanem zaslutijo. 
V težnji po kvalitetni rasti našega dela ne bi smeli teh 
občutkov odrin iti ob rob, ampak bi jih morali razkriti 
tudi tistim, k i za to niso občutljivi. Če se namreč vsebi
na našega šolskega sistema ne bo znala bogatiti, potem 
je tudi zavzemanje za ohranjanje in rast naših šolskih 
struktur brezpredmetno. Prepogosto se dogaja, da ne 
prihaja do usklajevanja; v ospredju je zdaj eno in po
tem drugo, odvisno pač od trenutnih okoliščin.

Učenci in dijaki naj v brezskrbnosti počitnic uživajo 
v počitku, igri in odkrivanju novega. Staršem bo dano, 
da se v tem času s svojim i o troki v novih spoznanjih 
obojestransko bogatijo. Vzgojitelji, učitelji in profesorji 
si v tem času po ln im o akumulatorje v želji, da bi naša 
šola znala in uspela v lup in i in vsebini nadgraditi vse 
svoje kvalitete. _

KAM GRE ITALIJA?
ANDREJ B R A TU Ž

Federalizem 
ali secesija

Zadn je  čase se na p o li
tičn i pozo rn ic i v Ita liji ved
no bo lj ja v lja jo  s im ptom i 
v idnega nezadovoljstva in 
nem ira. Gre predvsem za 
znane  p re d lo g e  o z iro m a  
zah teve  Severne lige , ki 
m očno  v ih ti zastavo neod
visnosti in odcepitve. To je 
sicer že star argum ent p o li
tične sile, ki jo  vodi Umber- 
to Bossi. N ovo  severno dr
žavo so lig in i vo d ite lji im e
novali Padania, ki pa ji niso 
še začrta li natančnih  meja. 
Zaenkrat im a jo  nekak par
lam ent v M an tov i, na dan 
so prišle zelene srajce, zad
nji čas g roz ijo  prefektom  s 
prese litvam i itd. Lahko bi 
rek li, da se pri vsem tem 
p o lit ič n e  zah teve  včasih  
m ešajo s fo lk lo rn im i e le 
m enti.

P og le jm o pa, a li ni že 
pred Severno ligo marsikje 
po Italiji zavel veter indipen- 
dentizma. Že leta nazaj so 
tudi močne lokalne stranke 
na S ic iliji in Sardin iji posta
v ile  zahtevo po sam ostoj
nosti obeh o tokov (kar so 
tud i zahteva li avtonom isti 
na Korziki). Seveda preko 
gesel in paro l ni šlo. Tudi 
na alpskem obm oč ju  se je 
več  le t b o lj a li m an j u- 
radno jav lja la  ideja p o lit ič 
ne samostojnosti, nato pa 
zahteva po sam ood ločb i. 
Tu im am o v m is lih  lu žn o  
T iro lsko  in nekatere b o lj 
e k s tre m is tič n e  p o l it ič n e  
skupine, ki so pred leti za
pustile  Južnotiro lsko lju d 
sko stranko (SVP). V D o lin i 
Aosti pa so se te zahteve 
kazale izk lju čn o  v p o lit ičn i 
in d e k la ra tivn i o b lik i, po 
kateri naj bi ta alpska skup

nost postala nekaka evrop
ska dežela.

Samo po sebi se sedaj 
jav lja  vprašanje: kako gle
dam o na vse to  S lovenci v 
Ita liji?  Razume se, da v teh 
nekaj besedah ne m orem o 
dati kakega posebnega o d 
govora, še m anj pa takega, 
ki bi odražal m nenje  ce lo t
ne manjšine. Slovenci v Ita

lij i n ism o n iko li postav lja li 
posebn ih  zah tev po kaki 
posebni p o lit ič n o  upravni 
av tonom iji, še m anj po ne
kem separatizm u. Naš boj 
gre naprej za dosego ustav
nih pravic in zaščito, ki jih  
mora repub lika  Ita lija  dati 
že po svo jem  no tra n je m  
pravu. M is lim , da bi v vsem 
tem  okviru  M antova ne da
la S lovencem  kaj več od 
Rima, saj so tud i krajevne

stvarnosti vsem dobro  zna
ne. Trst, G orica  in V idem  
pa so kot izrazi na jb liž je  o- 
blasti v vseh le tih  d o vo lj 
zgovorno pokaza li, kaj so 
p r ip ra v lje n i d a ti in  česa 
ne...

Debate o vsem tem bo 
do gotovo še vroče, ne le 
zaradi pasje vroč ine . Zato 
bom o še priča za n im iv im  
z a p le to m  in  ra z p le to m  
vprašanj, ki smo jih  naka
za li.

PO D PIS  O  P R ID R U Ž E N E M  Č L A N S T V U  V EZ

ODLOČILEN KORAK 
BLIŽE EVROPI

M A R JA N  D R O B E Ž

K!Sloveniji so si nekateri 
funkcionarji zlasti v vladi in 
po raznih ministrstvih, v 
političnih strankah in dr
žavnih ustanovah nazdrav
ljali s šampanjcem ob pod
pisu sporazuma o pridruže
nem članstvu v Evropski 
zvezi. Ocene in mnenja o 
tem dogodku pa so v javno
sti in v političnih strankah 
različne. Prevladujoče in 
najbolj razširjeno je mne
nje, da je omenjeni spora
zum velikega pomena tudi 
zaradi tega, ker bo Sloveni
jo oddaljil od Balkana, torej 
od tistega sveta in njegovih 
predstavnikov, ki so se pri 
nas do kraja onemogočili. 
V okviru takšne vizije bo 
Slovenija nadaljevala s svo
jo usmeritvijo: prizadevala 
si bo za polnopravno član
stvo v Evropski u n iji in 
vključitev v vojaško zvezo 
NATO.

V evforiji ob vključeva
nju v evropske povezave 
oz. združevalne procese 
nekateri premalo poudarja
jo nekaj pomembnih dej
stev iz razmerja med Slove
nijo in Evropsko zvezo. Za
vedati bi se morali, da slo
venska politika nima naj
večjih zaslug za to, da je bil 
podpisan sporazum o pri
druženem  članstvu. Gre  
namreč za strateško odloči
tev evropske politike za 
hodne usmeritve, z vrhovo
ma v Evropski zvezi in or
ganizaciji NATO, ki je pre
sodila, da je vključevanje 
Slovenije v gospodarske in 
politične integracije v nje
nem interesu. Takšna odlo
čitev je za Slovenijo seveda 
pom em bna in koris tna , 
vendar se je treba zavedati, 
da bo Slovenija kot pridru
žena članica sicer deležna 
prednostnega odnosa, raz
nih olajšav, prispevkov in 
drugih ugodnosti Evropske 
zveze, toda njena prihod
nost bo tudi v spremenjenih
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razm erah odvisna p red
vsem od Slovencev samih. 
V tem okviru bo prišlo tudi 
do "prerazporeditve" obla
sti, saj bo družbenogospo
darski razvoj Slovenije v ve
liki meri določala in usmer
jala Evropska zveza. Že na
slednje leto bo, denim o, 
Slovenija morala občutno 
znižati carine za uvoz bla
ga in storitev iz držav Ev
ropske zveze.

Kar zadeva težnje evrop
ske politične skupnosti za
hodnega duha in usmerit
ve, ki bo vključevala tudi 
Slovenijo, je zanimivo mne
nje, objavljeno prejšnjo so
boto v Delu. Po njem so 
Združene države Amerike 
baje pritisnile na Rim, naj 
v interesu t.i. južnoevrop
ske varnosti začne razmiš
ljati o nekakšni bolj poveza
ni južnoevropski N atovi 
"trojki" (Ita lija -S lovenija - 
Madžarska). Američanom  
se je domnevno že odzval 
novi italijanski zunanji m i
nister Lamberto D ini, ki je 
napovedal, da se bosta v 
kratkem (tudi v zvezi s tem  
novim "italijanskim inte
resom") sestala obrambna 
ministra sosednjih držav.
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"MODERNA DRŽAVA POLITIČNEGA UBOJA"
D R A G O  LECIŠA

f l la  časnikarjevo vprašanje, ali se je po 
volitvah z dne 21. aprila letos kaj spre
menilo v italijanski družbi in politik i, je 
milanski kardinal Martini pred dnevi od
govoril, da so vsi stari problemi ostali 
nerešeni. Sklicujoč se na zadnje zborova
nje Italijanske škofovske konference je 
navedel "težavni gospodarsko-finančni 
položaj, brezposelnost, organizirani k ri
minal, korupcijo, vedno večjo prisotnost 
tujcev iz revnih afriških in azijskih držav, 
problem Severa in Juga ter institucional
no prehajanje (tranzicijo)". "Vtis pa imam
- je še dejal ta vplivn i cerkveni dostojan
stvenik - da je v splošni zavesti nekaj 
več jasnosti, kaj je treba narediti. Videti 
bo treba, katera dejanja bodo ustrezala 
namenom."

Za poglobljeno analizo stanja v državi 
je dala priložnost tudi 50. obletnica ita
lijanske republike. Tako je na skupnem 
zasedanju obeh zakonodajnih zbornic 
imel pomemben govor predsednik repu
blike Scalfaro, nekaj dni kasneje pa je v 
Milanu nastopil novi predsednik poslan
ske zbornice, bivši sodnik in eden vidnej
ših intelektualcev Demokratične stranke 
levice (prej K R ) Violante.

V lombardski prestolnici se je udeležil 
zborovanja Vsedržavnega združenja par
tizanov Italije (ANPI) in hotel ob tej pri
ložnosti predvsem pojasniti, kaj je mislil, 
ko je ob izvolitvi za predsednika poslan
ske zbornice omenil "fante in dekleta", 
ki so se po 8. septembru opredelili za 
salojsko republiko. Te njegove besede 
so v marsikaterih krogih vzbudile začu
denje in tudi obsodbo.

Ne glede na to je treba priznati, da iz
vajanja predsednika Violanteja v marsi
čem globoko spreminjajo podobo Italije, 
kakršno si zlasti tujec lahko ustvari s po
vršnim branjem italijanskega tiska ali z 
gledanjem velike večine televizijskih spo
redov.

"Italija je v zadnjih 30 letih - je med 
drugim dejal Violante - postala moderna 
domovina političnega uboja", kar zelo 
zgovorno izhaja iz naslednjih podatkov: 
v zadnjih treh desetletjih je b ilo  osem 
pokolov in kakih 13 tisoč atentatov, kar 
je terjalo nad 500 smrtnih žrtev. Zaradi 
takega zločinskega delovanja je po raznih 
ječah po državi več tisoč ljudi, katerim 
se pridružujejo novi, obsojeni zaradi ko
rupcije in podobnih kaznivih dejanj. O 
tem hudem problemu mora oblast voditi 
račun, a Violante zavrača vsako misel o 
amnestiji, čeprav hkrati poudarja, da "se 
Italija ne more spremeniti v velikansko

sodno dvorano, kjer se kot v nekakšni 
laični do lin i Jozafat odmerjajo krivde in 
zasluge vsakomur, kdor je kdaj opravljal 
kako javno funkcijo".

Zelo odločno je Violante nastopil proti 
mafiji. "Samo nacifašizem in mafija skru
nita grobove - je naglasil - kajti njuna 
kultura ima tale skupni imenovalec: idejo
o popolnem uničenju nasprotnika... Mi 
pa bomo mafijo premagali; ta bo sicer 
reagirala in še pobijala, toda mi bomo 
napeli vse sile in jo bomo na koncu pre
magali, ko l smo premagali nacizem in 
fašizem in kot smo premagali rdeče bri
gade".

C) salojskih premagancih, za katere 
naj bi zdaj kazali razumevanje, je pred
sednik Violante rekel tole: "Vprašal sem 
se, ali ne bi b ilo  prav, če bi današnja Ita
lija začela razmišljati, zakaj in čemu se 
je na tisoče fantov in zlasti deklet posta
v ilo  na salojsko stran in ne na stran pra
vičnosti in svobode; to pa v trenutku, 
ko je b ilo vse izgubljeno". Govornik je 
pristavil, da je treba po njegovem ločiti 
odgovornost teh fantov in deklet od od
govornosti tistega, ki je "zavestno izdal 
Italijo s tem, da jo je izročil Hitlerjevi 
vojski".

V poslanski zbornici je Violante ome
nil uporabo sile, ki naj bi prišla v poštev 
zoper odcepitev, kot jo predvideva Bos- 
sijev program. V Milanu je svojo misel 
popravil. "Prevratniški zahtevi po odce
pitvi odgovorimo - je dejal - z moderno
stjo; modernost pomeni, da novo obliko 
države gradimo od spodaj. Začnimo z 
mesti, katerih vladam priznajm o vse 
možne oblike oblasti in samofinancira- 
nja, kar naj služi predvsem neposredne
mu upravljanju življenja skupnosti." "Če 
skrajno centralistična oblika države - je 
nadaljeval - predstavlja kletko, ki je ne 
prenašajo ne posamezniki ne podjetja, 
ne skupnosti ne krajevne ustanove, je 
jasno, da tudi federalizma ne moremo 
zreducirati na zgolj deželno decentrali
zacijo osrednjega centralizma. Če bi nam
reč rimski centralizem zamenjali z 22 m i
lanskimi, beneškimi, florentinskim i in 
drugimi centralizmi, ne bi po mojem glo
bokem prepričanju ničesar izboljšali."

Italija torej nikakor ni več "das Land, 
wo die Zitronen bluhn" in "im dunklen 
Laub die Goldorangen gliihn" (v prostem 
prevodu: "dežela, v kateri cvetejo lim o
ne" in "v temnem listju žarijo rumene 
pomaranče"), ko l jo je pred natančno 
210 leti opeval veliki nemški pesnik (J.W. 
Goethe, Mignon). Res pa je tudi, da tedaj 
Italije kot države sploh ni bilo.
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Ko je že vse kazalo, da 
bo v predvidenem  roku pod 
streho vsaj vojaški del e s 
tonskega sporazum a o ra
zo ro ž itv i, se je  za takn ilo . 
Bosanska vlada ne nam e
rava podpisati sporazuma o 
razorožitvi, če bo med pod
p isn icam i tud i nepriznana 
R epublika srbska. V  Sara
jevu m enijo , da m ora jo  do 
govor podp isa ti le uradni 
predstavniki Bosne, Hrvaš
ke in Zvezne Jugoslavije.

Če se je torej zaustavilo 
dogovarjan je  glede vojaš
kega dela, c iv ilnega sploh 
še niso p riče li. O dprta  in 
nerešena so ostala vsa vpra
šanja od zagotovitve  p ro 
stega g ibanja na celotnem  
oze m lju  Bosne in H erce
govine, vračanje beguncev 
in obnove pa do aretacije 
in so jenja v o jn im  z lo č in 
cem. Beograd že do lgo  ne 
priznava več Karadžičeve- 
ga režima, vendar pa iz no
tran jepo litičn ih  razlogov ne 
more ukazati aretacije Kara- 
džiča in M lad iča . Skupina 
srbskih izobražencev, ki jo 
vodi uradni ideolog M iloše- 
vičeve socialistične stranke, 
je izdala proglas v obram bo
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sedanjega vodstva bosan
skih Srbov. Brez Karadžiča 
je rečeno, ni možen noben 
dogovor. M iloševič se je za
to moral zadovo ljiti s kom 
prom isom , to  je z obvezo, 
da Karadžič ja vn o  ne bo 
več zastopal Republike srb
ske. To pa zahodu in še po
sebej Združen im  državam 
ni dovo lj: Karadžiča in M la 
d iča je treba postaviti pred 
haaško m ednarodno sod i
šče, kjer se morata zagovar
ja ti zarad i z lo č in o v  pro ti 
človeštvu, vztraja C lintonov 
zu n a n ji m in is te r C hris to - 
pher.

Bosanski Srbi še da lje  ne 
dovo lju je jo  M uslim anom  in 
H rvatom , da bi se v rn ili na 
dom ove, ki so na ozem lju  
R epublike srbske. Incidenti 
si s ledijo  iz dneva v dan.

V od ite lji so si - vsaj v iz
javah - ed in i, da bo treba 
parlam enta rne  vo litve  iz 
vesti v predvidenem  roku, 
to  se pravi sredi septembra. 
Toda pogojev za strpno o- 
zračje, v katerem bi se vo 
livc i lahko odgovorno opre
d e lili, še ni b ilo  ustvarjeno.

PETOKOLONASI 
ZNOTRAJ SKD?

JANEZ V U K

Slovenske krščanske de
m okrate je pretresel manjši 
škanda l: )anko  D e že la k , 
podp redsedn ik  stranke in 
vlade, si je dal pri odhodu 
z ene državne službe v d ru 
go iz p la č a ti o d p ra v n in o . 
Lojze Peterle se je od de ja
n ja strankarskega ko lega 
nem udom a ogradil. To naj 
bi Deželaka že v kratkem 
sta lo  izg u b o  mesta p o d 
predsednika stranke. V  jav
nost so tudi pricurlja le govo
rice, da m inister za prom et 
in zveze Igor Um ek ni ho
tel podpisati odstopne iz 
jave in jo  deponira ti pri Pe
terletu za primer, če bi vod
stvo stranke sk len ilo  zapu
stiti v lado. Oba omenjena 
veljaka SKD sta se v prete
klosti tud i odlikovala s svojo 
"kooperativnostjo" v odno 
su do LDS, ki je  šla tako da
leč, da sta baje ce lo  zagro
z ila  s prestopom med li be
ra Idemokrate.

O b  opisanih dogodkih  je 
)anez janša, predsednik so
cialdem okratov, z zanj zna
č ilno  nonšalanco iz jav il, da 
je že čas, da v SKD opravijo  
s peto ko lono, to  je z do 
m nevn im i v rin jenc i, ki naj 
b i d e la li  z o p e r in te re se  
stranke po navod ilih  od zu
naj. Ti naj bi b ili pog lavitn i

razlog, da so si stranke slo
venske pom lad i tako vsak
sebi, čeprav vo livc i več ino 
ma pričaku je jo  in ce lo ter
ja jo  n jihovo  tesno sodelo
vanje.

Še pred kakim  letom ali 
dvema bi Janševa izjava o 
petokolonaših sprožila plaz 
kritik  v o b č ilih  in ob tožb o 
n je g ov i p a ra n o id n o s ti in 
bolestni zlob i. To in še m no
go več so mu namreč p rip i
sovali ob številnih aferah, ki 
jih  je razkril. Toda vselej se 
je pokazalo, da predsednik 
SDS ni govoril na pamet: za 
svo je  o b to ž b e  je ve d n o  
imel dovo lj u tem eljenih po
datkov.

Teorija o "zaroti", to  je o 
"nads tranka rsk i" p o ve za 
nosti in uskla jenem  d e lo 
vanju do ločen ih  oseb zno 
traj slovenske "pa rtitok ra 
c ije " , je  danes tako rekoč  
splošno sprejeta, saj jo  po
trju je  ve liko  ne izpodb itn ih  
dejstev, ki so doslej prišla v 
javnost. Ne le kot za n im i
vost s tem  v zvezi navaja
mo, da bo v kratkem izšla 
knjiga z naslovom  Kučanov 
klan, v kateri avtor D an ilo  
S livn ik  na jav lja  odgrn itev  
n a d a ljn jih  ta n č ic  s sk riv 
nostnega po litičnega zaku
lisja v S loveniji. Nobena ta j
na ni, da je eden pog lav it
nih S livn ikovih  v irov  in for

m acij prav Janez Janša, ka
te rem u tud i nasprotniki p ri
znava jo  d o b ro  in fo rm ira 
nost, ce lo  tako dobro , da 
nam igu je jo , da ima nekak
šno ilegalno obveščevalno 
službo. N i izk ljučeno, da je 
na javljena knjiga v bistvu 
n e ka kše n  s o c ia ld e m o 
kratski p redvo liln i po litičn i 
projekt, ki naj razkrije  p o li
tično  zakulisje.

Z g o d o v in a  dose d a n jih  
vo litev  v S loveniji kaže, da 
so mnoge stranke eno obe
tale v program u, drugo pa 
so kasneje zares delale. Po 
prvih  vo litvah  je v tem  sm i
slu najbolj izstopala Sloven

ska dem okratična zveza, ki 
je takoj po osam osvojiti vi 
de jansko  ra zb ila  D em os, 
n jen i g lavn i ak te rji pa so 
skoraj po vrsti prestopili v 
postkom unističn i tabor. Na 
d rug ih  v o litv a h  se je  kot 
(glavni tro janski konj poja- 
v i la  J e lin č ič e v a  SNS. V 
praktično vseh strankah slo
venske pom lad i pa so m no
gi posam ezniki de lovali na, 
m ilo  rečeno, čuden način. 
Pri vsem tem pa je na jbolj 
presenetljivo  to, da nena
vadni položaj zares m oti sa- 
jm o socialdem okrate, druge 
pom ladne stranke in n jihovi 
vod ite lji pa so se, kot kaže, 
sp rijazn ili, da nekdo nekje 
iz ozadja vleče vrvice.
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"PROBLEM MAMIL 
AKTUALEN TUDI 

PRI NAS11
D R A G O  LEGISA

Dr. Bernard Špacapan 
je zdravnik - psihiater 

ter slovenski politični in 
kulturni delavec, ki ga 

pozna vsa Goriška. 
Spoštujejo ga tako Slo
venci kot Italijani, saj 

mu vsi priznavajo 
visoko strokovno 

usposobljenost ter 
cenijo njegovo popolno 

predanost poklicu in 
službi človeku.

Kol ravnatelj 
Centra SERT im aš  
dnevno opravka  z  
ljudm i, o katerih  

družba  nerada govori, 
j ih  pravilom a "skriva", 

da ne bi "onečaščali" 
njene podobe. Mislimo 

na razne kategorije  
zasvojencev, k i j ih  ni 
malo tud i m ed našim i 

slovenskim i ljudmi, 
čeprav skušam o vse to 
p r ik r iva li. Kaj bi o tem  

povedal'?
Služba SERT (S e rv iz io  

pe r le D ipendenze) se u- 
kvarja s problem i odvisnosti 
od legalnih snovi - a lkoho 
la, pom irjeva ln ih  sredstev, 
kajenja - in od nelegalnih 
snovi - to  so vse vrste ma
m il. Občasno se zanim a še 
za drugačne problem e, kot 
so m otnje apetita - debelost, 
anoreksija, b u lim ija  - in na 
splošno živčne težave. O- 
bravnava vseh teh patologij 
je m ultid iscip linarna in te
mu prim erno je tud i sestav
ljena ekipa, v kateri so p ri
sotni zd ravn ik i, psiho log i, 
socialne delavke, bo ln iča r
ke te r a n im a to r ji. O dnos 
družbe do p rob lem ov od 
visnosti je zelo m alo jasen 
lr> dosleden. Primer a lkoho
lizma dokazuje, kako d ruž
ba najprej vsestransko sti
m ulira uporabo a lkoho ln ih  
Pijač, ko pa pride do odvis
nosti, nastopijo zahteve po 
e m a rg in a c iji pac ien ta . V 
Primeru odvisnosti od ma
m il je zadeva še bo lj zap le
tena, ker gre za nezakonita 
dejanja. Velikanski porast u- 
porabe teh snovi izhaja iz 
m nog ih  ne jasnosti, ki jih  
'zraža današnja d ružba - 
kriza družine, splošno ne
zadovo ljs tvo , do lgo tra jna  
ado lescen tna  stan ja , ne
zm ožnost prenašanja fru 
stracij itd. Ker družba, in to 
smo mi vsi, teh svojih nejas- 
n°sti noče priznati - v sm i
slu, da bi jih  želela popravi- 

• nastopajo do uživalcev

m am il m ehan izm i iz lo ča 
nja, negacije , zavračan ja  
krivde na m arginalne sku
pine ipd.

Med zam ejskim i Sloven
ci je problem  a lkoholizm a 
m očno prisoten; glede ma
m il je b ilo  stanje v preteklo
sti dobro prav zaradi m oč
nih kohez ijsk ih  vezi med 
člani naše skupnosti. Danes 
opažam o prav zaradi rah
ljanja le-teh, da postaja pro
blem  m am il aktualen tudi 
med nami.

Iz  naše pretekle  
zgodovine na Prim or
skem  in na Slovenskem  
verno, da so se z la sti v 
času Janeza  Evangeli

sta  K reka načrtno  
ustanavljala društva  

nealkoholikov, ka r  p o 
meni, da j e  čezm erno  
uživanje alkohola že  

tedaj predstavlja lo  hud
družben i problem .

Se je  v tem pogledu  
od  tedaj veliko spre

menilo in ka ko ?
V preteklosti se je v naših 

krajih, kot v celotni stari Av
striji, razširilo  p ro tia lko h o l
no gibanje, v katerem so se 
od likova li zlasti duhovn ik i 
in zdravn ik i. Spom nim o se 
na Barago, Slomška, Kreka, 
idr. Izha ja lo  je tud i glasilo 
gibanja, ki se je im enovalo 
Piščalka. Z an im ivo  je de j
stvo, da v Ita liji p ro tia lko 
h o ln o  g ib a n je  ni uspelo, 
medtem ko se je v S loveniji 
p rece j ra zš ir ilo . V e liko  o 
tem vprašanju piše dr. A n 
ton Prijatelj iz Nove Gorice. 
Vsa ta gibanja so slonela na 
m oralističnem  pristopu. Ta 
je na prim er privedel v ZD A  
do p ro h ib ic ije , ki je sicer 
dosegla m očno om ejitev u- 
porabe a lkoho ln ih  p ijač in 
zmanjšanje pa to log ij, ven
dar je om ogočila tudi razvoj 
k rim ina ln ih  organizacij, ki 
so se obogatile  s skrito p ro 
dajo a lkoho ln ih  p ijač. Da
nes je zd ravljen je  a lko h o li
kov osnovano na aktivnem  
sode lovan ju  pac ien tov  in 
n jihov ih  druž in , na n jihov i 
vzgoji in na ustanavljanju

skupin za samopomoč. M o 
ram reči, da smo na tem po
dročju  dosegli lepe uspehe. 
3o m e m b n o  je predvsem  
spoznanje, ki je danes m o
čno razširjeno, da je a lko 
holika m ožno zdraviti in da 
je ob angažiranju družine in 
oko lja  uspeh zagotovljen.

Obstajajo glede  
alkoholikov ka kšn i  

sta tističn i poda tki, vsaj 
k a r  zadeva  G oriško?

K aj bi m orale p r i 
stojne oblasti p o  
Tvojem predvsem  

narediti?
Statistični podatki za G o

riško so enaki kot za vse 
predele severovzhodne Ita
lije. U radni podatki so zelo 
skopi in upoštevajo število 
smrti zaradi jetrne ciroze, 
število sprejemov v psih ia
trične oddelke zaradi a lko 
holne psihoze, število inva
lidskih upokojitev zaradi a l
koholizm a. Če bi upoštevali 
samo te številke, n e b i im eli 
jasne slike. Danes uporab
ljam o koncept problem atič
nega p itja  in pato log ije , ki 
je vezana na a lkohol. Raču
namo, da ima 10% odras
lega prebivalstva po teh de
fin ic ijah  težave s pretiranim  
u ž iva n je m  a lk o h o la . Po
dobna je situacija  v Slove
n iji. O dgovor zdravstvene 
službe na probleme alkoho
lizm a je po m ojem  m nenju 
zadovoljiv . G lede splošne
ga odnosa družbe do uživa
nja a lkohola  bi opozo ril na 
zelo in tenzivne kontrole, ki 
jih  iz v a ja jo  organ i javne 
varnosti nad šoferji. •

V organizaciji 
zdravstvene  oskrbe so  

v teku  velike sp re
membe; kakšna  je  

bodočnost bolnišnic v 
g o r išk i p o kra jin i?
Kot na drugih področjih  

je tud i v zdravstvu v teku 
proces racionalizacije  in ra
d ika lne  preureditve. To se 
dogaja, ker je na razpolago, 
vedno manj finančn ih  sred
stev. Naša pokra jina je  že 
pred leti dož ive la  zaprtje  
dveh bo ln išn ic , in sicer v 
K rm inu in v G radežu. Za 
ostale tri - goriško, tržiško 
in privatno bo ln išn ico Jane
za od Boga - prihaja do no
vih ob lik  sodelovanja. Zan i
m ivo  je tud i dejstvo, da p ri
haja jo z raznih strani pred
logi za večje sodelovanje s 
šempetersko bo ln ico , ki je 
tud i geografsko zelo b lizu  
našim strukturam. Poudariti 
je treba , da so d e lova n je  
med posam eznim i odde lk i 
že dolgo let obstaja; m oralo 
bi priti do uradne potrd itve 
teh stikov s strani obeh vlad

in seveda do še tesnejših 
ob lik  sodelovanja. Dejstvo 
je namreč, da sta obe ob 
m ejni regiji prem alo nase
ljeni, da bi se mogli uspešno 
razvija ti v novih pogojih , ki 
jih  zahteva rac iona lizacija . 
N o v i d ire k to r j i  Posoške 
Zdravstvene ustanove zelo 
poudarjajo, da mora priti do 
b is tv e n e g a  z m a n jš a n ja  
prejem ov v boln išnice. Da 

bi to  dosegli, m ora jo  posta
ti bo lj uspešne strukture te
ritorija. Vemo namreč, da bi 
b ilo  mogoče mnoge pato lo
gije zdraviti na domu b o ln i
kov ali v ob likah parcialne 
h o s p ita l iz a c i je .  O b  teh 
spremembah, ki so že na
stopile ali so na v id iku , ob 
staja močan odpor prebival
stva pa tu d i zd ravstveno  
osebje samo večkrat ne ra
zume, kakšni so c ilj i seda
nje reorganizacije. Eden od 
načinov, preko katerih se 
izraža nezadovo ljs tvo , so 
tud i deželni referendum i, o 
n jih  bom o glasovali v krat
kem. Vsekakor se v zdrav
stvu odp ira jo  vedno večje 
možnosti za privatn i sektor.

K ako p a  se služba, 
k i jo  vodiš, zna jde  v tej 

reorganizaciji?
Služba SERT je nastala 

šele pred nekaj leti na po 
dlagi posebnega državnega 
zakona in je izraz ito  te rito 
ria lno  usmerjena. M i n im a
mo odde lka  s poste ljam i, 
ampak sodelujem o z vsemi 
oddelk i. Poleg tega je ena 
od nalog službe ta, da skrbi 
za preventivo, zlasti na šo
lah. Zaradi teh značilnosti 
je naša služba izven vseh 
ve lik ih  procesov reorgani
zacije , čeprav nu jno  občuti 
vse te spremembe. Poleg te
ga so pacienti, s katerim i se 
mi ukvarjam o, nezanim ivi 
za ostale sektorje in ni v tem 
smislu nobene konkurence. 
P od roč je  o d v isn os ti je v 
stalnem sprem injanju in i- 
skanju novih p rijem ov; mi 
p r ip ra v lja m o  v tem  času 
dva centra za dnevno tera
p ijo , poleg tega im am o za
n im ive  stike s kolegi z ob 
m ejn ih  področ ij S lovenije. 
Skupaj z n jim i namreč p ri
pravljam o projekt, ki ga bo 
financira la  Evropska L in i ja ,

o om ejevanju bolezni, ki so 
vezane na m am ila  in na 
spolnost na meji med Slove
n ijo  in Ita lijo .

In še zadnje  
vprašanje: kako  
uskla ju ješ svoje  

poklicne dolžnosti s 
p ra v  tako  odgovornim i 

upravn im i in po litič
nim i nalogami?

Časa je  seveda vedno  
prem alo, zlasti ker obvez
nosti v zdravstveni ustanovi 
zahtevajo vedno večjo p ri
sotnost in ker so odgovor
nosti vedno bo lj resne. Z 
dobro  vo ljo  in s program i
ranjem vseh obveznosti se 
da marsikaj doseči.

POLEMIKI NA 
ROB

Že nekaj časa p laši naše 
manjšinske kroge po lem ika  
v zvez i s ponesrečenim  p is
m om  petih  kom ponent ta- 
koim enovane enotne dele
gac ije  g lede posebne p o 
m o č i za redno  izh a ja n je  
Primorskega dnevnika. Pi
smo, k i je  b ilo  poslano na 
najv iš je slovenske organe, 
je  po  našem m nenju pone
srečeno, ker p o  en i strani 
ruši nače lno enotnost s lo
venskega p reds tavn iš tva , 
p o  drug i pa se zavzema za 
časopis, k i je  še vedno v ro 
kah ene same stranke. To je  
prv ič , da dobiva Prim orski 
d n e v n ik  tako  ja sn o  e n o 
stransko izraženo p o lit ičn o  
podporo. Prej je  SKGZ sa
ma skrbela za upravo in za 
vodenje, preosnovala časo
pis in speljala pro jekt z Re
p u b liko , vprašala in za je 
mala je, ko liko r je  hotela, in 
n i n ik o m u r p o la g a la  ra 
čunov, tako imenovane tran- 
sparence n i b ilo , naša ja v 
nost je  b ila  za n jo  p rik ra j
šana, kakor tud i glede vsega 
ostalega, kar je  b ilo  v zvez i 
s fin a n čn im  in gospodar
skim  delovanjem . Z da j pa 
n i več neom ejenih sredstev 
in podporo  je  treba utem e
ljeva ti ter zan jo  d o b iti so
glasje ostalih partnerjev na
še javnosti. Za podporo  Pri
m o rs k e m u  d n e v n ik u  se 
zavzem a  tu d i S lovenska  
skupnost, k i pa že do lgo  
opozarja , da je  treba naš 
ed in i dnevn ik p lu ra liz ira ti, 
to  se p ra v i upoštevati p r i 
n jegovem  u p ra v lja n ju  in  
voden ju  vse kom ponen te  
našega m anjšinskega ž iv 
ljenja. Povsem naravno sta
lišče, k i pa je  o d  vsega za
četka nalete lo na oster o d 
k lon vse levice, češ da gre 
za nespre jem ljivo  pogo je 
vanje in za atentat na n o v i
narsko avtonom ijo. To b i b i
la lo tizac ija  po  ita lijanskem  
vzorcu, po  tistem, k i so ga 
tud i sami p o d p ira li meneč, 
da je  lo t iz a c i ja  vseeno  
boljša kot m onopo l ene sa
me stranke. Za P rim orsk i 
dnevn ik pa je  bo ljš i m ono
po l, ker je  treba branit i sve
tlo  preteklost časopisa. Ve
liko  logike v takem pameto- 
v a n ju  seveda  n i, sa j je  
SKGZ pred dem okratizacijo
v S lo v e n iji s p o p o ln o m a  
enakih izhod išč upravlja la  
in vodila  Glasbeno matico, 
Študijsko kn jižn ico , SLORI 
in  še p re j tud i Stalno g le 
dališče. Pri vseh je  popustila  
in šla v Španovi jo  z  doteda
n j im i n a s p ro tn ik i, le  p r i  
dnevn iku  ne. O č itn o  zato, 
ke r je  d n e v n ik  p o tre b e n  
strankam za usmerjanje na
šega javnega ž iv ljen ja , zato  
je  SKGZ tako zlahka p r id o 
b ila  podpis nekaterih kom -

\p o n e n t našega skupnega  
predstavništva. Pri tem pa je  
bila  preobjestna in si je  h o 
tela p rivo šč ili tud i p o le m ič 
nost p ro ti Slovenski skupno
sti, v kar je  vpletla tud i ra
d io  in  te le v iz ijo  in si za 
služila  javno  d istanciranje  
k o m u n is t ič n ih  p re n o v i
teljev. O glasil se je  tud i u- 
redniški odbo r slovenskega 
uredništva in črno na belem  

\ dokazal, da je  povsem  iz  
trte izvita  trditev, da je  ra
d io  m o n o p o l S lovenske  
skupnosti. Teh po jasnil B.Br. 
n i upošteval v svojem p r i
pisu, k i ga je v  stopnjevanju  
po lem ičnosti o b ja v il skupaj 
s stališčem Slovenske skup
nosti, n i pa p o za b il obreg
n iti se ob dozdevn i zav rn it
v i nekakšne kontro le  garan
tov nad de lom  radia in TV, 
kar je  razbra l m ed vrsticam i 
pisma uredniškega odbora  
RAL

Da b i b o lje  razum eli, za 
kaj gre, smo vprašali pojas
nila p ri uredniškem odboru  
RAI. O dgovo ril nam  je  Ser
g ij Pahor, k i je  p r ip o m n il si
cer, da go vo ri v osebnem  
im e n u . Po n je g o v e m  se 
n ihče ne bran i garantnega 
odbora, toda to je  po litična  
zadeva, p r i kateri s ind ika t 
časn ika rjev  n im a nobene  
vloge; to je  pač stvar strank, 
k i se m ora jo  zm e n iti m ed  
sabo in predlog posredovati 
vodstvu RAI-a. S indikat bo  
skrbel še naprej za avtono
m ijo  delavcev in za n jihove  
d e lo v n e  razm ere , ka r je  
navsezadnje njegova g lav
na naloga. P ahorje  tud i p r i
pom n il, da se ne b o ji p re 
verjanja p lu ra lis tične  sesta
ve uredništva in p r i tem c i
tira l javno  zapisano mnenje  
bo lj "rožnato" obarvanega 
uslužbenca radia, po  kate
rem je  Radio Trst s TV vred  
na jbo lj p lura listična ustano
va v m anjšinskem  prostoru. 
Za m alo  pa se m u zdi, da 
B.Br. očita slabo d ikc ijo  s lo
venskih u redn ikov p r i m i
krofonu. Radio in  Tv imata 
vsaj to  prednost, da se na
pake izgub ijo  v etru, napa
ke v Primorskem dnevniku  
pa ostanejo črno na belem, 
zato na j raje vsak pom eta  
pred  lastnim  pragom , je  še 
deja l Pahor, k i je  dodal, da 
čaka jo  s in d ik a t zah tevne  
naloge, saj bo m ora l izbo je
vati tud i na fo rm a ln i ravni 
a v to n o m ijo  s lo v e  n s k e g a 
uredn iš tva , p redvsem  pa  
zago tov iti k ritje  celotnega  
manjšinskega prostora s TV  
signalom, k i je  skrajno p o 
m a n jk lj iv o ,  m a rs ik je  pa  
sploh n i predvideno. 
------------ 13.L.
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IZ ŽIVLJENJA CERKVE

JEZUS IZ NAZARETA 
‘IN CERKEV KOT SKUP
NOST JEZUSOVIH 
UČENCEV (23.)

ZVONE ŠTRUBEL)

Cerkev je kot ustanova v svoji družbeni razsežnosti 
večkrat prikrivala svojo pravo vsebino. Vedno pa je 
ostala to liko elastična, da je v spremenjenih družbenih 
razmerah znala sprejeti izziv časa in iz svoje duhovne 
vsebine uspela najti odgovor na najgloblja človeška 
vprašanja. Njen odgovor je namreč Jezus Kristus. Zato 
njena ponudba nikoli ne more biti zastarela. Včasih je 
resda počasna, vendar je to lahko le znamenje pre
vidnosti in večstoletne izkušnje. Jezus Kristus je tudi 
za Cerkev samo vedno izziv, naloga in n ikoli dokon
čano pričevanje za resnico. Kadarkoli se Cerkev sklicuje 
nanj, na neki način postavlja pod vprašaj trenuten zgo
dovinski ustroj, svojo družbeno podobo. To je zelo d i
namično nakazal drugi vatikanski cerkveni zbor, ki je 
tudi izhodišče naših eklezioloških razmišljanj.

Stopimo za trenutek med ljudi in poglejmo, kako 
različno odgovarjajo na vprašanje, ki smo si ga zastavili 
v zadnjih dveh prispevkih: Ali si je Kristus zamislil tako 
Cerkev, kot obstaja danes? Odgovori so sad dolgoletne 
razsikave, ki jo je avtor teh razmišljanj napravil skupaj 
s študenti teološko pastoralnega tečaja pri predmetu 
"nauk o Cerkvi" v Kopru in Novi Gorici. Anketo so na
pravili študentje na Goriškem, Vipavskem in Koprskem.

V tem prispevku bomo začeli z najbolj kritičnim i 
odgc >vori.

Srednješolec pravi: "Mislim, da si je Jezus zamislil 
Cerkev, kot je bila v življenju prvih kristjanov."

Mlad intelektualec misli: "Vodijo jo ljudje, ki so od 
tega sveta in zato je polna napak. Ko se je začela ukvar
jati s posvetnimi rečmi, ko ji je šlo za oblast, čast in 
slavo, se je izneverjala Resnici. Gotovo pa je to, da si 
Jezus take Cerkve, kot je danes, ni zamislil."

27-letni strojni inženir ugotavlja: "Cerkev se skozi 
zgodovino spreminja. V peteklosti so se npr. dopuščale 
krščanske vojne. Zato tudi današnja Cerkev ni po željah 
Jezusa Kristusa, recimo pa, da se ji približujemo."

Profesorica (41 let) meni: "Dvomim, da si je Kristus 
zamislil tako Cerkev. On je rekel: Po ljubezni nas bodo 
spoznali. Pa nas ne! Kje so medsebojna strpnost, 
razumevanje različnosti, odpuščanje? Danes bi Cerkev 
Kristusa proglasila za norca."

63-letni moški, delavec, ugotavlja: "Cerkev še vedno 
vztraja v pravem Kristusovem nauku. Kristjani se med 
seboj prepirajo, prepirajo se tudi duhovniki in celo 
škofje ne živijo vedno po krščanskih načelih, vendar 
Cerkev vztraja na zdravih temeljih, ki jih je postavil 
Kristus."

Moški (78 let) reče: "Kristus nikakor ni želel takšne 
Cerkve, kot je danes. Cerkev je bila p iv ih  300 let Kri
stusova. Potem si jo je Vatikan prilastil in jo prikro jil po 
svoje."

In ženica, ki ima 92 let, pribije: "Cerkev je še vedno 
takšna, kot si jo je zamislil Kristus. Nič se ni spremenilo. 
Skozi zgodovino Cerkev stalno raste. Od majhne sku
pinice ljudi v začetku so danes kristjani razširjeni po 
vsem svetu. Cerkev bo ostala nespremenjena do konca 
sveta."

Ekumensko sodelovanje v Mostarju
Skupina ita lijanskih karitativnih ustanov se je združila  v 

skupnem načrtu, da v Mostarju zgradijo  center za otroke 
invalide v raznih bo jih  v BIH. Iz Ita lije je skupina m ladih 
ljud i prinesla v Mostar bakljo, ki jo  je v Mostarju prižgal 
kardinal M artin i ob navzočnosti mostarskega škofa Ratka 
Perica. Bakljo so prižgali ob temeljnem kamnu na zemljišču, 
kjer bo nastal novi center. Namenjen bo vsem inva lidn im  
otrokom  iz BIH brez ozira na narodnost in vero, sprejemali 
bodo torej muslimanske, pravoslavne in katoliške otroke 
obeh spolov od otroškega vrtca do 15 let. Tudi to dejanje je 
v duhu prizadevanj katoliške Cerkve v BiH, ki je vedno 
zagovarjala in si prizadevala za enotnost Bosne in Herce 
govine v okviru zgodovinskih mej. Politik i so pa šli svojo 
pot in v Daytonu potrd ili razdelitev BiH na dva dela, na 
srbski in hrvaško-bošnjaški, sedaj pa v id ijo , kako je to 
umetna delitev Bosne, ki le razpihava etn ično sovraštvo 
med prebivalci.

Zato je kar naravno, da v Sarajevu nad 75% prebivalcev 
z nostalgijo zbuja spom ine na Tita, ki je s trdo roko znal 
krotiti etnična nasprotja v deželi. Ljudstvo si pač želi m iru, 
le po litik i in d ip lom ati hočejo d ru g a če .------------------K.H.

RAZLIČNIH JEZIKOV, 
A ENEGA DUHA

M A R K O  V U K

NEKAJ 
O NAŠIH 

CERKVENIH 
ZBORIH

Že skoro štirje  tedni so 
m in ili, odkar je papež )anez 
Pavel II. po uspešnem tr i
dnevnem  ob isku  zapustil 
S lovenijo , a se še vedno n i
so po leg li kom entarji in a- 
na lize tega obiska. Po ne
p o n o v ljiv ih  dnevih , po ln ih  
dogodkov, se vtis i in raz
m išljan ja  polagom a ure ja
jo, a če bi odm eve na krat
ko strn ili, potem  bi pouda
rili predvsem naslednje: pri 
ljudeh dobre vo lje , ne gle
de na n jih o vo  versko, ide j
no ali p o litično  prepričanje, 
je obisk poz itivno  odmeval, 
saj smo pri večin i o b ču tili 
z a d o v o ljs tv o  in n o tra n jo  
srečo.

R azličn i so v id ik i, s ka
terih  lahko razč len ju jem o  
pom en obiska, ki je lahko 
pastoralni, državniški in ne 
nazadnje tud i po litičn i. Nas 
pa bi tokrat zan im al pred
vsem v e rs k o -k u ltu rn i oz. 
narodni v id ik , ki je še kako 
pom em ben pri uve ljav itv i 
S lovenije v evropskem zbo 
ru narodov. V z g o d o v in i 
slovenskega naroda se na j
verje tne je  še ni zgod ilo , da 
bi se slovenska beseda tako 
uve ljav ila  ne samo dom a, 
tem več tud i v evropskem in 
svetovnem  m erilu , kar so 
o m ogoč ili radijski in te le 
v iz ijsk i prenosi. Samo o b 
čudova li smo lahko svetega 
očeta, ki je vse svoje dolge 
govore prebral v slovenšči
ni, kar je bistveno prispeva
lo k njeni enakopravnosti in 
dostojanstvu tud i v širšem 
m erilu .

- 4 ,

Janez Pavel II. v mariborski stolnici

Osebno sem bil pozoren 
na navidez droben, a po 
m e n ljiv  dogodek v M a r i
boru. M ed srečanjem s slo
venskim i razum niki v m ari
borski s to ln ic i je b ilo  pred
videno petje Očenaša v la
tinšč in i, a je papež janez 
Pavel II. po in tonac iji orgel 

j m im o p ro toko la  pogum no 
|pop rije l v slovenščin i. Spet 
; lekcija  tis tim  Slovencem, ki 
se prem alo zavedajo dosto
janstva maternega jez ika ,

| čeprav ob tem  seveda osta
ja d o lžno  spoštovanje tudi 
la tinšč in i. Ta gesta je hkrati 
pom en ila  o d lič n o  p rizna 
n je  sta rodavne litu rg ičn e  
t ra d ic ije  s lovenskega je 
zika. N ehote smo se v tem 

(trenutku sp o m n ili na pa
peža H adrijana II., ki je  v 
davnem  9. stoletju svetima 
bratom a C irilu  in M etodu 
odob ril litu rg ične kn jige v 
s ta ro s lo va n ske m  je z ik u . 
Zgodovinski spom in nas je 

j nadalje  pope lja l prek Bri- 
ž insk ih  spom enikov, rateš- 
kega, stiškega in starogor- 
skega rokopisa do p rizade
v a n j s lo v e n s k ih  p ro te 
stantov, ki so, izha ja joč iz 
srednjeveške ded išč ine , s

prevodi svetopisemskih be
sedil in z izda jo  p rv ih  slo
venskih tiskanih kn jig  po lo- 
ž i l i  te m e lje  s lovenskega 
knjižnega jezika.

Ž ivo  m i je še v spom inu 
čas pred trem i desetletji, ko 
je  l itu rg ič n a  re fo rm a kot 
eden izm ed sadov II. va 
tikanskega konc ila  v mašni 
obred nam esto la tinšč ine  
uvedla narodne jezike. Ta 
novost je pri S lovencih b ila  
lepo sprejeta, ne samo v 
m atičn i dom ov in i, tem več 
tud i in še posebej v zam e j
stvu in zdom stvu, kar vse 
prispeva k večji povezavi 
med slovenskim i ro jaki ne 
glede na to , kje ž iv ijo .

Če bi iz vseh teh dejstev 
hote li po tegniti nauk, po
tem  b i m o ra li p o u d a rit i: 
spoš tu jm o  m a te rn i je z ik , 
o s ta n im o  zvesti n a ro d n i 
ku ltu ri, saj le v te m  binkošt- 
nem razpo ložen ju , zn a č il
nem po raz ličn ih  je z ik ih , a 
enega Duha, v id im o  mesto 
in v lo g o  slovenskega na
roda v okv iru  evropske kr
ščanske c iv iliza c ije .

Koncilska konstitucija  o 
svetem bogoslužju glede pe
tja pravi: "Liturgično dejanje 
dobi odličnejšo obliko, če se 
sveta opravila opravljajo slo
vesno s petjem ." (B 113). V  
naših slovenskih župn ijah  i- 
m am o skoro povsod  m ed  
nedeljsko mašo tu d i petje  
cerkvenega zbora. To je  p o 
sebnost nas slovenskih ver
nikov, da si nedeljsko mašo 
težko  p reds tav ljam o  brez  
petja na koru a li vsaj brez 
ljudskega petja. N a j se torej 
zbo ri zavedajo, da v cerkvi 
opravlja jo  skupaj z mašni- 
kom liturg ično dejanje. Zato 
naj b i naši zbori skrbeli za 
č im  b o lj dosto jno  pe tje  v 
cerkvi. Pri tem je  glavna skrb 
na pevovodji, a tud i na pev
cih in pevkah. V cerkvi p o 
je jo  za čast božjo in v veselje 
vernikov.

Nečesa se pa bo jim ; bo
j im  se, da naši cerkveni pev
ski zbori izgublja jo smisel za 
svojo prvo poslanstvo, da se 
ču tijo  vedno b o lj le kot p ro 
svetni zbori, da jim  je  bo lj 
p ri srcu nastopanje na raznih 
revijah kot pa sodelovanje s 
C erkv ijo . To smo z a č u tili 
duhovn ik i štandreške deka
n ije  na z a d n ji kon fe renc i 
pre tek li četrtek. Na odprtju  
škofijske sinode v O gle ju se 
je  sicer slišalo tud i sloven
sko petje, toda pe li so furlan
ski zbori, slovenskega zbora 
n i b ilo  m ed n jim i. Pri papeš
kem obisku v L jub ljan i in  
Postojni je  nastopilo nekaj ti
soč pevcev, s lovenskega  
zbora (z Goriškega) med n ji
m i n i b ilo . A li se res noben 
zbo r n i mogel p rip rav iti za 
nastop ob om enjenih p rilo ž 
nostih? Pa brez zamere, dra
g i pevc i in pevke.
■ K. H U M A R

NEKAJ UTRINKOV  
S PAPEŠKEGA LETALA... (3.)

JURI) PALIK

Papežev pastoralni in državniški obisk 
Slovenije sem spremljal iz nekoliko drugačne 

perspektive, ker sem bil namreč med tistimi 48  
srečnimi časnikarji iz vsega sveta, ki so šli z njim na 
letalo in ga spremljali vse tri dni na vsakem koraku.

N asledn ji dan, v soboto, 18. maja, je  b ila  z ju tra j sveta 
maša v Stožicah, na h ipod rom u  zraven L jub ljane. Spet 
velikanska m nožica  lju d i, km alu  sem se v rn il in odšel v 
iz redno lepo ure jeno tiskovno središče v Cankarjevem  
dom u, k je r sem p re je l vse po trebne podatke in spet srečal 
Vika. Že  je  b i l  p rip ra v lje n  za popo ldansko  srečanje z  
m la d im i v Postojni. Tja smo odš li z  avtobusom  ve liko  
p re d  svetim  očetom . O b  cesti povsod  vse p o ln o  lju d i, k i 
so p o zd ra v lja li, v Postojni, na letališču, pa nepregledna  
m nožica  m lad ih , k i so im e li tam svoje slavje že več ur. 
O dše l sem na tr ib u n o  za te le v iz ijske  in rad ijske  p o 
ročeva lce  in im e l za ra d io  K oper p o lu rn i p rog ram  s 
Tomom Šajnom. O b  m en i sta se Ivo je vn ika r in  openski 
žu p n ik  ter naš sodelavec Zvone  Š trubelj trud ila  za Radio  
Trst A, Breda Pahor in M arjan  Kem perle pa sta si p rid n o  
zapisovala za Prim orski dnevnik. Za mano je  vehementno  
p o ro ča l p o ljs k i po ročeva lec in  včasih p rav  p re vp il vse

druge. O dšel sem s tribune  v trenutku, ko je  p riše l sveti 
oče in se p o p e lja l m ed  zb rano  sedem desettisočglavo  

\m nož ico  vernikov. Lepo, enkratno vzdušje, p lapo lan je  
zastavic in  vzk likan je  svetemu očetu, pesm i in m olitve , 
papeževo  n e p rik r ito  zadovo ljs tvo , svečana p rid ig a , v 
kateri n i m an jka lo  g lo b ok ih  m isli, spet veseli in srečni, 
gan jen i vern ik i. Šel sem na zb irn o  mesto, k je r smo se 
z b ra li časn ika rji papeževega letala in  odš li smo p ro ti 
Ljub ljan i, ob  cesti in na kra ju samega prizorišča dogajanja 
spe t ve lika n ske  sku p in e  lju d i,  k i so z u n a j le ta lišča  
sp re m lja li bogoslužje . Na avtobusu so b i l i  ko leg i na
ravnost presenečeni nad sprejem om , k i ga je  papež do 
ž iv e l v Posto jn i; kolega dnevnika La R epubblica me je  
opom n il, da je  to p rvo  papeževo praznovan je  njegovega  
rojstnega dne zuna j mesta Rima.

N asledn ji dan, v nedeljo , na za d n ji dan papeževega 
b ivan ja  v S loveniji, smo se zgoda j vkrca li na leta lo A irbus  
slovenske letalske družbe Adria  A irw ays. V lju b k ih  ob le 
kah so nas p riča ko va la  brhka slovenska dekle ta-ste- 
vardese. Let do  M aribora  je  tra ja l le bo rih  štirideset m inut, 
vendar ravno to liko , da je  p riše l m ed nas papežev osebni 
ta jn ik  za stike z javnostjo  jo a q u in  N avarro Valls. P rijazno  
nam  je  odgovarja l na vprašanja in vsem poveda l, da je  
p a p e ž  iz re d n o  z a d o v o lje n  s p o te k o m  pas to ra lnega  
potovan ja  v S loven iji. Prostor za sveto mašo v M a ribo ru  
je  b il tik  letališča. O dš li smo tja, si og leda li p rizorišče, 
v id e li  o g ro m n o  m n o ž ic o  s to p e td e s e tt is o č ih  l ju d i,  
počaka li, da je  sveti oče p riše l in že smo š li v tiskovno  
središče v ho te l S lavija v M ariboru . Kar nas je  n a jb o lj 
presenetilo, je  b ilo  dejstvo, da je  b ilo  zuna j p rizorišča  
svete maše na tisoče s lovensk ih  ve rn ikov, predvsem
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K N J IŽ N A  N O V O S T

RAZGOVOR O  DUŠI 
IN VSTAJENJU

JURIJ PALIK

Pri c e ljs k i M o h o r je v i 
družbi je pred kratkim  izšla 
knjiga z naslovom Ž iv ljen je  
svete M akri ne - Razgovor o 
duši in  vstajenju. Pred dav
nim i leti je oba teksta na
pisal Gregor iz Nise. Knjiga 
je iz-šla v im en itn i zb irk i 
celjske M ohorjeve  družbe 
Sveti očetje ; na osnovi ne
objavljenega Jeretovega in 
Novakovega prevoda je obe 
deli prevedel znani sloven
ski krščanski m islec in sin 
nekdanjega visokega s lo 
venskega partijskega funk
cionarja in sedanjega prva
ka Združene liste Janeza Ko
cjančiča Gorazd Kocjančič. 
Uvoda in opom be obema 
kn jigam a je napisal S ilvo 
Novak, medtem ko je G o
razd Kocjančič napisal te
m eljita predgovora, ki sta že 
sama po sebi vredna našega 
branja.

V  bistvu gre za dva težka 
teksta iz drugega najstarej
šega obdobja zgodovine kr
ščanstva, t.i. dobe cerkvenih 
očetov. Gregor iz Nise je na
pisal življenjepis svoje sestre, 
svetnice Makrine, prav s svo
jo sestro pa je tudi razglabljal
o eni najtežjih  verskih re
snic, o neum rljivosti človeš
ke duše in pa seveda o vsta
jenju od mrtvih, o tej sporni 
točki krščanskega nauka, ki 
je burila in še vedno buri du
hove in bo tud i v bodoče 
kontroverzna krščanska res
nica, katere ne zm orejo in 
tudi nočejo vsi sprejeti. Ko
cjančič se v predgovoru iz
redno lepo sprašuje, kakšen 
smisel ima sploh danes še 
g o v o r it i o ž iv lje n ju -ž it ju  
svetnikov in to v času, v ka
terem velja samo potrošniš
ka mrzlica in daj-dam pra

vilo , v času torej, ko ni pro
stora za tišino in niti za m o li
tev. Pa vendar, ugotavlja Ko
cjančič, je vredno vzeti te 
vrste knjige v roke in to tudi 
zato, ker s lu ž ijo  tako k r i
stjanom  kot nekristjanom . 
Takole pravi: "Žitja so skriv
nostne pripovedi, ki od vseh 

J  zahtevajo vedno novo odpr- 
jtost in nomadski posluh za 
drugačen nagovor: v svoji 
p rav ljičn i čudnosti namreč 

|postavljajo pod vprašaj tako 
krščanstvo kristjanov kot ne- 
krščanstvo nekristjanov. Če 
pa se jim  prisluhne, lahko 
postanejo presenetljivo, p ri
vlačno in osrečujoče branje 

J  prav za vse: tako za kristjane, 
ki se ob njih spet naučijo ve
selja nad tem, da je 'Bog ve
č ji od našega srca', kot za 
nekristjane, ki so sicer mor
da trdno prepričani, da bi jih 
b ran je  hag iogra fije  od kr
ščanstva le še bolj odb ilo  ali 
jim  celo zam eglilo  zadnje 
sledi zaupanja v človeško 
vzvišenost in resnico Abso
lutnega."

Silvo Novak nam v uvodu 
pove, da je sveta Makrina b i
la rojena v letu 327 in naj bi 
umrla v letu 379 ali pa v me
secu januarju leta 380. Njen 
brat je napisal knjigo leto po 
njeni smrti, biografija pa je 
pripoved o tem, kako so stari 
kristjani ž ive li asketsko ž iv 
ljenje, saj v četrtem stoletju 
še ni b ilo  samostanov, am
pak so asketsko živele le po
samezne družine, ki so de
jansko svoje hiše polagoma 
sprem injale v nekakšne sa
mostane.

Kn j iga Ž ivljen je  svete M a
krine - Razgovor o duši in 
vstajenju je izredno branje, 
saj govori o zadnjih, tem elj
nih vprašanjih našega b iva
nja. Naj navedem samo citat 
iz knjige, ko Gregor sprašuje

M akrino o smislu življenja in 
jo  vpraša: "Če je torej smrt 
že po naravi strašna, kako je 
mogoče ubogati nekoga, ki 
preživelemu veleva, naj ne 
žaluje za tistim, ki je odšel?"

Že iz tega kratkega stavka 
je lahko vsakomur jasno, da 
je to knjiga, ki se bo brala v 
m ajhnih požirkih in bo vsa
kogar prisilila, da bo teme
ljito  razmišlal o pomenu in 
namenu svojega življenja.

|----------
C erkvi*! Oceni  6

ŽIVLJENJE SVETE MAKRINE 
RAZGOVOR 0 DUŠI IN VSTAJENJU

PRIČAKOVANJE

Zapis so našli I. 1692 v cerkvi sv. Pavla v Baltimori

M irno  stopaj v hrupu in nag lic i in spom ni se, ko liko  
m iru je  v tišini. D ok le r ti je  mogoče - ne da b i se k lanja l
- bod i z vsemi lju d m i v dobrih  odnosih. M irno  in jasno 
pove j resnico; p ris luhn i drugim , tud i tistim, k i so d o l
gočasni in neučeni, ka jti tud i on i im ajo  svoje zgodbe. 
U m akni se prostaškim in agresivnim ljudem , ker težijo  
in m orijo  tvojega duha.

Ne p rim erja j se z  drugim i, ker tvegaš, da se ti bo p o 
večal ponos, kajti vedno se bodo našle večje a li manjše 
osebe od  tebe.

Veseli se svojih rezultatov. O hran i interes za svoje 
delo, četudi v n izko tn ih  razmerah; to je  edina tvoja 
resnica, s katero lahko spremeniš usodo časa. Bodi pre
viden  v svojih  poslih, zakaj svet je  po ln  zvijač, k i pa ti 
ne smejo oslepiti, da ne b i znal razločevati pravih vred
not. M nog i ljud je se borijo  za velike ideale in vsepovsod 
je  ž iv ljen je  p o lno  herojev.

Bodi tak, kot si v resnici! Predvsem bod i iskren v 
občutkih  in ne posmehu j  se ljubezni, ka jti po  vseh m o
gočih  razočaranjih p rav ta večno ž iv i in raste kot trava.

Sprejmi nauke življen ja in pusti z m irn im  nasmehom  
stvari iz  m ladostnih dni.

O bdelu j m oč duha, da se lahko ubraniš pred nepriča
kovano nesrečo, vendar se ne un iču j z  m islijo . M nog i 
strahovi se rod ijo  iz  utrujenosti in osamljenosti.

M irno  sledi kaki m ora ln i d isc ip lin i in  bod i m iren  
sam s seboj: ti si sin vesolja kot drevo in zvezde, ti imaš 
pravico b iti tukaj! Zato bod i v m iru  z  Bogom, na kateri
k o li način ga sprejemaš.

Za karko li se boriš, ohran i vedno m ir v svoji duši, 
četudi v hrupnem  kaosu živ ljen ja . Z  vsemi svo jim i z v i
jačam i, nezasluženim  delom  in zd rob ljen im i sanjami 
je  ž iv ljen je  še vedno čudovito.

Bodi oprezen. Potrudi se b iti srečen!

m lad ih  slovenskih druž in , o trok in  najstnikov, k i so od  
da leč sp o š tljivo  s le d ili papežev i sveti maši. V hote lu  
Slavi ja  sem o d  da leč v ide l ce lo tno  ekipo  letala, k i nas je  
kasneje p o p e lja lo  v R im ; m irno  so sedeli p r i m iz i in  m a
lica li. Počakal sem, da so konča li in  ob  odhodu  sem To
maža, p ilo ta  družbe Adria  A irw ays, povprašal, ka j zanje  
Pom eni papežev obisk in  dejstvo, da se bo papež z n jim i 
P elja l nazaj v Rim. U g la jeno in nasm ejano m i je  odvrn il, 
da je  papežev obisk izrednega pom ena za S lovenijo , za 
nj i h  - p ilo te  in sprem no osebje - pa velika, ne iz rek ljiva  
cast, da lahko p e lje jo  svetega očeta. Takoj je  p o h ite l za 
svojo skupino in m ajhen kom b i j ih  je  odpe lja l na letališče, 
k je r so nas čaka li do večernih ur. M e d  kos ilom  sem im e l 
p riložnost spoznati še vrsto kolegov, predvsem  ita lijansko  
'n angleško govorečih  časnikarjev. M orda m i je  še n a jb o lj 
ostal v spom inu  m a li Irec rdečih  kodrastih las, k i se je  
vedno nasm ehnil vsakemu kolegu, ko ga je  srečal. S s lo 
venskim film sk im  režiserjem  A ndre jem  M lakarjem  sem 
k ram lja l o n jegovem  zadn jem  film u  H algato in  o tem, 
kako bo posne l naslednjega. A nd re j je  snem al papežev  
obisk v S loven iji in  bo  zagotovo p rip ra v il im en itno  te le
v iz ijsko  oddajo .

Zvečer še m ariborska sto ln ica in  papežev nepozabn i 
govor slovenskim  znanstvenikom  in ku ltu rn ikom , nato  
hitra vožnja z avtobusom  do letala, m rz ličn o  vkrcavanje  
nci le ta lo  in  m iren  p o le t v Rim.

M ed  p o le tom  v ze lo  udobnem  slovenskem leta lu smo  
1zvede li, da bo  na le ta lišču C iam p ino  p riča ka l svetega 
očeta n o v i ita lijansk i predsednik vlade Prodi. Tako je  tud i 
b ilo . O d  vseh časnikarjev, kar nas je  b ilo  na letalu, pa sta 
' l lhko  samo dva prisostvovala srečanju. D rug i sm o izsto

p i l i  iz  le ta la  in  se p o z d ra v ili,  ra z k ro p ili, papeškega  
potovan ja  je  b ilo  konec, samo h rup belega he likopterja , 
k i je  svetega očeta o d pe lja l v Vatikan je  tra ja l še nekaj 
časa, ostalo je  b ilo  že preteklost. Potovanja v S lovenijo  
je  b ilo  konec, treba je  b ilo  o d iti spat, nasledn ji dan pa 
spet na le ta lo  in domov.

Na koncu samo še prisrčen hvala svetemu očetu za 
obisk v naši dom ov in i, vsem vern ikom , k i so pokaza li 
na jpre j slovenskim  kritikastrom , k i si obiska svetega očeta 
niso že le li in  so skušali na red iti vse, da do  njega ne b i 
priš lo , da je  vera na Slovenskem še kako živa in trdna, 
nato celem u svetu, kako lepo znam o S lovenci spre jeti in  
pogostiti pom em bne ljud i, k i nam  p rid e jo  v goste; hvala  
vsem slovenskim  d ržavn im  in cerkvenim  organizatorjem , 
k i so poskrbe li za papeževo in našo varnost, in vsem lju 
dem  dobre volje, k i na srečanja s papežem  niso š li a li pa 
niso m o g li iti, so pa zato  ob  cestah p o zd ra v lja li svetega 
očeta in nas v njegovem  spremstvu.

Še enkrat hvala svetemu očetu, k i je  z ob iskom  Slove
n ije  spet p r ik lic a l pozornost celega sveta na lepo, ze leno  
dom ov ino  vseh nas in tako z v e lik im i č rkam i zgodovine  
p o novno  zapisal, da obsta jam o ko t narod  in  država. Slo
venski ve rn ik i pa smo papežu Janezu Pavlu II. hva ležni 
tud i zato, ker nas je  p riše l p o trd it v veri in nam v lil novega 
upanja v sedanjost in  v bodočnost, k i se je  ne smemo ba
ti, kot je  rekel sveti oče:"Še enkrat ponav ljam  tisto, kar 
sem izreke l na dan svojega posvečenja za Petrovega na
slednika: "Ne bo jte  se! Ne bo jte  se!" in  kasneje še b o lj 
prisrčno : "Papež ima vas rad!".
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SILVESTER C U K APOSTOL PO 
JEZUSOVEM SRCU

Morda se sliši nekoliko staromodno, ampak še vedno 
je najlepša pohvala, kadar verni ljud je  o (svojem) d u 
hovnika rečejo: "to je  res duhovnik po Jezusovem srcu!" 
To se pravi, duhovnik, po ln  Jezusove ljubezni, k i se 
niko li ne utrudi, k i se velikodušno razdaja in je za rad i 
lega vedno bolj bogat in  srečen. Predvsem p a  d u 
hovnik. k i po Jezusovem zgledu lju d i ne obsoja, marveč 
se j im  bliža z  razumevajočim sočutjem in  usmiljenjem. 
Množicam, k i so se zbira le  okoli Jezusa, da h i poslušale 
njegovo besedo, k i j ih  to laž i in  zdravi, n jihov i voditelji 
in  uč ite lji fa rize ji zan ič ljivo  p rav ijo  "drhal". Jezusu 
[m  se zasmilijo, ker so izmučene in  razkropljene kakor 
ovce brez pastirja, kot poroča evangelist Matej. Tak 
odnos do lju d i je  hotel božji Učitelj p re lit i v srca svojih 
učencev. Tistih, k i j ih  je  izb ra l za apostole med svojim  
bivanjem v Palestini, in  vseh. k i j ih  kliče v apostolsko 
službo skozi dvatisočletno zgodovino svoje Cerkve.

M in u li petek smo obhaja li p ra zn ik  Srca Jezusovega, 
k i velja za dan duhovniškega posvečenja. Vsem, pose
bej pa  duhovnikom, veljajo besede, k i j ih  je  zapisal p. 
Albin Škrin jar i> kn jig i svojih premišljevanj ojezusoi >em 
življenju: "Poglobimo se v Jezusovo božje Srce, vživimo 
se v njegova čustva, ko dandanes svet tako usodno 
tava, brez voditelja a li za k r iv im i vod ji! Da bomo 
Jezusu podobni, vzbudim o v svojih srcih duhovno  
usmiljenje! Duhovne slike okrog nas so silne. Tako ve
liko  nepoznanje Boga in  večnosti, ljud je  ne vedo. 
odkod so in  kam gredo. Srce j im  je nem irno in  neza
dovoljno. Hrepenijo po zemeljskih dobrinah, pa  tu d i 
te prinašajo m an j užitka, kjer se ne spoštuje On, k i je 
v ir  vsega dobrega. Koliko b i mogli m i da ti ljudem, če 
bi b ili p o ln i Jezusa! A li kako bi d a ja li ljudem, če n i
mamo srca za njihove duhovne potrebe? Usmiljeni 
Odrešenik, upodobi naše srce j>o svojem Srcu!" To je 
bilo zapisano p red  več kot tridesetimi leti, toda vse ve
lja  tu d i še danes. "Slovensko ljudstvo vas potrebuje. 
Evropo in svet vas potrebujeta, ker potrebujeta Kristusa. 
Njemu ste se posvetili, stopili ste v njegovo službo," je 
dejal papež Janez Pave! II. ob srečanju z  duhovniki, 
redovniki in  redovnicam i v ljubljanski stolnici 17. m a
ja  1996. Slovensko ljudstvo, vsa ljudstva sveta potre
bujejo ljud i, k i "imajo srečo", k i "gledajo" na lju d i s 
srcem, vzgojenim v Jezusovi šoli, v kateri sta "glavna 
predm eta" usmiljena ljubezen in  odpuščanje.

Na žalost je  resničen slovenski pregovor: "Po duhov
n ik ih  vera g o r po  duhovn ik ih  vera dol", čeprav vera 
ne bi smela sloneti na krhkih in  grešnih človeških bitjih, 
temveč na Kristusu - trd n i skali. Toda Bog p rih a ja  k 
ljudem po ljudeh, potem ko se je sklonil k nam v Jezusu, 
k ije  'postal človek". Naša vera bo prepričljiva, če se bo 
"učlovečila": ko bomo z n a li ljubezen do Boga vezati z  
ljubeznijo do ljud i, tako da ljub im  lju d i v Bogu, z  lju 
beznijo, s kakršno j ih  Bog ljub i in  sicer vse: može, žene. 
otroke, starše, uboge in  nesrečne, drugače misleče.

Ko nam bo to z  božjo pomočjo uspelo, bomo vsi - 
duhovn ik i in  vern ik i - začeli postajati apostoli po  Je
zusovem Srcu.

V Kotorju umorili škofa
V Kotorju, v pristanišču Črne gore, so pretekli teden 

našli mrtvega v njegovem  stanovanju tam kajšnjega upo
kojenega škofa Iva Gugiča. Z loč inca  so pozneje  o d k rili. 
Priznal je, da je hotel škofa okrasti, ker se je pa up ira l, ga 
je zadušil.

V  Kotorju ž iv i manjšina Hrvatov, ki so kato ličani. Leta 
1982 je postal n jihov škof msgr. Gugič, ki pa je lansko leto 
stopil v pokoj. Pokopali so ga v D ubrovn iku. 1

Letošnji novomašniki v Sloveniji
V S loveniji bodo na prazn ik ap. Petra in Pavla posvetili 

letošnje novom ašnike. Koprska škofija bo im ela tri nove 
mašnike, ti so V iljem  Čušin (Šturje), M arijan Križaj (Ilirska 
Bistrica) ter Ivan Likar (A jdovščina). L jubljanska škofija 
bo im ela 8 novih  mašnikov. Poleg teh bodo posvečeni

i je je zu ili - med n jim i je M ilan  Žust, ki je eno leto b iva l 
ri jezu itih  v G oric i - trije  salezijanci in en m inorit. Skupno
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CLAUDI A RAZA 
RAZSTAVLJA V 

VIDMU
JURIJ PALJK
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P rem a lokra t p išem o  o 
s likarjih  in likovn ih  um etn i
kih, za katere sicer vemo, 
da so v naši sredi, a jih  pre
m alo poznam o. Ena takih 
um etn ic je gotovo C laudia 
Raza, ki ž iv i in dela v N a
b rež in i, in je izvrstna slikar
ka. Res je: (pre)malo jo  po 
znam o.

V  v id e m sk i g a le r iji La 
Loggia, ki je v samem osrčju 
mesta, saj je postavljena v 
podhod v eni na jim en itne j
ših videm skih palač na Trgu 
Liberta 11, te dni razstavlja 
svo je  g ra fike  in akvare le  
C laudia Raza. Zal je u rn ik 
galerije  samo od 1 7.30 do
19.30 v de lovnik ih  in od 11. 
ure do 12.30 v p razn ičn ih  
dneh in je zato do um etnice 
precej kriv ičen.

C laudia Raza razstavlja 
v V idm u im enitne akvarele, 
na katerih odšli kava svoje 
v id e n je  našega Krasa in 
kraškega kamna. Gre za iz 
redno tan ko ču tn o  in p re
tanjeno slikarsko poez ijo  o 
Krasu in kraški gm ajni, ki na 
njenih akvarelih kar zapoje. 
Kraški kamen, kraški z idovi 
na gmajni so slikarki C laudii 
Razi samo podlaga in nekak 
izgovor, ki ji služi za g lob lje  
ra zg lab ljan je  o kam nu in 
kraški naravi. Slikarka na
mreč im enitno obvlada teh
niko akvarela, saj si pomaga 
tud i z voskom , da doseže 
č u d o v ito  fragm en tiranos t 
celostne podobe akvarela. 
In prav ta razdrobljenost sili 
g ledalca, da se sprašuje o

notran jih  obču tk ih  slikarke.
V  njenem  slikanju Krasa in 
kam na nam reč ne gre za 
go lo  preslikavanje  kra jine  
Krasa, ki naj bi s luž ilo  kot 
ornam ent, ampak je um et
nica uspela skozi svoje v i
denje Krasa z liti na svoje sli
ke ves svoj notranji občutek 
tiš ine  in čuden ja  pred le
p o to  kraške p o k ra jin e  in 
njene gmajne.

Presenečenje zase so gra
fičn i listi, posebno tisti več
jih  d im enz ij, ki im ajo  čisto 
svojo abstraktno govorico, 
s svojo lepoto in harm on ijo  
p a le te  n e ž n ih  p a s te ln ih  
barv pa govo rijo  o s likarki- 
nem  boga tem  no tra n je m  
svetu. To pa je svet harm o
n ije  in notranjega m iru, no
bene razklanosti ni v tem 
svetu, tudi zato tako prijetna 
harm onična podoba in u- 
sklajenost barv. Lepi barvni 
o d te n k i m o d ro  sive be le  
barve se med seboj preple
ta jo in ustvarjajo podobo, ki 
jo  bom o še do lgo  nosili v 
sebi.

Z an im ivo  je tudi dejstvo, 
da um etnica ne slika dosti 
za slikarja hva ležnih  barv 
kraškega ru ja , zan im a  jo  
bo lj celostna podoba Krasa 
in predvsem kraški kamen.

Na razstavi sta tud i sli- 
karkin i grafičn i mapi, ki sa
mo še potrju je ta  naše m ne
nje, da gre za izvrstno umet
nico, ki bi jo  m orali bo lje  
spoznati tud i v našem slo
venskem zamejstvu. Zares 
lepa razstava!

Tokratno tridnevno m ed
narodno srečanje  v Brezah 
(Fresachu) v koroških gorah  
nad Beljakom  n i b ilo  samo 
delovno, tem več tud i ju b i
le jno. Že petindva jse tič  so 
se nam reč  v drug i p o lo v ic i 
maja na pobudo Koroške p i
sateljske zveze v Celovcu in 
njenega predsednika prof. 
VValterja N ow otny ja  zb ra li 
p isa te lji in p isate ljice  iz  šte
v iln ih  evropskih dežel, da b i 
p ris lu h n ili posam eznim  re
feratom o aktua ln ih  temah, 
k i so p ro d u k tivn i tem elj za 
številne razgovore in literar
ne stike. Letos so razm iš lja li 
"o no v ih  po teh  sode lova
nja", kot se glasi skupni im e
novalec srečanja.

N a jpre j pa je  b ilo  potreb
no pog ledati nazaj - na do 
sežke četrtstoletnega dela. 
Bilanco je  poda l znani nem 
ški ku ltu rn i poročevalec in 
pub lic is t Klaus Colberg, k i 
prired itev od  začetkov v letu 
1972 ves čas kritično sprem
lja. O m en il je  nekatera zna
na imena, k i so posam ez
nim  srečanjem vtisnila ka
rak te ris tičen  peča t: H orst 
Bienek, Horst Biagel, Karl- 
H e in z  Deschner, Tankred  
Dorst, M artin  G regor-D el- 
lin, Gerhard Zvverenz, Ota 
Filip, Jeannie Ebner. Toda tu
d i slovenski delež n i b il  v

JUBILEJ V 
KOROŠKIH GORAH

-EV DETELA

Petindvajset mednarodnih 
pisateljskih srečanj v Brezah

Brezah neznaten. To velja  
za številno udeležbo, še bo lj 
pa za aktivno sodelovanje  
slovenskih gostov s preda
van ji in d iskusijskim i pose
gi. Na seznamu udeležen
cev vseh dosedanjih srečanj 
v posebni brošuri Koroške 
pisateljske zveze, k i je  izšla 
ob petindvajsetletnem  ju b i
leju, so navedeni ti sloven
ski avtorji: Feliks j. Bister, Lev 
D etela, ja ro  D olar, ja n ko  
Ferk, France F ilip ič , France 
Forstnerič, V lad im ir Gajšek, 
N iko  Grafenauer, M aja Ha- 
d e rla p , B ranko  H o fm a n , 
Anita  H ud i, G itica Jakopin, 
Gustav Januš, Lučka Jenčič, 
Peter Kersche, A nd re j Ko
kot, Karolina Kolm anič, Ka
jetan Kovič, Polonca Kovač, 
M arica Kuln ik, Tone Kun
tner, Cvetka Lipuš, M ilena  
M erlak, M ira  M ihe lič , M iloš  
M ike ln , Horst Ogris, Valen
tin Om an, Boris Pahor, Žar
ko Petan, Bogdan Pogačnik, 
V alen tin  Polanšek, Pavla  
Rovan, S m ilja n  R ozm an, 
Franjo Smerdu, jože  Smit, 
Leopold  Suhodolčan, Anja  
Uršič.

Eden na jznačilne jš ih  le
tošnjih referatov je  b il zave
zan stari tem i srečanj v Bre
zah: iskanju skupnega im e
novalca ob povezovanju  v 
raz ličnos ti. Slovaška ude
leženka Etela Farkašova je  
govorila  o novem  načinu l i 
terarne kom unikacije  na p o 
d lag i m u ltiku ltu ra lnosti. Po 
zlom u totalitarne ideo log ije  
v vzhodnoevropskih  drža
vah pa bo potrebno prerasti 
tud i nove šovin izm e zaradi 
m nogonarodne p o lifo n ije , 
k i je  bistvo Evrope.

Christa N ebenfuhr iz Av- 
strije je  v središču svojih  iz 
va ja n j p o s ta v ila  p ro b le m  
ob jek tivnos ti in sub jek tiv 
nosti poročanja  na p rim eru  
Handkejevega po lem ične 
ga esejističnega potopisa o 
S rb iji in bosanski vojni, kar 
je  razvne lo  ž iva h n o  ra z 
pravo, v kateri je  b il om e
njen Jančarjev ku ltu rnopo
lit ič n i odgovor "Pravičnost 
za Sarajevo", k i je  nedavno  
izšel tud i v nem ščini p r i ce
lovški M oho rjev i za ložbi.

A vstro -am erišk i p isa te lj 
in  p reva ja lec  tu d i s loven
skih avtorjev v angleščino  
Herbert Kuhner je  razgalil 
pom an jk ljivos ti avstrijskega 
um etniškega akc ion izm a . 
Francoz Charles Lombard je  
iskal novo literarno po t v na
ročju  nadčasovnega: evrop
ska središča se š irijo  in spre
m in ja jo , p o ti do n jih  pa o- 
stajajo iste. M adžar Gyor- 
gyTim ar je  kritiz ira l pom anj
kanje zahodn ih  p o lit ič n ih  
konceptov do dogajanja v 
Vzhodni Evropi in opozo ril 
na tam kajšn jo  rast desnih  
ekstremizmov.

V zadnjem referatu je  Ro
m un M ate j G avril - A lbastru  
ra z v il u to p ič n o  v iz i jo  o 
m orda hum anem  nasled
njem  tisočletju, k i b i naj ra
slo v kozm ično  perspektivo  
novega človeka v obdob ju  
"največjega raziskovalnega 
prodora v kozmos in razkri
vanja ugank vesolja".

S lovenski ude leženci iz 
raznih vetrov, France F ilip 
č ič  iz osrednje S lovenije , 
A ndre j Kokot z avstrijskega 
Koroškega, M ilena  M erlak  
in Lev Detela z Dunaja, p re
va ja lec Peter Kersoche iz  
Celovca, so srečanje tokrat 
popestrili ne le z  navzočno
stjo, tem več večkrat tud i s 
p o g lob lje n im i diskusijskim i 
posegi.

ZADNJA ŠTEVILKA 
REVIJE 2000

O b podpori m inistrstva 
za ku ltu ro  Republike Slove
nije  je v L jub ljan i izhaja li- 
te ra rn o - f i lz o fs k a  R e v ija  
2000. Teme prispevkov v 
zadn ji številk i le-te so, kot 
ob iča jno , zelo raznolike in 
segajo od družbenih tem do 
filozofskih razmišljanj, lepo
s lovn ih  spisov in k ritičn ih  
presoj.

V sklopu z družbeno vse
b ino  sta posebno zanim iva 
prispevka: Irene M is le j o 
Juanu Peronu ali argentin
skem avtoritarnem  p opu liz 
mu ter glavnega urednika 
rev ije  Petra Kovačiča Per- 
šina o c iv iln i družb i in Cer
kvi. V  svojem prispevku op i
suje M islejeva socialne raz
mere in družbeni razvoj v 
Argentini od začetka našega 
stoletja do konca Peronove 
diktature. Po m nenju avto

rice je pri tem imel ve lik po
men po jav  p rise lje va n ja , 
sama pa posveča posebno 
pozornost prav izseljevanju 
prim orskih Slovencev v Ar
gentino v 20-ih letih ter uso
di slovenskih organizacij in 
slovenskega časopisja v Pe
ronovem obdobju .

Peter Kovačič pa v svoji 
razpravi obravnava odnose 
m ed d rž a v o  in ve rsk im i 
skupnostm i, točne je  med 
ka to liško  C e rkv ijo  in Re
pub liko  S lovenijo. Po Per- 
šinovem m nenju so k lju č 
nega pomena vprašanja ne- 
umešavanj med državo in 
C erkvijo , njenega vk lju če 
vanja v c iv iln o  družbo in 
pouka re lig ij v la ični šoli.

Ravno tako zanim iv je in
tervju Gorazda Kovačiča z 
z g o d o v in a r je m  V la d o m  
H abjanom  Slovenska var
nost in  geošanistično rav
notežje.

H ab ja n o vo  m nen je  te 
m elji na poznanju zgodo
vinskih perečih vprašanj, s 
ka te rim i se m ora soočati 
Slovenija po osam osvojitvi. 
To so na prim er prob lem i 
začrtovan ja  s lovensko-hr- 
vaške meje, dostop Slove
n ije  do  o d p rte g a  m o rja , 
vprašanja zaščite slovenske 
m anjšine na Hrvaškem in v 
Ita liji, vojaško sodelovanje 
S lovenije z NATO-paktom  
in Rusijo itd.

V sklopu leposlovnih pri
spevkov so tokrat objavljene 
Satire Lojzeta Krakarja, Pe
sm i Ivana Tavčarja, izbo r 
pesnitev Rada Krstiča z na
slovom Ž iv ljen jsko  oblič je , 
p o e z iji P rim oža  R oparja  
Sam H erezija  ter Sama Šim- 
č iča Rastlina živa, Pesmi Ja
na Tvvardovvskega, pa še 
krajše prozno delo Andreja 
Rifel-Felana Pet dni, k i so 
sprem enili svet.

Krajši študiji sta tokrat pri
pravila M ile  Vakanjac o liku 
poljskega izseljenca v A r
g e n tin o  W ito ld a  G a b ro - 
vvicza in n jegovih  del ter

Rastko M o čn ik  o M a n n o 
vem  Dr. Faustu, medtem ko 
sta Ivan Kosovel in Janez 
Strehovec posvetila svoji f i 
lozofski razm iš ljan ji Etiki 
p o s tm o d e rn e  te r  te o r i j i  
Paula V irilla  in današnjim  
problem om  estetiške teorije.

Razmišljanje z naslovom 
In te lektua lc i h ic  et nune  je 
napisal Denis Poniž, ki je 
obenem avtor recenzije Ker- 
maunerjeve knjige Perspek- 
tivovci.

V sklopu "k ritičn e  pre
soje", ki zaključu je  tokratno 
številko  Revije 2000, na j
dem o še zapise V lad im irja  
G ajška K ra ka rje ve  sk ice  
s p o m in o v ,  M e tk e  C o tič  
P riznan je  ve likem u skep
tiku, Rada Krstiča o spro- 
ž ilnem  elementu retrogarde 
in Sašota Schrotta B ojan  
Stih: m oja svoboda je  svo
boda sočloveka. Prispevka 
Nova drama o Prešernu in 
C ankarjev i H la p c i u n o v i 
postavitv i M ile ta  Koruna pa 
podpisuje France Vurnik. 
 A.R.

P R ISP E V A J K D O G R A D I T V I  K A T O L IŠ K E G A  D O M A

Tvoj prispevek bo pripom ogel 

k  odprtju , k i bo predvidom a  

v mesecu oktobru.

Dar lahko oddaš

na račun št. 31276 pri Kmečki banki v Gorici, 

na upravi Novega glasa v Gorici in Trstu 

ali pri slovenskih duhovnik ih.
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0 POKLICNI 
ETIKI NA 6. 

DRAGI MLADIH
BRE DA SUSIČ

V teh dneh se vsakdo iz
med nas odloča, kje in ka
ko bo preživel svoje polet
ne počitnice. Pri teh na
črtih bi mlade radi opozo
rili, naj ne pozabijo na ve
liko  tr id n e v n o  srečanje  
med m ladim i Slovenci iz 
zam ejstva, zdom stva in 
matice, ki se bo letos - tik 
pred študijskimi dnevi Dra
ga - odvijalo že šestič. D ra
ga mladih ni samo prilož
nost za intelektualno obo
gatitev udeležencev, pač 
pa tudi za navezovanje no
vih prijateljev, za družab
nost in zabavo. Program je 
namreč pripravljen tako, 
da vsebuje tri predavanja 
ali okrogle mize o tematiki, 
ki jo organizatorji dolo
čijo, obenem pa tudi kul
turni in družabni program  
ter krajši izlet.

P rip ra v e  na le tošn jo  
Drago mladih potekajo že 
nekaj mesecev. Letošnji 
glavni organizatorji so čla
ni društva M avrični Most 
M ladih  iz slovenske Pri
morske, pri pripravah pa so 
ves čas prisotni tudi člani 
Mladinskega odbora Slo
venske prosvete iz Trsta.

Letošnja Draga bo pote
kala od četrtka, 29. avgusta 
popoldne, do sobote, 31. 
avgusta po kosilu, pod šo
torom  v parku F inžgar- 
jevega doma na Opčinah  
pri Trstu. Rdeča nit študij
skega dela srečanja bo Po
klicna etika. Zamisel za to 
temo se je porodila, ko so 
mladi razmišljali o svoji bo
dočnosti in o poklicu, ki ga

0 PREŠERNU NEKOLIKO 
DRUGAČE

A M B R O Ž  KODELJA

bodo opravljali, in ki so se 
spraševali o tem , kakšen 
prostor ima danes etika v 
različnih poklicih. To vpra
šanje pa so mladi organi
zatorji razširili, tako da bo 
program zanimiv prav za 
vse, saj bo na Dragi mladih 
govor o etiki v tistih pokli
cih, s katerimi se hočeš no
češ sreča prav vsakdo ne 
glede na to, ali te poklice 
tudi opravlja ali ne.

Prvo srečanje bo vsebo
valo predavanje, ki bo bolj 
teoretičnega značaja, dru
gi dve srečanji pa bosta o- 
krogli mizi. Ugledni gostje 
bodo spregovorili o proble
mih b io e tike  in e tike  v 
družbenopolitičnem  ž iv 
ljenju. O  programu bomo 
še podrobneje poročali.

Kdor se želi udeležiti sre
čanja, se lahko za podrob
nejše informacije obrne na 
Slovensko prosveto , ul. 
Donizetti 3 - 34100 Trst, 
te l. št. 0 4 0 /3 7 0 8 4 6 , fax 
633307. Organizatorji bo
do poskrbeli tudi za pre
nočitve in obede za tiste, 
ki bodo na navedeni naslov 
p rija v ili svojo udeležbo  
(vsaj teden dni pred pri
reditvijo) - cena 35.000 Lit.

Že sedaj pa vabimo vse 
mlade, da v načrte svojih 
dejavnosti za konec me
seca avgusta vključijo D ra
go mladih, tako da se bodo 
srečanja lahko gotovo ude
ležili.

V POJASNILO

Bralcem bi rada po jasn ila , da  je b ila  v mojem 
prispevku v Novem glasu št. 22 pom otom a zapisana 
beseda nepoštenost, ko je šlo za Sm oletovo ne- 
potešenost. - A .D .A .

Za spodrs lja j se bralcem  In avto ric i opravičujem o.
- URED.

V sklop prireditev, ki jih  
na Vrhniki p rire ja jo  ob 120. 
ob le tn ic i rojstva Ivana Can
karja in jih  organizira tam 
kajšnja občina, je bila 28. 
maja v Cankarjevem domu 
na V rhnik i predstavitev ilu 
stracij in izdaj Prešernovega 
Krsta p r i Savici.

Ilustracije  duhovno  po 
vezu je jo  čas pokris tjan je 
vanja Slovencev s sedanjo
stjo. Izdelal jih  je akad. s li
kar M ilogo j D om inko, ki se 
je po več desetletnem b iva
nju v Švici ustavil prav v tem 
kraju.

N ovo izda jo  Krsta p r i Sa
v ic i je  p rip ra v ila  za ložba 
H um ar iz B ilj pri N ovi G o
ric i. O  tem smo pisali febru
arja. Knjige so izšle poleg 
slovenskega izv irn ika  še v 
angleškem, nemškem, fran
coskem, ruskem in hrvaš
kem jeziku. To je enkraten 
podvig, ki si ga do sedaj ni 
upala izpelja ti nobena za
ložba. Da je do nje prišlo, 
gre predvsem zahvala neka
terim  sponzorjem , ki so o d 
kup ili ve lik  del izdaj.

Slovesnost je popestrilo 
p e tje  te n o r is ta  M a r ja n a  
Trčka ob p ian is tičn i spre
m ljav i prof. Andreja )arca. 
O b tem slavju je bil zanim iv 
govor dr. |ožka Šavlija, ki 
mu je tudi založba Hum ar 
izdala kn jigo  o slovenskih 
z n a m e n jih . G o v o rn ik  je  
spregovoril o Prešernu in 
n jegovem  d e lu  n e k o lik o  
drugače, kot smo navajeni. 
Vedno glede literatov naj
prej g o vo rim o  o lite ra rn i 
vrednoti, ki jo  ti im ajo pri 
nekem narodu. Tokrat je dr. 
Jožko Šavli šel korak dalje 
in je spregovoril o pomenu 
Prešernovega dela iz gospo
darskega vid ika. Svoje izva
janje je  naslonil na ugoto
vitve, ki jih  je o Prešernu po
sredoval danes že pokojn i 
dr. T. Hočevar, vrhniški ro
jak, znani gospodarski stro
kovnjak, univerzitetni profe
sor v Nevv Orleansu (ZDA).

"Prešeren je s svojo visoko 
poezijo , kot je dognal dr. T. 
Hočevar, v lil zaupanje m la
demu rodu slovenskih izo 
bražencev, ki so v sloven
skem jeziku in našem izro
čilu , odkrili tudi naše gospo
darske vrednote. S tem se je 
zače lo  us tanav ljan je  s lo 
venskih poso jiln ic  in pod je
tij. Tako je nastal slovenski 
gospodarski preobrat, ki je 
tem e ljil na zaupanju v la
stne m oči."

Ilustratorja in ilustracije  
je predstavil umetniški kritik 
dr. Ivan Sedej. Le-te so tro- 
dim enzionalne. Kot moder
ne vsebujejo ob likovno in e- 
stetsko bogastvo ob ubra
nosti barv. Kritik i so soglas
ni, da je to enkratno delo, 
saj so osvežile in obogatile 
našo slovensko kulturo.

V govoru vrhniškega žu
pana smo izvedeli, da hoče 
Vrhnika, četudi je na pragu 
slovenske prestolnice, imeti 
svoje lastno ku lturno ž iv lje 
nje. Tako je s im bo lično  po
udaril, da mora v kulturnem

in gospodarskem razvoju ž i
veti in ustvarjalno op lem e
n ititi celoten slovenski pro
stor.

Večeru so dali poseben 
značaj nekateri u tr ink i, ki 
jih  nismo b ili navajeni. Pri
sotnost lepega števila slo
venskih častn ikov, fan tov 
slovenske vojske, dom ači
nov, ki ž iv ijo  drugje, in kon
čno tudi predstavnikov vseh 
gospodarskih organizacij v 
obč in i, poleg že ob iča jn ih  
prosvetnih delavcev. O b po
strežb i znanega gostišča 
M o č iln ik  je večer prerastel 
v pravi kulturno-gospodar- 
ski dogodek, ki bo m arsiko
mu ostal v spom inu.

M irn o  lahko ugo tav lja 
m o, da k lju b  te žk im  go 
spodarskim časom se jasno 
v id i, da se v dom ovin i o b li
kuje novo, pristno sloven
sko vzdušje in da je v m išlje
nju naših ljud i ve liko  stvari 
drugačnih, p lem enite jših in 
tudi pristno naših.

LEPI
PASTIRČEK

Te dn i prihaja  v roke na
šim m alčkom  deseta in zad
nja številka letošnjega le tn i
ka revije za zam ejske otroke 
Pastirček. Ta številka Pastir
čka je  počitniška, urednik se 
zahvalju je vsem, k i so sode
lova li na 17. Pastirčkovemu 
dnevu, na katerem so p ro 
s la v ili pe tdesetle tn ico  ob 
stoja Pastirčka.

Anam arija  Z lobec je  p r i
spevala zgodbico o m urnu  
razgrajaču, Zora Saksida pa 
pesm ico  Lepo bo. Za p rije t
ne in tople ilustracije v črno  
be li tehn ik i je  poskrbela ne
utrudna D anila Komjanc. V 
rub rik i Evangelij uč i razlaga 
urednik Pastirčka Jezusove 
besede: "laz sem luč sveta."

Vojan T ihom ir A rhar je  
tokrat v revijo napisal pesmi
co o gnezdu in pa zgodbico  
o op ic i in slonu. V rubriki Po
menki Zora Saksida končuje  
z zgodbo  Ti meni, jaz tebi 
ce lo le tno  sode lovan je  p r i 
rev iji. Sledi slikanica Žaba 
Danile Komjanc. Naslednja 
stran je  posvečena o lim p ij
skim igram v Atlanti. 50 let 
Pastirčka je  naslov zajetne  
priloge, v kateri so predvsem  
barvne fotografije in u trink i 
z  velikega praznika Pastirč
ka in n jegovih p rija te ljev  v 
Gorici. Na prazn iku se j ih  je  
zbralo čez tisoč in fotografije 
zgovorno kažejo naše m a l
čke. Teksta je  v p rilog i ravno 
dovolj, da zvemo, da je  b ilo  
na Pastirčkovemu dnevu le
po, veselo, da so tam prepe
vali, risali in slikali, jedli, spet 
pe li itd.

Številko Pastirčka tokrat 
izjemoma zaključuje p rizo r
ček za družinski dan z naslo
vom  Družinski dan v naravi, 
napisala pa ga je  Lučka Su- 
sič. V tokratni - počitniški šte
v ilk i Pastirčkove pošte ni, 
zato na jdem o na zadnji stra
n i še Pastirčkovo razvedrilo, 
k i ga je  prispeval Branko.

Za kroniko še to: urednik 
Marjan Markežič prosi sode
lavce, naj pošljejo svoje član
ke za p rvo  številko p rihod 
njega letnika revije na ured
ništvo Pastirčka najkasneje 
do 15. septembra letos.

V soboto, 15. junija, ob 
76. uri se bo Pastirček pred
stavil v Trstu v sklopu Trga 
Gutenberg. Vabljeni.

PODL I S T E K

NOVA TEMELJNA PRISPEVKA 
ZA POZNAVANJIH 

DUH OV NE PROBLEMATIKE 
BRIŽINSKIH SPOM ENIKOV (4.)

II. D U H O V N A  P O D O B A  B R IŽ IN S K IH  
S P O M E N IK O V

IA N K O  |EŽ

To š tud ijo  O lge  Tavčar o 1200 le tn ic i s inode ob reki 
D onav i pa sm iselno d o p o ln ju je  ne m anj tehtna razprava 
l° ž e ta  R a jh m a n a  "D u h o v n a  p o d o b a  B r iž in s k ih  
spom enikov" v zbo rn iku  D om  in Svet 1995-VIH".

Tudi Rajhm an p ra v iln o  op ira  svoje raz iskovan je  o 
d uhovn i p o d o b i BS na d uhovnos t anglosaksonskega

m is ijonarja  A lkv ina . Naj p rip o m n im , da Rajhman piše 
im e A lkv in  z u torej A lku in  in ne A lkv in  kakor Tavčarjeva. 
M i bom o zaradi enotnosti še da lje  up o ra b lja li o b liko  
Tavčarjeve in tako oh ra n ili v, torej A lkv in .

A lkv in  je b il duhovn i svetovalec Karla Velikega, ki se 
je  pod n jegovim  vp livo m  o d lo č il za nove metode pri 
pokristjanjevanju svojega cesarstva. A lkv in  je tako vp liva l 
tud i na salzburški m is ijon  in salzburškega škofa Vergila, 
ki je v cerkveni zgodov in i znan kot "apostol Karantanije". 
Četudi BS v sedanji o b lik i niso nastali v n jegovem  času, 
so po  R a jhm anovem  m n e n ju  nasta li p rav g o to vo  v 
duhovnem  ozračju , ki ga je okrog sebe ustvarjal A lkv in  
s svo jim i pism i, de lno  tud i s svo jim i spisi.

Pri p o b ija n ju  teo lošk ih  naukov adopc iancev  se je 
A lk v in  m n o g o  u k v a r ja l s k r is to lo š k im i p ro b le m i. 
D okazova l je K ristusovo božanstvo , obenem  pa že 
ra zm iš lja l o n je g ov i č lo ve šk i n a rav i. L ik n jegovega 
Kristusa je še ve d n o  n e z g o d o v in s k i, o d m a kn je n  in 
skrivnos ten . Z a to  v n je g ov i d u h o vn o s ti odseva b o lj

božanska kot človeška Kristusova podoba. A lkv in  naziva 
Kristusa: "Bog". S tem  se njegova duhovnost bo lj iz liva  v 
č e š č e n je  B oga , m a n j pa z a to  p o u d a r ja  n je g o v o  
č lo ve čn os t. Takšno g ledan je  na K ris tusovo b o ž jo  in 
človeško naravo je A lkv in  prinesel s seboj iz A ng lije , 
kjer so že od 8. stoletja da lje  Kristusa im enova li "Gospod 
Bog". Rajhman pri tem  poudarja , da se je anglosaška 
ve rnost napa ja la  p ri la tin sk i p a tr is t ič n i lite ra tu r i. V 
A lkv in o vo  dobo  spadajo tud i m o litve , nastale v 7. in 8. 
sto letju  za časa škofa A ete lvo lda . N jihova  pobožnost je 
značilna  za A lkv ina . A .B.Kuypers, ki je te m o litve  zbral 
v k ritičn i izbo r z naslovom  "Book o f Černe", pravi: "V 
n jih  se križata dva tipa  - rim ski, ki brzda pobožna čustva, 
hkrati pa skrbi za v isoko duhovno  kva lite to  in v isoko 
litu rg ično  raven, in irski, ki pom eni iz liv  čustev in neskrite 
p o b o ž n o s ti."  V enda r se v teh m o litv a h  m an j kaže 
A lkv in o v  način ogovarjanja Kristusa z "Gospod" in "Bog". 
------------------------ DALJE
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P R IZN A N JE  S LO V E N S K EM U  TRSTU

T IS K O V N O  P O R O Č IL O  SSK

SREČANJE SKUPNEGA 
PREDSTAVNIŠTVA NUJNO

TRST SE JE ODDOLŽIL SREČKU KOSOVELU

Na p o b u d o  S lovenske 
skupnosti je  p riš lo  v pone
d e lje k , 10. ju n ija , v N a 
brež in i do  nujnostnega se
stanka predstavništva Slo
ve n ce v  v I ta l i j i  za ra d i v 
teh dneh napovedane raz
p rave  v d e ž e ln e m  svetu 
Fu rlan ije -ju lijske  k ra jine  o 
sp re m e m b a h  d e ž e ln e g a  
statuta v de lu , ki zadeva 
v o liln o  zakonoda jo . Kot je 
znano, se v tem  sklopu po 
n u ja  e d in s tv e n a  p r i lo ž 
nost, da b i z o d o b r itv ijo  
p rim e rn e g a  d o lo č ila  za 
konsko za g o to v ili vsaj m i
n im a ln o  zastopanost s lo 
venske m anjš ine v deže l
nem  svetu. O  tem  v b o lj 
a li m anj o b vezu joč i o b lik i 
g o v o r i jo  š t ir je  p re d lo g i 
S everne  lig e , D e m o k ra 
tičn e  stranke lev ice , Ita li
janske ljudske  stranke in 
Stranke kom un is tične  pre
nove.

Na sestanku, ki so se ga 
u d e le ž il i  K la v d ij P a lč ič , 
M a rija  Ferletič, M ilo š  Bu
d in , Sergij L ip o vec , R ic- 
ca rdo  Ruttar, M a rtin  Bre
ce lj in Ivo Jevnikar, je SSk 
z v e lik im  za d o v o ljs tv o m  
vze la  na zn a n je  de js tvo , 
da je DSL sprem enila svoj 
pred log  v sm islu, da mora 
deže ln i v o liln i zakon ne 
le "om ogoč iti" (it. consen- 
tire ), te m ve č  "z a ja m č it i"  
(it. g a ra n t ir e ) iz v o l i te v  
s lovenskega ka n d ida ta  v 
d e ž e ln i sve t. O s ta ja  pa 
b istveno nesoglasje o tem, 
a li naj bo  fo rm u la c ija  o- 
h lapna v sm islu iz v o litv e  
vsa j e nega  "s v e to v a lc a  
s lovenskega  je z ik a " , ko t 
predlagata DSL in SL, ali 
pa naj bo bo lj obvezu joča , 
ko t predlagata LS in SKP, 
ki govorita  o "p redstavn i
štvu slovenske narodnos
tne  m an jš ine " o z iro m a  o 
"m in im a ln e m  p re d s ta vn i
štvu slovenske narodnos

tne m anjšine". Po m nenju  
SSk bi m ora l deže ln i svet 
o d o b riti fo rm u la c ijo , ki bi 
dopuščala širok manever- 
ski prostor pri ob liko va n ju  
bodočega vo lilnega  zako
na, seveda po tem  ko bo 
sprem em ba statuta prodr
la v deže lnem  svetu in še 
predvsem v rim skem  par
lam entu, ki je v tej zadevi 
m e ro d a je n  (sp re m e m b a  
deže lnega  statuta za h te 
va ustavn i zakon). Z lasti 
v ra z m e ra h  v e č in s k e g a  
vo liln e g a  sistema pa m o 
ra im e ti m a n jš in a  ja m 
stvo, da je  v iz vo lje n ih  te
lesih vsaj m in im a ln o  šte
v ilo  n jen ih  predstavnikov, 
se pravi lju d i, ki jih  sama 
m a n jš in a  d e m o k ra tič n o  
d o lo č i, in ne zgo lj pozna
va lce v  s lovenskega je z i
ka. H udo  bi b ilo , ko bi za
radi m alom arnosti a li za
radi k ra tko v id n ih  v o liln ih  
račun ic  ne p ro d rlo  stališ
če, ki daje m an jš in i večja 
jam stva .

Prav v torek, 11. jun ija , 
pa so med zasedanjem de
že lnega  sveta sve tova lc i 
B u d in  (D S L), C o t ta rd o  
(LS) in Fabris (SL) v lo ž il i 
popravek k popravku k 13. 
č lenu  statuta, ki se glasi: 
"D e ž e ln i z a k o n  d o lo č a  
norm e za za jam čen je  iz 
v o litv e  vsaj enega sveto
valca, ki naj bo izraz s lo
venske je z ik o v n e  s k u p i
ne." Sejo so p re k in il i t ik  
pred ob ravnavo  tega p o 
pravka , o ka terem  je b il 
govor naslednji dan, to je 
v s re d o , 1 2. ju n ija .  D o  
tega trenu tka  n im am o  še 
do končn ih  podatkov, zato 
b o m o  več  p o ro č a li p r i 
h o d n jič .

SSk iz ra ž a  z a d o v o lj 
stvo nad tem  popravkom , 
saj se v dobršn i meri krije  
z n je n im i s ta lišč i, piše v 
tiskovnem  p o ro č ilu .

Odprtje 3. Trga Gutenberg

Na Velikem  trgu v Trstu so v četrtek, 6. jun ija , odprli 
tre tjo  izd a jo  kn jižnega  sejm a, znanega pod im enom  
Trg Gutenberg. Na njem  sodeluje 50 za ložn iških  hiš in 
16 kra jevnih knjigarn, med n jim i tudi slovenska Tržaška 
kn jigarna (katere kiosk v id im o  na sliki).

Sejem se bo za k lju č il v nedeljo, 16. jun ija . Dan prej, 
to  je v soboto, 15. ju n ija  popo ldne , bo  med d rug im  
predstavitev revije  Pastirček. Predstavila jo  bosta D am i
jan Paulin in O lga Tavčar.

IV A N  ŽERJAL

V tržaškem Ljudskem vrtu so v torek, 11. junija, 
slovesno odkrili doprsni kip Srečka Kosovela.

Slovesnosti, ki je bila v slo
venščini in v ita lijanščin i, se 
je udeležilo zelo veliko števi
lo ljud i. Ve liko je b ilo  učen
cev in dijakov tržaških sloven
skih šol, predstavnikov oblasti 
ter političnega, gospodarske
ga, kulturnega in verskega 
ž iv ljen ja . Prisotni so b ili žu 
pani Trsta Riccardo llly, L ju
bljane D im itr ij Rupel, Kopra 
A ure lio  Juri ter župani m anj
ših občin tržaške pokrajine in 
občin na slovenski strani me
je. Poleg m inistra Gabra so 
Slovenijo zastopali generalni 
konzul v Trstu Vlasta Valenčič 
Pelikan, konzul Tomaž Pavšič 
in vicekonzul Zorko Pelikan. 
Prisoten je b il tud i podpred
sednik deželnega sveta Fur
lan ije -ju lijske  kra jine M iloš 
Budin.

V  svojem nagovoru je tr
žaški župan llly  izrazil upa
nje, da bodo dogodki, kot je 
odkritje  Kosovelovega kipa, 
postali nekaj normalnega, ne 
pa izrednega. Illy je dejal tudi, 
da kultura in gospodarstvo 
lahko izboljšata sožitje med tu 
ž ivečim a narodom a ter da 
normalizacija odnosov in za

ščita manjšin predstavljata pot 
navzgor, ki jo  je treba preho
d iti počasi, brez prenaglje
nih korakov.

Tržaški podžupan in od 
bo rn ik  za ku ltu ro  Roberto

Damiani je Kosovela postavil 
ob bok drugim velik im  tržaš
kim  literarn im  ustvarjalcem 
Italu Svevu, Um bertu Sabi, 
Gianiju Stuparichu in drugim. 
Kosovel, je dejal Damiani, je 
del skupnega tržaškega lite 
rarnega bogastva.

M in is te r Slavko Gaber je 
dejal, da je b ilo  teptanje pra

vic ena izmed osrednjih tem 
Kosovelove poezije. Kosovel, 
je dejal Gaber, je nasprotoval 
Evropi to ta lita rizm ov in na
c iona lizm ov in se je zavze
mal za Evropo, v kateri bodo 
sobivale razlike.

Doprsni kip Srečka Koso
vela sta odkrila  llly  in Da
m iani, b lagoslovil pa ga je 
škofov v ikar za tržaške slo
venske vernike msgr. Franc 
Vončina. Pihalni orkester iz 
Kopra, zbori osnovnih šol 
Srečka Kosovela iz Sežane, 
Fran M ilč inski s Katinare, An- 
celle del la Carita i n Ivan Can- 
kar iz Trsta ter recitatorka Lidija 
Kozlovič sooblikovali kultur
ni spored.

Odkritje spomenika Srečku 
Kosovelu v središčnem mest
nem ljudskem parku, kjer stoji 
v neposredni b liž in i spome
nikov Italu Svevu, Jamesu Joy- 
ce-u in Umbertu Sabi, je zelo 
pom em ben korak naprej na 
poti sožitja v našem prostoru. 
Čeprav zelo počasi in z veliki
mi težavami (glej npr. dogaja
nje v občinskem svetu okrog 
prisotnosti slovenščine v pra
vilniku) si v Trstu utira pot spo
znanje, da je tisočletna slo
venska prisotnost v teh krajih 
neločljiv del tržaške zgodovi
ne in kulture.

Tržaški ljudski vrl odslej krasi tudi k ip  Srečka Kosovela

|A V N O  SREČANJE SSk

PERSPEKTIVE IN PROBLEMI 
DEVINSKO-NABREŽINSKE OBČINE

Ssk je v večinski ko a li
c i j i  S kupa j - Insiem e, na 
čelu katere je župan G ior- 
g io  D e p a n g h e r. U p ra v a  
ima za seboj že več kot po
lov ico  mandatne dobe, saj 
je b ila  izvo ljena decembra 
1993, konec p rihodn jega  
leta pa bodo  nove o b č in 
ske vo litve . Čas je torej d o 
zorel za to, da se napravi 
prvi obračun opravljenega 
dela in da se pregleda, kaj 
bi b ilo  potrebno in mogoče 
še naprav iti pred iz tekom  
mandatne dobe.

Na srečanju so med d ru 
gim i sode lova li p o džupa 
nja Vera Tuta Ban, občinski 
o d b o rn ik  D a rio  Pertot in 
drug i občinsk i svetovalc i.

Po uvodnem  pozdravu 
n a č e ln ik a  s e k c ije  Jožka 
A n to n iča  je  besedo p rev
zela odborn ica  za šolstvo, 
ku ltu ro  in šport Vera Tuta 
Ban. G lede šolstva je om e
n ila  rac iona lizac ijo  šol ter 
p lo d n o  so d e lova n je  med 
ita lija n sk im i in s lovensk i
mi šolam i v obč in i. Na ku l
turnem  področ ju  gre v prvi 
vrsti om eniti skorajšnje o d 
prtje  občinske kn jižn ice  na 
nabrežinskem  trgu in o tvo 
rite v  p re n o v lje n e  ro js tne

ERIK D O L H A R

Na to temo je v četrtek, 6 .t.m ., nabrežinska sek
cija Slovenske skupnosti priredHa javno srečanje z 

občani na dom ačiji Slavka Švare v Trnovci.

TRNOVCI: udeleženci so obravnavali dosedanje delovanje 
občinske uprave

hiše pesnika Iga G rudna. 
(K n jižn ica  naj bi b ila  več- 
[ namenska, saj so v prosto
rih  p re d v id e n e  č ita ln ic a , 
dve manjši dvorani in ma
njši avd ito rij. G rudnova h i
ša bo nam enjena tud i p ro 
m oc iji ob rtn ikov  v obč in i, 
s kam narskim  m uzejem  v 
ospredju. Na športnem po
d ro č ju  so p rob lem i več ji, 
saj je Tutova sama prizna
la, da so b ile  športne struk
ture  n e ko liko  zanem arje 

ne, kar se pozna predvsem 
pri o b č in sk i te lo v a d n ic i.

I Podžupanja je nato nam ig
nila na pom em bno novost, 

j ki jo  p re d s ta v lja  im e n o 
vanje  novega občinskega 
osebja, ki bo m ora lo  p o 
znati s lovenski je z ik , kar 
je  nedvom no korak naprej.

O dbo rn ik  za javna dela 
'D a r io  P e rto t je  n a jp re j 
spregovoril o ve lik ih  delih .

U prava se sprašuje, a li je  
prav, da se usm erijo  v Se- 
sljanski za liv  tud i črne vo 
de iz D evina in Sesljana, 
zato so o tem stekli pogo
vori s štivansko papirn ico, 
ki ima že čis tilne  naprave. 
G lede  šolskih p o s lo p ij je 
Pertot poudaril, da so po
pravila stekla dom ala pov- 

jsod, razen v D ev inu , kjer 
pa naj bi v kratkem začeli 
z d e li.  G le d e  n a p e lja v e  
metana je dejal, da je ob 
čina že opravila  svoje de
lo. O  avd ito riju  v kn jižn ic i 
je pojasnil, da so neko liko  
om e jili prvotn i načrt, tako 
da bodo tem prostorom  na- 
m e n ili eno  m ili ja rd o  lir. 
M ed  redna de la  spadata 
nu jno  pop rav ilo  in asfalti
ra n je  o b č in s k ih  cest, za 
kar bo  o b č in a  p o tro š ila  
200 m ilijonov.

Po p o ro č ilih  se je raz
vila ž ivahna debata. Tako 
o b ča n i ko t tu d i o b č in sk i 
svetovalci so namreč brez 
dlak na jeziku obravnava li 
vse p rob lem e , ki j ih  po- 
b liže  zan im a jo .
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TRŽAŠKA KRONIKA

PREDSTAVITEV V DSI

NOVA KNJIGA ALOJZA REBULE 
O  DRUGI KOCBEKOVI AFERI

IV A N  ŽERJAL

Gre za dnevniške zapise iz let 1974, 1975 in 1976 z naslovom 
Previsna le ta , ki jih je izdala založba M la d ika  v Trstu.

Knjigo so predstavili v pol
ni Peterlinovi dvoran i D ru 
štva slovenskih izobražen
cev v ponedeljek, 10. junija.

O srednji dogodek, ki ga 
Rebula obravnava v teh za
pisih, je t.i. druga Kocbekova 
afera (prva je b ila  leta 1951 
ob iz idu  zb irke  novel Strah 
in pogum), do katere je prišlo 
leta 1975, ko sta Rebula in 
Boris Pahor v Trstu izdala 
drobno zeleno kn již ico z na
s lovom  Edvard Kocbek p r i
čevalec našega časa, da bi 
počastila Kocbekovo 70-let- 
nico. V tej kn již ic i je b il tudi 
Pahorjev in te rv ju  s Kocbe
kom , ki je med drug im  o- 
bravnaval povojn i poboj vr
n jen ih  dom obrancev, o ka
terem se je do tedaj molčalo. 
Izid knjižice je sprožil silovito 
reakc ijo  takratn ih  ko m u n i
s tičn ih  oblasti v S loveniji. 
Borisu Pahorju so prepove
dali vstop v matično dom ovi
no, avtorja sta dožive la  šte-

DSI: na predstavitvi Saša Martelanc (levo) in avtor

vilne pritiske in obiske takrat
ne jugoslovanske tajne po li
c ije . M arsikoga so v tistem 
času za več ur zadrža li na 
državni meji in podobno.

Vendar knjiga Previsna 
leta ni samo dnevnik tiste afe
re. Kot je v svojem predstavit
venem referatu dejal časnikar 
Saša M arte lanc , je  v n je j 
praktično vse, od ve lik ih  do
godkov do drobn ih  vsakda
njih  doživetij, od opisov na
rave do anekdot iz šolskega 
ž iv ljen ja . Opisana so sreča

nja s pom em bnim i predstav
n ik i družbe in kulture kakor 
tud i z navadn im i lju d m i. 
Knjiga, je še dejal Martelanc, 
je priča neke etične zmage. 
Rebulov dnevnik je avtenti
čen v lepem in hudem, je za
ključil Martelanc, iz njega pa 
izžarevata predvsem veselje 
do ž iv ljen ja  in ljubezen do 
slovenstva.

Razvila se je tudi živahna 
diskusija, v kateri sta pred
njačila  avtor in Boris Pahor. 
Prav iz ust Borisa Pahorja 
smo slišali kritično oceno ta

kratnega zadržanja s loven
skih ku ltu rn ih  delavcev na 
Tržaškem, od katerih se ni 
n ihče izrekel proti ravnanju 
režima. Predstavnik založbe 
M lad ika  M arij M aver je v 
svojem posegu deja l, da so 
takratne slovenske oblasti iz
koristile  afero, da so še bo lj 
pog lob ljeno prerešetale de
m o kra tičn i del slovenske 
manjšine v Ita liji, tudi v iska
nju novih  konfidentov. Dr. 
Drago Štoka se je spom nil 
svojih takratnih pogovorov z 
znan im  tržaškim  o d ve tn i
kom in javn im  delavcem dr. 
Franetom Tončičem, ki mu je 
b il zaupal - tako je dejal dr. 
Štoka - da ga je strah za Re
bulovo življenje.

Tisti, ki takratnega obdob- 
j  ja niso d o ž ive li, so se v sla
bih dveh urah (to liko  sta tra
ja li predstavitev in diskusija) 
seznanili s pom em bno stra
n jo  zgodovine  zamejskega 
slovenstva. Prav gotovo je 
zato m arsikdo kup il to  k n ji
go, ki je lepo urejena in ki 
ima tudi vrsto fotografij iz t i 
stega časa: od študijskih dne- 
vov v Dragi do pom em bnih 
kulturn ih delavcev (Edvarda 
Kocbeka, Jožeta Peterlina, 
Ljubke Šorli, Ubalda Vrabca 
in drugih). Cena knjige je 
35.000 lir.

MILAN NEMAC PETDESETLETNIK

V nedeljo , 9. ju n ija , so 
s p risrčno d ružabnostjo  v 
M a r ij in e m  d o m u  p ri Sv. 
Ivanu po g lavn i nedeljski 
maši sveto ivanski s loven
ski žu p lja n i počastili svo
jega kaplana M ila n a  Ne- 
maca, ki je prav na nede
ljo  praznova l svo jo  o k ro 
g lo ob le tn ico , in sicer 50 
let ž iv lje n ja .

M ila n  N em ac je sin s lo
venske Istre, saj se je rod il

v Koštaboni pri Kopru 9. 
ju n ija  1946. N i odraščal v 
k rš č a n s k e m  d u h u , a je  
k lju b  tem u za ču til v sebi 
duhovn išk i p ok lic . Vstopil 
je v bogoslovje , po posve
titv i pa je s lužboval v raz
n ih  ž u p n ija h  s lo ve n ske  
Istre. Leta 1 981 ga je  ta 
k ra tn i kop rsk i ško f |anez 
lenko  posla l v Trst, da bi 
skrbel za tam ka jšn je  s lo 
venske ve rn ike . Prišel je  
k Sv. Ivanu, k je r je  s lu ž 
b o v a l s k u p a j s ta m k a j

šnjim  do lgo le tn im  sloven
skim  kap lanom  msgr. Pe
tro m  Š o r lije m . Po sm rti 
msgr. Šorlija  leta 1988 je 
postal ed in i slovenski ka
plan pri Sv. Ivanu, oskrbu
je pa tud i Podlonjer. Ko je 
prišel v Trst, je začel tud i 
poučevati ve rouk na s lo 
ve n sk ih  šo lah , z la s ti na 
strokovnem  zavodu Jožef 
Stefan. Pisal je tud i v ted 
nik K a to liš k i glas, enega 
izm ed p re d h o d n iko v  na
šega N ovega glasa, in v 
M la d ik o .

V e liko  š tev ilo  lju d i, ki 
so v n e d e ljo  n a p o ln i l i  
s p o d n je  p ros to re  sve to i- 
vanskega M a rijin e g a  d o 
ma, priča, kako je s lav lje 
nec p rilju b lje n  med tuka j
šn jim i S lovenci, ki so mu 
s tem  h o te li iz re č i tu d i 
h v a le žn o s t za ra d i vsega 
oprav ljenega  dela z upa
njem , da bo še do lgo  ostal 
pri Sv. Ivanu.

G. M ila n u  N em acu iz 
s rca  č e s tita  tu d i u re d 
ništvo Novega glasa in mu 
ob tem  vošči še na mnoga 
zdrava in srečna leta.

Koncert v Samatorci
V petek, 7. ju n ija , sta mešani zb o r Igo G ruden iz 

N abrežine in G odbeno društvo N abrežina v dogovoru 
z zgon išk im  žu p n iko m  ). M a rkužo  p rip ra v ila  dož ive t 
ku ltu rn i večer. Z an im iva  in koristna pobuda, ki se je 
začela pred dvema letom a ob prezgodn ji smrti ku ltu rne  
de lavke in u č ite ljic e  M a jde  Leg iša -M ilič , je  d ož ive la  
svoj v rhunec  z e le k tr if ik a c ijo  zvo n o v  in z o d k ritje m  
obe lež ja  d o b ro tn ik o m  kraške cerkve  sv. U rha, ki ga 
je izde la la  in podarila  um etn ica  Bogom ila  D o ljak .

U vodom a je za igra la  nabrežinska godba pod v o d 
stvom kape ln ika  Sergia Grattona. Nato je  dom ači žu p 
n ik  spregovoril o pobud i za e le k trifika c ijo  zvonov in o 
d o b ro tn ik ih , za katere je  b lagos lov il spom insko obe
lež je  v ce rkv i. S led il je  nastop mešanega zbo ra  Igo 
G ruden, ki je  pod vodstvom  Bojane Kralj zapel dve 
pesm i. N a to  je  Igor Tuta p reb ra l o d lo m e k  iz kn jig e  
A lo jza  Rebule G orje  ze lenem u drevesu. O b  koncu sta 
zopet nastopila  zbo r Igo Gruden in godba.

Tako smo na dosto jen  in ku ltu ren  način  z a k lju č ili 
zan im ivo  pobudo. |M

Birma v Zgoniku
V nedeljo , 9. jun ija , je v zgoniški cerkvi sv. M ihae la  

nadangela goriški nadškof p. A.V. Bom m arco desetim  
b irm ancem  iz zgoniške in m avhin jške žu p n ije  pode lil 
zakram ent sv. b irm e.

Nadškofa so pozd rav ili v cerkvi pred o lta rjem , kjer 
so b ile  tud i narodne noše, župn ik , predstavnik staršev 
Igor Tuta in b irm anka D an ije la  G ruden, ki je nadškofu 
tud i iz ro č ila  dar b irm ancev. Na koru je  pel cerkveni 
mešani zbo r pod vodstvom  Toneta Kostnaptla. Pri daro
van ju  so starši b irm ancev prines li g. nadškofu kraški 
koš s kruhom  in v inom .

C elo tno  bogoslužje  je  z obredom  b irm e poteka lo  v 
slovenščin i, le nadškofova prid iga  je b ila  v ita lijanšč in i. 
Prvi del bogos luž ja  so snem ali tu d i snem alc i RAI-a, 
ker so hote li posneti tudi obnov ljene  freske v p rezb i
te riju  in na stropu cerkve.

S lovesnost sv. b irm e  je b ila  ze lo  p rije tna  in v d o 
m ačem  vzdušju . Zahvala vsem, posebno staršem b ir
mancev, ki so p rip ra v ili ta dož ive ti dan za svoje otroke 
in za vso versko skupnosl.— — —  |M

O B V ESTILA

TRST. Slovenska prosveta 
prireja izlet na Dolenjsko ob
odkritju  spominske plošče 
p ro f. Jožetu P eterlinu  ob 
dvajsetletnici smrti. Izlet bo 
v nedeljo, 23. jun ija , z av
tobusom . Prijave v pisarni 
Slovenske prosvete, D o n i
zettijeva 3, tel. 370846.

TRST. Zveza cerkvenih  
pevskih zborov bo svoj 26. 
poletni pevski seminar orga
nizirala letos v Radencih od 
11. do 17. avgusta. Vzpored
no s pevskim seminarjem bo 
potekal tečaj za m lade or
ganiste. Vpisovanje spreje
majo odborniki ZC PZdo20. 
junija.

ZSKD obvešča, da je po
daljšan rok natečaja za obli
kovanje Zvezi nega prapora.
Natečaja se lahko udeležijo  
likovn i ustvarjalci treh po
krajin Furlanije-Julijske kraji
ne. Osnutke lahko avtorji po
šljejo na sedeže ZSKD v G o
rici (ul. Malta 2 ,34170  G ori
ca), v Trstu (ul. S. Francesco 
20, 34133 Trst) in v Čedadu 
(ul. IX Agosto 8, 33043 Če
dad) do 31. oktobra 1996. 
Osnutek ali osnutki (vsakdo 
lahko pošlje tud i več izde l
kov, le da so označeni z dru
gačnim  geslom) m orajo od
govarjati naslednjim  pogo
jem : p rapor naj upošteva 
zvezin znak; če ga ne, naj 
zabeleži razpoznavno zna
č ilnost našega prostora in 
manjšinskega ž iv ljen ja : o- 
snutki naj bodo označeni na 
hrbtni strani z geslom; osnut
kom naj avtorji p rilo ž ijo  za
prto kuverto z geslom na zu- 
n a n ji s tran i. Kuverta  naj 
vsebuje osebne podatke av
torja z naslovom in te le fon
sko številko. Vse osnutke bo 
pregledala strokovna kom i
sija, ki jo bo imenoval odbor 
ZSKD in javil sestavo tisku. 
Izbran osnutek bo prim erno 
nagrajen.

OPČINE. Pevski zbori Ve
sela pom lad vab ijo  na kon
cert mladinskega zbora, ki 
bo v petek, 14. t.m ., ob 
20.30 v župn ijsk i cerkvi sv. 
Jerneja. Zborovod ja  Franc 
Pohajač, pri orglah M ar-tin 
Vremec.

BAZOVICA. O dbor za o- 
hranitev stadiona 1. m aj in 
TPPZ Pinko Tomažič p rire 
jata v dneh 14., 15. in 16. ju 
nija na vrtu Gospodarske za
druge k u ltu rn o -š p o rtn i 
praznik. Namen prireditve je 
izgotovitev finančn ih  sred
stev za dokončno  usposo
bitev prostorov športno-kul- 
turnega središča pri Sv. Ivanu 
ter za obnovo prostorov no

vega sedeža TPPZ P. Toma
žič.

TRST. Tridnevno duhov
no srečanje za žene in dekle
ta bo letos 19., 20. in 21. av
gusta v Domu blagrov. Prija
ve sprejema gdč. Dora Koso
vel (tel. 763406).

TRST. Svetoivanska žup
nijska skupnost vabi na praz
novanja ob prazniku farne
ga zavetnika sv. Janeza Kr
stnika. V petek, 21. junija, bo 
ob  v ž u p n ijs k i ce rkv i ob 
20.30 koncert otroškega zbo
ra Kresnice in mešanega zbo
ra Primorec-Tabor. V  soboto, 
22. jun ija , bo ob 20. uri sv. 
maša v slovenščini v stari cer
kvic i sv. Ivana in Pelagija. V 
nedeljo, 23. jun ija , bo ob 9. 
uri procesija  z na rodn im i 
nošami, ob 10. uri pa slo
vesna sv. maša v slovenšči
ni v župnijski cerkvi. O b 21. 
uri bo na stadionu I. maj kre
sovanje s ku ltu rn im  progra
mom , ki ga prire ja društvo 
Slavko Škamperle. V  pone
de ljek, 24. ju n ija  (god sv. 
laneza Krstnika) bo ob 18. uri 
sv. maša v slovenščini v stari 
cerkvici sv. Ivana in Pelagija, 
ob 19. uri pa skupni obred v 
župn ijsk i cerkvi. V  četrtek, 
27. jun ija , bo ob 18. uri sv. 
maša v slovenščini ob 138. 
ob le tn ic i posvetitve žu p n ij
ske cerkve.

D A R O V I

Za N ov i glas: N .N .
20.000 lir; N .N . 150.000 lir. 

Za CPZ Sv. je rn e j z O p 
čin: A. Žerjal v spomin sose
de, pok. g.e M im i Čebulec 
vd. Kralj 50.000 lir.

Za begunske otroke v
A jdovščin i: družina M arte
la n c  nam esto  c v e tja  na 
grob M iri Krošelj 50.000 lir.

Za cerkev v Samatorci: 
ob koncu pobude za e lek
tr if ika c ijo  zvonov je b ilo  na 
koncertu zbranih 1.134.000 
lir prostovoljn ih prispevkov; 
N.N. v isti namen 100.000 lir.

Za cerkev v R icm anjih : 
M .B ., Trst, 3 0 0 .0 0 0  l ir ;  
d ruž. Semenič, R icm anje, 
v sp o m in  na pok. starše 
180.000; M arčela Vatovac, 
R icm an je , 5 0 .0 0 0 ; Sonja 
Prinčič, Trst (za luč sv. Jo
žefa), 25.000 lir.

Za kapelo sv. Leopolda v 
Dom ju: Sonja Prinčič, Trst, v 
spom in na poko jno  Rezko 
Furlan 50.000 lir; M eri Tul, 
Krmenka, v spom in na pok. 
župn ika  A lberta  M ik lavca  
50.000; Vera Turk, Trst, ob 
ob le tn ic i smrti brata Radota
50.000 lir.

Nov odbor SSŠ
V torek, 11. jun ija , so v Prosvetnem dom u na O pčinah 

iz v o lili novi odbo r S indikata slovenske šole. Izvo ljen i 
so b ili: Boris Artač, M iloš  Jugovič, M e lita  Valič, Vesna 
D a n ie li, Ž ivka  M arc, M a rija  Lozej, M a rija  C h e m e lli, 
Jožko Baša, Kati Kostnapfel, Anam arija  Škabar, L ilijana 
Švara, Barbara Lapornik in Vlasta Novak.

N adzorn i odbor bodo sestavljali: M arko  O blak, Peter 
M o čn ik  in Iva Bone.

V razsodišču bodo sedeli: M aja Fonda, M ilena Pado- 
van, Kostanca M iku lus.
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Krožek za družbena vpra
šanja Virgil Šček je v petek, 
7. jun ija , v prostorih Katoliš
ke knjigarne v G oric i pred
stavil štiri nove pub likacije  
iz zb irke t.i. belih p riročn i
kov. Zbirka, v kateri je izšlo 
že 19 knjig, je odprta tudi za 
mlade raziskovalce; v njej je 
izšla že vrsta d ip lom skih na
log, ki obravnavajo v g lav
nem tržaško povojno tem ati
ko oz. našo polpreteklo po li
t ičn o  zgodov ino . Po krat
kem pozdravu prof. Vide Bi
težnik, je besedo prevzel u- 
rednik zbirke Ivo Jevnikar, ki 
je na kratko orisal vsebino šti
rih del in predstavil avtorje. 
O m enil je tudi finančne te
žave krožka, saj dežela za
m uja  v izp la če va n ju  p r i
spevka, in se zahvalil Svetu 
slovenskih organizacij, ki je 
to  tiskarsko pobudo financ i
ral. Prva publikacija  Posvet 
o Kraškem parku  je nastala 
po posvetu, ki ga je na to te
m atiko priprav ilo  Združenje 
zasebnih kraških lastnikov. 
Knjiga obravnava aktualno 
problem atiko in izpostavlja 
problem  jusarskih odborov, 
ki se že dolgo časa borijo , 
da bi j im  pristo jne oblasti 
priznale pravico lastništva in 
ne samo upravljan ja skup
nega vaškega ozem lja.

Druga knjiga, ki jo  je spi
sal Rafko Dolhar, obravnava 
zan im ivo  in popolnom a ne
raziskano tematiko naše po l
pretekle zgodovine. Naslov 
Leva sredina in tržaški Slo
venci I. del nam dokaj zgo
vorno pove, za kaj gre. Delo 
skuša analizirati po litičn i fe
nomen leve sredine, ki se je

uveljavil v šestdesetih letih 
in prek katerega smo Sloven
ci v koa lic iji s socialisti prvič 
prišli do vzvodov oblasti.

Tretje delo je diplomska 
naloga mladega ita lijanske
ga zgodovinarja Pietra Pu- 
rinija, ki obravnava obdobje 
od leta 1954 do leta 1963, 
ko se Trst in tržaško ozem lje 
počasi integrirata v strukture 
italijanske države. Študija iz
črpno analizira tržaško druž
bo v teh letih in ugotavlja, ka
ko se je mesto v tem deset- 

jle tju  b istveno sprem enilo. 
Avtor izpostavlja predvsem 
tri velike preobrazbe: e tn ič
no, po litično  in ekonomsko. 
Obenem analizira avtor rav
nanje državnih oblasti, ki so 
v tem obdobju  nam Sloven
cem povzroč ile  nepoprav
ljivo  škodo. Ti dve zgodo
vinski deli sta še posebno za
n im iv i za mlade bralce, ki 
žal zgodovino tega obdobja 
prem alo poznamo.

Zadnje, a nič manj po
membno, je delo I. Šumijeve 
in S. Venosija, ki pa je v pa
ketu neke vrsta izjema, saj 
ne obravnava Trsta, temveč 
problem slovenskega šolstva 
v Kanalski do lin i od M arije  
Terezije do danes. Slovensko 
šolstvo, ki je sicer delovalo 
ob koncu prejšnjega stoletja 
vse tja do prve svetovne vo j
ne, se je spopadalo najprej 

Iz m očnim  nemškim nacio
n a ln im  pritiskom , ki je zelo 
obubožalo slovensko tkivo, 
nato pa z ita lijanskim i faši
stičnim i oblastm i, ki so slo
vensko šolstvo dokončno u- 
kin ile . Vsekakor zelo zan i
m ive teme.
 P.Č.

Svetoivansko sv. obhajilo
Slovenska župn ija  sv. Ivana v G oric i se je v nede ljo , 9. 

ju n ija , odela v p razn ično  ob leko. Trinajst o trok  - šest 
dek lic  in sedem fan tkov - je p ris top ilo  prv ič  k o b h a jiln i 
m iz i. O bred edinstvenega praznika v ž iv lje n ju  otroka je 
vod il g. župn ik  Cvetko Žbogar, ki si je  ce li dve šolski leti 
prizadeval, da bi otroke č im  bo lje  p rip rav il na skrivnost 
Evharistije. Starši se mu iz srca zahva lju jem o, da je našim 
m alčkom , ki so večkrat ze lo  raztreseni in razigran i, sledil 
s to likšno  po trpež ljivos tjo  in vztra jnostjo . Bog naj mu bo
gato poplača za ves trud!

Prisrčna zahvala naj gre tud i Kristin i Bednarich, Ema
nueli Koren, sestram iz Zavoda sv. D ružine , pevcem , ki 
so z ubranim  petjem obogatili mašni obred in Bredi Pahor, 
ki je tako lepo okrasila cerkev. I.K.

Goriško škofijsko romanje v Lurd od 
22. do 28. julija letos

Še nekaj podatkov o poteku rom anja v Lurd: rom arje 
čaka jo  na lurški želešniški postaji oš tev ilčeni avtobusi, 
ki jih  o d pe lje jo  v hotel. O b iča jn o  se goriški rom arji v 
Lurdu zberem o ob 17. uri pri kipu Brezmadežne ob vhodu 
na trg pred rožnovensko baz iliko . V procesiji nesemo v 
v o tlin o  p rikazovan ja  debe lo  vo tivno  svečo, ki tam  gori 
ves čas našega b ivan ja  v Lurdu. Ž iv lje n je  v Lurdu poteka 
po program u, ki ga po razde lim o  vsakom ur zvečer.

Ena od pobožnosti v Lurdu je tud i m ednarodna sveta 
maša, ki jo  vsako sredo in nede ljo  dopo ldne  daru je  na 
desetine škofov in na stotine duhovn ikov  s celega sveta v 
podzem ni cerkvi sv. Pija XII.; to  je cerkev, ki lahko sprejme 
nad 20 tisoč vernikov. Za vse navzoče rom arje v Lurdu 
je tud i vsako popo ldne  evharistična procesija z b lago
s lovom  b o ln iko v  in vsak večer procesija s svečkam i na 
trgu pred b a z iliko  rožnega venca. Pridite, pogle jte  in ne 
bo vam žal! — —— —  MF

Slovenska osnovna šola v 
Romjanu je v soboto, 8. jun i
ja, pripravila  zelo lepo pro
slavo, da bi z n jo obeležila 
petnajst let svojega delova
nja na narodnostno najbolj 
ogroženem ozem lju  na G o
riškem. Osnovna šola v Laš
kem je sicer že obstajala ta
koj po drugi svetovni vo jn i, 
a so jo  leta 1957 uk in ili in 
to predvsem zaradi pom anj
kanja slovenskih otrok in pa 
zaradi velikega pritiska na 
slovensko govoreče ljudi.

Za proslavo so se osnov
nošolci zelo dobro pripravili, 
saj so v romjanski župnijski 
dvorani pripravili razstavo o 
delovanju šole skozi petnajst 
let, razstavo likovnih izdel
kov in fotografij; morda naj- 
privlačnejši pa je bil video 
posnetek, ki so ga med pro
slavo tudi predvajali. Govori 
o delovanju osnovne šole v 
Romjanu v zadnjem le-tu.

V nabito poln i dvorani se 
nas je zbra lo veliko, pred
vsem je važno dejstvo, da so 
b ili na proslavi tudi visoki 
gostje iz Slovenije, katere je 
vod il državni sekretar Repu
blike Slovenije za Slovence 
po svetu dr. Peter Vencelj, 
prisotni pa so b ili tudi pred
stavniki ronške občinske u- 
prave.

Znana kulturna delavka 
iz Laškega Aleksandra De
vetak je kot prva govornica 
spregovorila o začetnih te
žavah slovenske šole. Kot 
aktivna članica Javnega več
namenskega kulturnega sre-

dišča iz Ronk in Slovenske 
kom isije na občin i zelo do
bro pozna tudi šolsko pro
blem atiko. Zato je lahko iz
rekla lepe besede, ko je go
vorila  o kulturi sožitja med 
dvema narodoma na tem o- 
zem lju.

Ravnateljica šole Nataša 
Pavlin se je top lo  zahvalila 
vsem, ki so karkoli prispevali 
za dobrob it osnovne šole v 
Romjanu, predvsem seveda 
staršem otrok, brez katerih 
šole v Romjanu ne bi b ilo . 
Dejala, da je obletnica šole 
pomembna predvsem zato, 
ker daje upanje za prihodnje 
dni. Zahvalila se je krovnima 
o rg a n iz a c ija m a  SSO in 
SKGZ za razumevanje, ki ga 
dajeta osnovni šoli v Romja
nu, prispevata namreč de
narna sredstva za prevozno 
sredstvo, s ka terim  gredo 
iskat otroke v b ližn je  kraje. 
Vedeti m oramo namreč, da 
v Romjanu osnovno šolo o- 
biskujejo otroci iz daljnega 
Pierisa, Foljana, Štarancana,

Škocjana in b ližn jih  pretež
no b iz jašk ih  in fu rlanskih  
krajev. Ko je ravnateljica Na
taša Paulin zaključila svoj go
vor, je vzklikn ila :"N e bojim o 
se prihodnosti in tudi vi se 
je ne smete bati. Verjeti m o
rate v otroške oči!"

Sledil je prikaz videoka
sete in nastop romjanskih os
novnošolcev, šolarjev osnov
ne šole Prežihov Voranc iz 
Doberdoba in pa seveda na
stop malčkov, ki obiskuje jo 
vrtec v Romjanu. Prepevali 
so, p rip rav ili prije tno igrico 
in ž ivo  prikazali delovanje 
osnovne šole v Rom janu. 
Proslava je bila za vroči dan, 
kakršna je b ila  sobota, kar 
malce predolga. Številna pu
blika, ki je vztrajala prav do 
konca, pa je živ dokaz, kako 
je osnovna šola s slovenskim 
učnim  jezikom  v Romjanu 
vraščena v oko lje  in kako 
ljud je ž iv ijo  z njenim  m la
dostnim  utripom .
 J.P.

ZSKD - 50 LET

V petek, 7. jun ija , je b ila  mala dvorana 
Kulturnega dom a v G o ric i po lna, saj je 
Zveza slovenskih ku ltu rn ih  društev z lepo, 
kratko in dobro  organ iz irano proslavo ho
te la  s v o jim  n a js ta re jš im  č la n o m  d a ti 
skrom no zahvalo. Petdeset let namreč že 
m ineva od časov, ko so nekatera društva 
na Goriškem , ki so vč lan jena v ZSKD, za
čela de lovati. Predsednik ZSKD za goriško 
pokra jino  Rudi Pavšič je v svojem klenem  
nagovoru poudaril predvsem važnost k u l
turnega de lovan ja  društev, ki so vč lan jene 
v ZSKD in se to p lo  zahva lil vsem, ki so v 
teku let v teh društvih de lova li. Podčrtal 
je  važnost ljub ite ljske  ku lture , ki združu je  
ljud i v naših kra jih . V časih, ko nam tako 
ita lijanska država klesti sredstva za k u l
tu rno  de lovan je  naših društev kot tud i Slo
ven ija , m oram o strniti vrste in iti naprej, 
je še m enil Rudi Pavšič. Kulturna društva 
Sovodnje, Briški grič iz Števerjana, Danica 
z Vrha sv. M ihae la , Jezero iz Doberdoba, 
Skala iz G abrij in O ton Ž upančič  iz Štan- 
dreža so za svoje petdesetletno de lo  pre
je la p riznan ja  in knjige, ki jih  je ZSKD iz 
dala v m inu lem  letu. M ed pre jem n ik i p ri
znanj je tud i godba na p ihala Kras iz D o 
berdoba, ki bo prav tako letos praznovala 
petdesetle tn ico obstoja. Prijeten večer v 
Kulturnem  dom u je popestril novogoriški 
oktet V rtn ica, ki je navdušil prisotne s svo
jim  ubran im  petjem  slovenskih narodnih 
in um etn ih  pesmi.
------------------------Z U T A -

MILCZOK
GADŽIJEV

Slovenski center za g lasbeno vzgo jo  
Emil Komel je  letošnjo abonm ajsko kon
certno sezono zaokrožil s programsko dr
zn im , zan im iv im  in tudi p riv lačn im  veče
rom sonat za v io lin o  in k lav ir Ludvviga van 
Beethovna. V dvorani Pokrajinskega m u
zeja na goriškem gradu sta se številnemu 
občinstvu predstavila v io lin is t Axel VVilcz- 
ok in p ianist Sijavuš Gadžijev.

M ilczok , danes docent na Hochsschule 
in prvi v io lin is t Staatskapelle v Berlinu, je 
tudi ustanovite lj in prva v io lina  v b e rlin 
skem godalnem  sekstetu. U gledni nemški 
interpret je pred goriškim i lju b ite lji glasbe 
nastop il ob  teh tn i in "k re p k i" k lav irsk i 
spremljavi Sijavuša Gadžijeva, ruskega pia
nista in pedagoga, ki v zadn jih  dveh letih s 
svojim  delom  čedalje  bo lj p lodno  zazna
m uje glasbeno ž iv lje n je  na Primorskem. 
G lasbenika sta v požrtvova ln i, čeprav ne 
vedno hom ogeni igri, ponud ila  iz jem no 
glasbeno razkošje treh sonat (Sonata op. 
24  v F-duru - Pomladna, Sonata op. 30  št. 
2, Sonata op. 30  št. 3) iz Beethovnovega 
drugega ustvarjalnega obdobja.

Gosta zadnjega koncerta Centra sta za
igrala programski desert (v že neko liko pre- 
soparnem jun ijskem  večeru), ponud ila  sta 
zahteven izbor žal redko izva jan ih  del in s 
svojim  pogum nim  in suverenim  nastopom 
dala slu titi, da bi, ob večkratnem  skupnem 
m uz ic iran ju , lahko postala izvrsten "glas
beni par".
--------------------- T.G.

SAŠA Q U I N Z I

"Villae, quae sclavonica  
lingua vocatur G oritia"

28. ap ril 1001 - datum, k i 
je  zadnje čase vedno b o lj v 
ospredju goriškega življenja: 
iz  teme časa je  takrat naše 
mesto prestop ilo  prag zgo
dovine in po  enem tisočletju 
prispe lo  do današnjih dni, 
takšno, ko t ga m i danes p o 
znamo.

"V illae": naselje na p o 
bočju  griča je  gotovo starej
še, a m ikavno je, da se lahko  
človeški spomin tako gotovo  
zasidra v določeno leto, me
sec in dan. Nam, k i bom o - 
upamo - dočakali to ob le tn i
co, pa se ponuja  p riložnost 
za praznovanje, a tu d i za 
pregled prehojene poti.

"Q uae in sc la vo n icu m  
lingua vocatur Goritia". Po 
m edvo jn i d ikta turi in zadn ji 
razm ejitv i je  Gorica, odtrga
na od  naravnega zaledja in 
uklenjena v ozko p o lit ičn o  
vizijo , začela upadati in sko- 
ro petdeset let živela umetno 
življenje, k i ga je  pogojevalo  
iz k riv lje n o  oz. nepopo lno  
to lm ačenje in prikazovanje  
zgodovine. Iskanje «italijan- 
skosti» je  za ta jilo  marsika
tero sled in v marsičem spre
m en ilo  podobo  mesta. Po
m islim o le na beneškega le
va, k i straži grajska vrata, a 
je  stoletja do prihoda Ita lije  
preživel v vlažnih kleteh; po 
zablja pa se, da mestni grb  
iz  I. 1307 prikazu je  pogled  
na grad in mesto z vzhodne  
(!) strani.

28. april 2 0 0 1. Po petde
setih letih in padcu be rlin 
skega z idu  so se razmere v 
marsičem spremenile. Mestu 
je  b ila  končno priznana ne
odvisnost od  Furlanije, Slo
venci ne vzbujam o več tak
šnega «strahu» (razen dobro  
znanih  izjem ) in Gorica se 
tudi dejansko odpira zgodo
vinskim zaledjem: Sloveniji, 
Istri in Avstriji. Skuša se p la 
n ira ti novo ž iv lje n je  in na 
novo se bere zgodovino in 
mestne spom enike, p re te 
klost pa večkrat govori v raz
ličn ih  jez ik ih . S lovenci v za
m ejstvu, ko t n o s ilc i dveh  
ku ltu r vsaj, pa smo nedvom 
no olajšani v razbiranju teh 
sledi. Ne samo! Smo tudi so
ded ič i te preteklosti, ko t taki 
soodgovorni za n jo in do lžn i 
vstopiti v ta proces, a tokrat 
na nov, zahtevnejši način. Tu 
ne gre več samo za p red 
s tav ljan je  naše skupnosti, 
a m pak  se g ra d i p o d o b a , 
identiteta mesta, k i stopa v 
tretje tisočletje, osvobojeno  
ideo loških  pregrad. Velike 
m ožnosti se nam reč o d p i
rajo - v m islih  im ejm o tudi 
škofijsko sinodo - k i pa terja
jo  od  nas pripravljenost, tudi 
tve g a n ja  in  s tro k o v n o s t: 
predvsem od  našega dela bo 
odvisno, če bo slovenskost 
priznana kot bistvena kom 
ponenta mesta. Samo če bo 
naš prispevek tehten in kva
liteten, bo Gorica dobila  zo
pet svoj slovenski pečat.
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Neobičajna vročina, ki je 
te dni zajela Gorico, še bolj 
zgovorno potrjuje, da je šol
sko leto pri koncu. Pred za
služenim  počitkom  učenci 
radi jem lje jo slovo od šolskih 
klopi s skupnim nastopom.

Čeprav so dijaki srednje 
šole Ivana Trinka iz Gorice 
sledili učnim  uram v skrajno 
neprimernih, tesnih prosto
rih, ločeni od ravnateljstva in 
tajništva, in občinska uprava 
jim  še sedaj ni dodelila ob
ljubljenega, primernega, do
končnega poslopja, so star
šem in prijateljem poklonili 
tako prireditev, ki je ni nihče 
pričakoval.

V nedeljo, 9. junija, so v 
popoldanskih urah v dvorani 
Kulturnega doma, povsem 
presenetili prisotne. Po uvod
nih, glasbenih trenutkih šol
skega zbora, ki se je pred
stavil pod vodstvom svojega 
bivšega profesorja Stanka je- 
ricija, so se pojavili mladi lut
karji, čisto sveže lutkovne 
skupine Iskrice. Skrita želja 
prof. Lučane Budal se je le 
uresničila. Z mentorsko po
m očjo  Ade Bačar, ki se že 
petindvajset let posveča tej 
kulturni dejavnosti v osnovni 
šoli Draga Bajca iz Vipave in 
s požrtvovalno roko kolegov 
H ijacinta Jusse (scena, teh-

ZAKLJUCNI NASTOP 
SREDNJE ŠOLE 
IVAN TRINKO

nična oprema), Maria Leopo- 
lija (scena), Rada Pelicona 
(izvirna tehnologija lutk, luč, 
tehnična oprema), Rozane 
Calligaris (šivanje kostumov 
za lutke; za to zamudno delo 
sta žrtvovali precej ur še Nor
ma Petejan in Nadja Terpin), 
s sodelovanjem Tanje Peli
con, Ljubice Butkovič in N i
ka Klanjščka, je Budalova 
pripravila pravljico maribor
ske pisateljice |ane Kolarič, 
v priredbi Abe Bačar, Salon 
Expon (ekspresna popravljal- 
nica osebnih napak). Glavni 
lik zabavne, a tudi pom enlji
ve zgodbice, je Skazomaza, 
ki pritegne v svojo mrežo vse 
tiste, ki bi b ili radi lepi, mladi, 
vitki... N jenim  "lepotnim  tor
turam nasedejo pravljične o- 
sebe: Sneguljčica, Pepelka, 
Čarovnica, Ostržek in sim
patičn i prašički ter palčki. 
Vsakemu izmed njih "z znan
stveno podlago" spremeni 
videz, s tem pa vsak izgubi 
svoj čar - identiteto. Zato si 
vsak junak zaželi nazaj svoj 
"jaz" in vsi soglasno sklenejo, 
da se bo Skazomazina delav
nica preimenovala v Salon

IVA KORŠIČ

ekspresnega p o u d a rja n ja  
osebnih napak. Prav te na
mreč nared ijo  vsakega po
sebnega in enkratnega. Po
govori, ugovori, jezica na
stopajočih se prep le ta jo  z 
živahnim i songi Jane Kolarič 
in Stanka Bačarja (glasbo je 
prispeval V ladim irČadež), ki 
d a je jo  predstavi ž ivahen  
tempo. Ta je bil precej d ina
mičen, dovolj hiter, le pone
kod se je nekoliko upočasnil. 
Vendar je uprizoritev gladko 
stekla in čeprav je bil za nje
no pripravo skopo odmerjen 
čas, so se izvajalci prav do
bro odrezali. Nekakšno ge
neralko so imeli že v sredo, 
5. junija, v parku skupnosti 
Arcobaleno, v okviru prire
ditev Dajm o otrokom bodoč
nost miru". Čeprav jim  je po
nagajal veter, so doživeli prav 
lep uspeh. N edvom no  je 
predstava zadobila posebno 
privlačno moč v dvorani, na 
velikem odru, kjer so mladi 
nastopali s svojim i lutkami 
(na sredinem nastopu so bile 
izposojene), z velikim i, učin

kovitim i glavami iz penaste 
gume, s poudarjenim i, izra
z itim i potezami in očm i, res 
m arljivo  natančno sešitimi 
kostumi in skrbno izdelanimi 
lesenimi rokami. M ladi igral
ci (Eva Del Fabbro, Nežka 
Figlej, Danijela Rosano, Tja
ša Dornik, Isabel Mania, Eri
ka C ijan, Peter Spazzapan, 
Alex Francescotto, Peter Pov- 
šič, Mariin Roner, Erik Terpin, 
Erika B uz in , Erika C ijan , 
Alenka Di Battista, Maria Jus- 
sa, Asha Past, Erika Štekar, 
Helena Istinič) so jih spretno 
in sproščeno sukali in poželi 
res utemeljen aplavz.

O b koncu je ravnateljica 
Rožica Lojk pozdravila nav
zoče osebnosti in se zahva
lila vsem za prijetno dožive
tje. Gotovi smo, da je ponos
na na dijake, predvsem pa na 
profesorje, ki so se, poleg 
običajnega, napornega dela 
v razredu in v nem ogočih 
razmerah lotili in tako blešče
če izvedli nelahki projekt. O- 
troci bodo prav gotovo še na
stopili na naših odrih in upa
mo, da se bo naša publika 
bolje izkazala, ko ne bo več 
razsajala neznosna vročina 
in lenobna brezbrižnost.

SOLA POD KAPELO JE 
PRETESNA IN NEPRIMERNA

Naša šola Ivan Trinko je edina srednja šola s slovenskim 
učnim jezikom na Goriškem. Mi dijaki nekako predstav
ljamo vse slovenske zamejske otroke tu v Gorici in okolici.

Zaradi neprepričljivih razlogov smo bili v letošnjem 
šolskem letu premeščeni iz stavbe v Kapucinski ulici v 
stavbo italijanske osnovne šole Fumagalli pod Kapelo, 
kjer so razmere skrajno neprimerne za nas dijake, profesor
je, postrežnike in tudi za učence italijanske šole, s katerimi 
si delimo prostore. Prvi problem je, da nimamo na razpo
lago dovolj učilnic za šolske dejavnosti, kot so npr. glasbe
na, likovna in telesna vzgoja, prav tako za podporni in 
dopolnilni pouk. Ko rišemo ali režemo liste pri raznih 
predmetih, nastane v razredu prava zmešnjava, zato je 
ob koncu učne ure, npr. pri likovni vzgoji, vsaka učilnica 
podobna smetišču. Če bi imeli za te dejavnosti posebno 
učilnico, kot smo jo imeli v Kapucinski ulici, bi ne bilo 
take zmede.

Tudi za izvenšolske dejavnosti primanjkuje prostora. 
Pevska soba, v kateri naj bi imeli enkrat na teden popoldne 
in včasih med šolskimi urami pevske vaje za razne nastope 
tudi s prof. Jericijem, ni nič drugega kot zbornica naših 
profesorjev, ki je med učilnicami osnovne šole, kjer seveda 
ni miru. Na šoli sploh nimamo ne ravnateljstva ne tajništva. 
Vodstvo šole ima skupaj s tajništvom sedež na italijanski 
višji šoli Max Fabiani na trgu Medaglie doro  (nekaj sto 
metrov od šole). Zaradi tega morajo postrežnice, profesorji 
in tudi g.a ravnateljica pogosto "tekati" iz ene šole v drugo. 
Mislim, da to ni enostavno. Tudi poslopje ni varno. Okna, 
razsvetljava, zidovi itd. niso v dobrem stanju. Nekatera 
okna so popolnoma dotrajana. Ker je električna napeljava 
stara, grozi nevarnost požarov; izolacija električnih žic je 
vnetljiva, zato lahko nastane s povečanjem temperature 
iskrica in po nekaj urah požar. Tudi stranski vhod na 
dvorišče ni varen in sploh ni primeren zaradi ozkega 
hodnika in premajhnih vrat, kar sploh ne odgovarja zakon
skim predpisom. Nekateri razredi so zelo majhni, da se v 
njih ne moremo niti gibati. Prave knjižnice sploh nimamo, 
knjige imamo v natrpanih omarah v več prostorih, celo v 
razredu. Med odmori se na hodniku stiskamo kot ribe v 
■škatli. Zaradi vseh teh in drugih vzrokov je moje in splošno 
mnenje, da bi morala biti naša šola ponovno premeščena 
v drugo stavbo, kjer bi imeli več prostora za vse nujno 
potrebne učne dejavnosti. To je naša pravica, ki so jo 
dolžni spoštovati vsi tisti, ki so za to odgovorni.

Upamo, da nas bodo čimprej preselili v boljšo šolsko 
zgradbo.----------------  ALEKSI JA AMBROSI, 3. A

Op..- Prejeli smo tud i izjavo staršev, k i je  že izšla v dnev
nem časopisju. Zato smo se odločili, da objavimo zgovoren 
Aleksijin tekst iz  dijaškega lista Marjetice (št. 2-3 /  6.96).

Lepi nastopi šolskega zbora
V okviru  obšolske dejavnosti srednje šole I. Trinko se je 

v preteklem šolskem letu vršil tud i tečaj zborovskega petja, 
ki ga je vod il prof. Jericijo. V preteklih  letih je m ladinski 
zbor večkrat uspešno nastopil. Tudi letos je šolski zbor 
nastopil na raznih bož ičn ih  proslavah, maja pa je imel 
nekaj ze lo važnih nastopov. Sodeloval je na rev iji Europa 
insieme, ki jo  je o rgan iz ira lo  goriško skrbništvo in na tek
m ovanju v San Dona di Piave (VE), in sicer z zahtevnim  
program om . Zasedel je drugo mesto. Posebno nagrado je 
prejela pesem O čnica, ki jo  je uglasbil S. Jericijo.

Šolski zbor je nastopil tud i v Kulturnem  dom u v G oric i 
pri srečanju beguncev iz Bosne in na zak ljučn i šolski p ri
reditvi. Res lepi uspehi! ..... s.|.

(N E)EN O TN O  V TRETJE TISOČLETJE?

Slovenski program deželnega sedeža RAI za FJ-k 
pripravlja ob izteku sezone televizijsko oddajo iz ni
za Pri nas dom a, ki bo v celoti posvečena aktualni 
temi s podnaslovom (N e)enotno v tretje tisočletje?

Na javno snemanje, ki bo v goriškem  K ulturnem  
dom u v torek, 18. junija, ob  20.30 so vabljeni vsi, 
ki bi radi sodelovali p ri tej debati. Vodstvo oddaje 
bo poverjeno Jožiju Peterlinu ob pomoči Eve Ciuk 
in pianista Aleksandra Vodopivca. Režija oddaje bo 
zaupana Sergeju Verču. Posebna gosta večera bosta 
sen. Darko Bratina in Lojze Petrle, predsednik de
lovne skupine za manjšinska vprašanja pri Odboru 
za mednarodne odnose DZ RS. Sodelovali bodo 
predstavniki naših zamejskih političnih in civilnih 
komponent: Martin Brecelj (SSk), Miloš Budin (OSI.), 
Stojan Spetič (SKP), Rudi Pavšič (Demokratski Fo
rum), Viljem Černo (slov. organizacije videmske po
krajine), Marij Maver (SSO) in Boris Peric (SKGZ). 
Vsi prisotni bodo imeli možnost, da neposredno 
sodelujejo pri diskusiji.

O b izgubi naše drage sestre in mame
B O G D A NE ČEŠČUT V D . LASIČ

se iskreno zahva lju jem o vsem, ki so ra jn ico  po
sprem ili na njeni zadnji poti, g. M. M arkežiču in g. A. 
Lazarju za pogrebne svečanosti, cerkvenemu zboru in 
vsem, ki so na katerikoli način počastili njen spomin.

Svojci
Sovodnje, Števerjan, 13. 6. /9 9 6

OBVESTILA

V g a le r iji Katoliške knjigarne 
si lahko ogledate dela kiparja 
Zmaga Posege do 22. junija 
po urniku knjigarne. 

PROSVETNO DRUŠTVO Rupa- 
Peč vabi na tridnevni izlet v 
Lombardijo in Piemont k je
zerom Como, Maggiore in 
Orta od 30. avgusta do 1. 
septem bra 1 996. P rijave  
sprejema Tanja Kovic na tel. 
0481-882285.

V petek , 14. jun ija , bo ob
18.30 v knjigarni II Segna- 
libro v Ronkah (ul. Carducci 
21) predstavitev knjige Pre
gnan/V ilija Prinčiča. Predsta
vila jo  bosta avtor in prof. Al- 
do Rupel. Knjiga vsebuje 66 
pričevanj ljud i - med temi 
pričevanji dveh Slovenk iz Tr
žiča - ki jih je prva svetovna 
vojna pognala v begunstvo. 
Večer prireja SKRD Jadro.

v  g a l e r ij i Kulturnega doma 
bo v petek, 14. jun ija , ob
18.30 otvoritev razstave sli
karja D im itrija  Kodriča. Sli
kar živi v Avstraliji in je do 
danes imel nad 20 samostoj
nih razstav. Je član Victorian 
Artists Society, najstarejšega 
avstralsko-likovniškega druš
tva. Razstava bo odprta do 
30. junija po urniku: od 9. 
do 13. in od 16. do 18. ure 
in v večernih urah med raz
nimi kulturnim i prireditvami. 

SLOVENSKO z a m e j s k o  n u 
m izm atično društvo ).V. Val
vasorja organizira v nedeljo, 
16. junija, celodnevni izlet 
na Koroško na ogled karo
linškega muzeja v Možberku 
in mestnega m uzeja v Št. 
Vidu. Za inform acije Stojan 
Sosič, tel. 040-213348, in 
A nd re j Štekar, te l. 0481 - 
537145 (v večernih urah). 

z a k l j u č n i n a s t o p i gojencev 
Glasbene matice - Gorica: v 
štandreškem Kulturnem do
mu, v sodelovanju s Kultur
nim društvom A. Budal, 17. 
junija, ob 20. uri.

DAROVI

Za papežev obisk v Sloveniji: 
N.N. 100.000 lir.

Za obnovitev cerkve v Rupi: 
starši ob krstu male Ester Ber
lot 100.000; sorodniki in pri
jatelji male Ester 103.000 lir. 

Za obnovitev cerkve na Peči: 
G ize la  D evetak Stanzani
75.000 lir.

Za Novi glas: Vinko Levstik 
namesto cvetja na grob g. Bo- 
gomila Paulina 100.000 lir.

V spomin na mamo Rozalijo 
Pelicon darujejo sinovi z dru
ž inam i: 100.000 za sovo- 
denjski cerkveni pevski zbor,
1 0 0 .0 0 0  za sovoden jske  
skavte, 100.000 za sovodenj
ske krvodajalce, 100.000 za 
Kulturno društvo Sovodnje,
1 0 0 .0 0 0  za N o v i g las,
500.000 za sovodenjsko cer
kev. Skupno 1.000.000 lir. 
Za cerkev v Gabrjah: O tilija  
Florenin Deghenghi 105.000 
lir.

Za cerkev na Peči: Draga 
M alič 50.000 lir.

Za obnovitev cerkve v Rupi: 
N.N. 50.000; PD Rupa-Peč 
4.000.000 lir.

Za misijon p. Kosa: Zecchini 
Škabar Ada 20.000; Rafaela 
Škabar Ferluga 20.000; N.N. 
iz Rupe 150.000 lir.

Za misijone: N.N. 30.000 lir. 

Za PD Štandrež: Irena Bel
tram 100.000 lir.

V spomin na pok. Jerico Ve
lišček vd. Tomšič daruje se
stra Elena za Sveto goro
100.000 lir; svakinja Štefani
ja z otroki za sovodenjsko 
cerkev 100.000 in za KD iz 
Sovodenj 100.000 lir; Marija 
Vidoz z otroki za krvodajalce 
iz Sovodenj 100.000 lir; Da- 
nuška z družino za skavte iz 
Sovodenj 50.000 lir; ]ožica 
z družino za Katoliški dom
100.000 lir.

ČESTITKA

Draga Antonella in Danijel,
ob vajinem  prvem koraku 
na skupni življenjski poti va
ma Slovenski goriški skavti 
iz srca čestitam o in že lim o 
ve liko  prave sreče.

SCGV EMIL KOMEL - GORICA

GLASBENI POKLON OH ZAKLJUČKU 
ŠOLSKEGA LETA 1995/96

KONCERT: Ir in a  C a va io n , v io lin a  
V a le n tin a  P a v io , k la v ir

Komorna dvorana SCGV, v soboto, 15. junija 1996, 
ob 20.30

PD STANDREZ

vabi na recital

ZVON SEM SLIŠAL POD NEBOM NOCOJ
v izvedbi dekliškega pevskega zbora Devin in 

moškega zbora Fantje izpod Grmade

v sredo, 19. junija, ob 21. uri v župnijskem  parku 
med lipam i

O b izgubi naše drage 

ROZALIJE PELICON

se iskreno zahva lju jem o g. M arjanu M arkežiču za 
pogrebni obred, cerkvenim  pevkam, vsem, ki so nam 
stali ob strani v teh težkih trenutkih  in vsem, ki so jo 
posprem ili na zadnji poti.

S inovi z d ruž inam i in sorodstvo
Sovodnje, 73 .6 .1 996

1 1
ČE TRTEK 
1 3.  | U N 1 1 A  
1 9 9 6
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA

ALI JE BIL KRŠEN ZAKON?
ERIKA IA Z B A R

Le sedem mesecev nas loči od 13. no
vembra in širša zamejska realnost se že ne
kaj časa ne sprašuje več o zapletih, ki so 
sledili vandalskemu posegu italijanskih o- 
blasti na M atajurju , kajti dogodek je v naših 
m edijih  enostavno pon ikn il.

A li so pozab ili na msgr. Gujona tudi vsi 
tisti, ki so na široko izrekali solidarnost priza
detemu in ponižanemu duhovniku, ki so po
šilja li brzojavke in se nato srečali v res lepem 
številu v cerkvici v beneški vasici? Dogodek 
je imel velik odmev na deželnem in tudi šir
šem nivoju, kljub temu pa na strani pristojnih 
m olk, ki pa ostaja seveda zelo zgovoren.

Kdo je hotel - in zakaj - povzročiti čim  
večjo m ora lno škodo človeku, ki ga je slo
venska država počastila s svojim  najvišjim  
prizananjem?

Po nekaj mesecih pričakovanja na razjas
nitve in odgovore na številna vprašanja sta 
se Natalino Zuanella ter Pasquale Gujon od
ločila za uraden nastop; januarja sta namreč 
naslovila na državno pravdništvo v Vidm u 
zahtevo po pojasnilih  ali je b ila akcija le
g itim na in ali je spoštovala vse zakone in 
do loč ila , ki uravnavajo odnose med Vati
kanom in Ita lijo  oz. med navadnim  držav
ljanom  in svojo državo.

Zaradi vpletenosti videmskega sodišča v 
zadevo pa se je dokumentacija preselila na 
najb liž je pravdništvo v Benetke. V teh dneh 
so začeli z raziskavami ter zaslišanji vseh t i
stih, ki so b ili in form iran i o dogodku oz. ki 
so b ili prisotni novembra na M atajurju (med 
temi tudi diakona Pasquala Z uane llo te rtrč - 
munskega župnika Natalina Zuanello); za
slišana bo tudi skupina karabinjerjev, ki je 
vdrla v cerkvico.

Preiskave so na začetku, hiter ali upočas
njen potek le-teh pa bo seveda odvisen od

Po ne preveč zahtevnem 
vzponu na Matajur, je bila na 
vrhu, tik ob meji, sv. maša - 
prvič v sporedu tega vsako
letnega srečanja - ki jo je da
roval pred tisočglavo množi
co msgr. Marino Qualizza. 
Obred so spremljali glasovi 
treh slovenskih zborov iz 
Nadiških dolin in koralne 
skupine iz Banov pri Trstu. 
V popoldanskih urah je kul
turni program  obogatilo  
predvsem petje in komičnost 
igralcev Beneškega gledali
šča.

Kako pa bi lahko sploh bi
lo drugače, ko vsi vemo, da 
označuje planinca ob ljubez
ni do gora predvsem prija
teljstvo, veselo vzdušje, ka
kršno ga lahko daje nam Slo
vencem tako priljubljeno  
petje!

Ob kroniki glede nedelj
skega srečanja velja pouda
riti predvsem ogromno šte
vilo ljudi, ki se ga je udele
žilo, obmejno prijateljstvo 
med slovenskimi preprosti
mi ljudmi (pogosto v zgled 
tistim, ki si mislijo, da nekaj 
pomenijo) ter prisotnost u- 
glednih gostov. Res lepo za
doščenje za beneško druš
tvo, ki izžareva življenje te 
zemlje, za katero prepogo
sto jočemo, da je v agoniji. 
------------ E.J.

SREČANJE OBMEJNIH  
PLANINCEV NA MATAJURJU

X X M  CORJ ZK  N M O  VM Jo
fUKNtNtKK or.u £ i n x

S tK Č A N It 08MUNIH HAN1N5K.1H P«V?t£V

Matajur predstavlja ne
dvom no simbol beneške 
zemlje. V nedeljo se je kljub 
neznosni že poletni vročini 
zbralo izredno veliko število 
(več kot 2.000) ljubiteljev 
gora na srečanju, ki ga vsako 
leto prirejajo obmejni pla
ninci. Letos je šlo za jubilej
no 25. srečanje, ki ga je or
ganizirala sicer še mlada Pla
ninska družina Benečije, saj 
je nastala leta 1992.

Planinsko društvo se letos 
lahko ponaša že s številnimi 
izpeljanimi iniciativami ter 
izleti oz. vzponi, organiza
cija omenjenega srečanja pa 
je nedvomno predstavljala 
najpomembnejšo točko le
tošnjega programa. Veliko 
truda je bilo namreč vlože

nega s strani številnih članov 
zato, da bi planinci najbolje 
preživeli to vsakoletno prija
teljsko srečanje in res je bilo 
čutiti med navdušenje.

Nedeljski program je bil 
preprost, pristen in spro
ščen. Sami predstavniki o- 
blasti, ki so se oglasili pred 
mikrofonom, niso bili v svo
jih besedah retorični ali ne
potrebno dolgi. Spomnimo, 
da so bili na srečanju ob na
ših "domačih" politikih pri
sotni še predsednik sloven
skega Državnega zbora Jo
žef Školč (sam doma iz Tol
minske in planinec), državni 
sekretar Peter Vencelj ter 
slovenski konzul v Trstu To
maž Pavšič. Prisotni so bili 
župani Benečije in sosednje 
Tolminske.

G. Pasquale Gujon G. Natalino Zuanella

po litične  vo lje , ozadja ali m orebitn ih p ri
tiskov.

Posebno zan im ivo  bi b ilo  raziskati ozad
je, ki je p ris ililo  oč itno  zaskrbljene kroge na 
preiskavo v beneški vasici, vendar sodnika 
v Benetkah zanima le, če je b il kršen kakšen 
zakon; novembrski poseg se je dogodil v 
dveh delih  in če so karabinjerji ob 17. uri 
pokazali potrebno sodnikovo dovoljen je  za 
preiskavo, se to ni zgod ilo  ob 12.30, ko so 
brez prič in dejanske pravice iskali staro na
m išljeno orožje.

Kakorkoli se bo zadeva razpletla, namen 
uradne zahteve po pojasnilih  je predvsem 
v tem, da se ne bi take ali drugačne provo
kacije v b ližn ji prihodnosti ponovile  oz. da 
bi b ili provokatorji pri takih potezah bolj 
previdni; nenazadnje bodo tudi italijanske 
oblasti kdaj drugič bo lj pazile pri nekritič
nem poslušanju razn ih  in fo rm ato rjev  in 
manj arogantne pri svojih posegih.

Preventivni ukrep torej, obenem pa m o
ralna zmaga, s katero se navadno pona
šamo, ko n im am o drugih alternativ, ki je to 
krat nekoliko bo lj konkretna.

TRAGIČNA SMRT

V nedeljo zjutraj je tragično pre
m inil žabniški župnijski upravitelj in 
rektor svetišča na Svetih Višarjah. G. 
Giovanni Nicoletti je nastopil službo 
v Kanalski dolin i precl letom dni po 
odhodu slovenskih frančiškanov. V 
težkih okoliščinah je prevzel župnijo 
z izrednim navdušenjem. Nobena te
žava ga ni ustavila, tako da je v enem 
samem letu delovanja ogromno pri
speval k vaškemu življenju. Najprej 
se je zagrizeno ukvarjal s svetiščem 
na Svetih Višarjah. Planiral je nekaj 
prepotrebnih obnovitvenih del, ki se 
bodo izvršila letos (obnova nekaterih 
streh in romarskega zavetišča). Za 
primeren sprejem slovensko in nem
ško govorečih vernikov je organiziral 
ekipo duhovnikov, ki so mu stali ob 
strani celo poletje. Svetišče na Sv. V i
šarjah je tako ohranilo svoje glavne 
značilnosti, zaradi katerih je vedno 
tako dobro obiskano.

Ob začetku jeseni pa se je osredo
točil na župnijo. Slovenščine ni razu

mel, pač pa se je zavedal posebnosti 
slovenskega jezika v Žabnicah. Takoj 
se je naučil slovenskih molitev, obe
nem pa je s svojim zgledom prepričal 
marsikoga, da je večjezičnost bogast
vo, ne pa breme. Veliko je naredil za 
razne skupine otrok, mladih, poroče
nih in starejših. Vsakomur je bil na 
razpolago za dobro besedo in bil je 
vedno pripravljen poslušati katerikoli 
nasvet.

Čeprav je bil v Žabnicah le kot za
časni župnik, se je vsem prikupil s 
svojim navdušenjem. Kruta usoda 
nam ga je iztrgala prav na praznik 
Svetega Rešnjega Telesa, ko bi moral 
prvič voditi tradicionalno procesijo, 
ki še poteka v starem slovenskem 
obredu. Zgodaj zjutraj se je odpravil 
s svojim avtomobilom na Sv. Višarje, 
da bi pripravil delo zidarjem, ki so 
popravljali župnišče. Nazaj grede je 
iz še nerazjasnjenih razlogov izgubil 
nadzor nad avtom in zgrmel v prepad 
ter bil na mestu mrtev. Žabnice in 
celotna Kanalska dolina žalujejo za 
osebo, ki je znala v tako kratkem času 
to liko pozitivnega narediti za vse nas. 
- PETER GERDOL

VISARSKA ZICNICA  
P O N O V N O  OBRATUJE

V soboto, 1. jun ija , se je 
ponovno zavrtela žičnica za 
Svete Višarje. Istega dne se 
je začela tudi letošnja romar
ska sezona. Na začetku - v 
prvih jun ijsk ih  vikendih - bo 
kabinska ž ičn ica  de lovala  
samo ob sobotah in nede
ljah, od 22. jun ija  dalje pa 
vsak dan.

Na Sv. Višarje vozi kot re
čeno kabinska žičn ica, ki v 
samih 15 m inutah pripelje  
do 1 850 m etrov visokega

svetišča. Vožnja je nadvse 
udobna in primerna tudi za 
starejše osebe. Spodnja po
staja ž ičn ice je v b liž in i O v 
čje vasi, samo 5 k ilom etrov 
od Trbiža.

U rn ik obratovanja ž ičn i
ce je od 9. ure pa do 17. ure 
ob delavnikih ter od 8.30 do 
18.30 ob nedeljah in prazni
kih. Za skupine so predvi
deni popusti.

U rn ik i sv. maš v svetišču 
so sledeči: ob 12. uri ob de
la vn ik ih ; ob 9 .30 , 10.30,

12.30 in 15. uri ob nedeljah 
in praznikih.

Tudi letos bo poskrbljeno 
za sv. mašo v slovenskem je
z iku : g. Jožko Kragelj bo 
namreč skozi ce lo po le tje  
prisoten na Sv. Višarjah in bo 
- ob pom oči nekaterih d ru 
gih duhovn ikov - skrbel za 
prim eren sprejem  s loven
skih vernikov.

Na vrhu bodo seveda od 
prti tudi značiln i lokali, v ka
terih je mogoče dobiti prigri
zek in spominke. V Domu 
A l Convento  pa bo od letos 
m ogoče tud i prespati čez 
noč.
---------------- P. G.

DIPLOMATSKO 
SODELOVANJE 

Z ITALIJO JE M OŽNO

ERIK D O L H A R

Na aktualna vprašanja odgovarja slovenski minister za 
znanost in tehnologijo dr. Andrej Umek

Sodelovanje p r i  ba- 
zovskem sinhrotronu  

je  (lokaj plodno...
Veseli smo, da se je to so

delovanje tako dobro raz
v ilo , kot se je. O cenju jem , 
da je le-to res zgledno. V 
splošnem interesu Ita lije  - 
predvsem pa njenega seve
rovzhodnega dela - je, da 
razvija kar najboljše sodelo
vanje s Slovenijo na vseh po- 
dročjih . Kar je tudi v našem 
interesu. Zato smo se na po
dročju, ki ni pretirano p o li
tično obremenjeno, zbrali in 
skušamo delati tako, da je

vse v na jbo ljšem  interesu 
obeh strani.

Kako pravzaprav  
poteka to sodelovanje?

Zaenkra t tako, da naši 
znanstven ik i sode lu je jo  v 
sinhrotronu, saj so našli do
bre razmere za delo. Načrtu
jem o pa tudi, da bi Slovenija 
p ridobila  svojo žarkovno li
n ijo  in bi se tako raziskave 
lahko bolje  izvajale. O  tem 
šele razm išljamo, ko liko je 
stvarnih potreb, tako da ne bi 
šli k sami stvari, ko še ni ures
ničljiva. Ocenju jem o pa, da 
so to že realne potrebe in m i
slim, da bo Slovenija dobila

svojo žarkovno lin ijo  tudi v 
sinhrotronu v Bazovici.

Preselimo se k 
nuklearki p r i  Krškem, 

okrog katere je  bilo 
veliko polemik, 

predvsem v Ita lij i  in 
Avstriji. K a j je  novega?

M islim , da je b ilo  največ 
po lem ik v Ita liji. Nuklearka 
Krško še naprej varno obra
tu je in predvideva se zame
njava upa lja ln ikov (ali upar
ja ln ikov). To je del, ki nima 
z nuklearnim i procesi nobe
ne zveze, se pravi, da bo e- 
lektrarna delala tudi naprej 
norm alno do konca svoje 
ž iv ljen jske dobe, vsaj tako 
načrtujem o. Poudaril bi, da 
smo že danes S lovenci v 
stanju izvesti sami pregled 
nuklearke. Z obratovanjem 
smo si pridobili določen teh
nični "know -how ", ki ni za
nemarljiv. Sposobni smo jo 
varno voditi, kar nam potrju
je jo  vse mednarodne kom i
sije, kot tudi jo  varno deko- &
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PRILAŠČANJE ZASLUG DEL 
PREDVOLILNE KAMPANJE

S L O V E N IJA

M A R JA N  D R O B E Z

V slovenski po litik i si z la
sti janez Drnovšek, predsed
nik vlade in predsednik Libe
ralne dem okracije, in Zoran 
Thaler, ki je po izglasovanju 
nezaupnice v parlamentu o- 
stal vršilec dolžnosti zuna
njega ministra, zelo prizade
vata, da bi druge po litične 
stranke in javnost prepričala
o tem, da imata, zaradi n ju 
ne državnotvorne vloge, naj
več zaslug za to, da je Slove- 
n ija  doseg la  p r id ru ž e n o  
članstvo v Evropski zvezi. Pri 
tem pa ne omenjata, da ima 
precej zaslug za omenjeni u- 
speh Slovenije tudi Lojze Pe

terle, ki je ob pripravljanju 
pridruženega članstva prosil 
za posredovanje svoje vp liv 
ne prijatelje in sorodne p o li
tične stranke v tu jin i, zlasti 
v Ita liji, A ng liji, Avstriji in v 
N em čiji.

Sicer je po litično  sooča
nje med strankami čedalje 
večje, pri čemer nihče ne iz
bira metod in udarcev. V naj
večjem sporu sta očitno Li
beralna dem okracija  in kr- 
ščanskodemokratska stran
ka, ki sicer še zmeraj tvorita 
vladno koa lic ijo . Obe stran
ki računata na uspeh pri b li
žnjih volitvah v Državni zbor, 
zaradi česar bosta medseboj
ne spore najbrž še zaostrili.

Potem ko so poslanci Slo
venskih krščanskih dem o
kratov v parlamentu glaso
vali proti Zoranu Thalerju in 
s tem om ogočili, da mu je 
bila izglasovana nezaupnica 
kot zunanjem u m inistru, so 
se liberalnodemokratski po
slanci "odzvali" tako, da so 
v parlamentarnem odboru za 
mednarodne odnose s svo
jim  glasovanjem preprečili 
im enovan je  Petra Venclja  
(podpredsednika krščansko- 
demokratske stranke in se
danjega državnega sekretar
ja za Slovence po svetu pri 
zunan jem  m in is trs tvu ) za 
novega slovenskega velepo
slanika v Nemški zvezni re
pub lik i. Medtem pa se Slo
venski krščanski demokrati 
prip rav lja jo  na izredni kon

gres stranke, ki bo nekakšen 
kongres "očiščenja".

V  S loveniji pa n ihče od 
vo d iln ih  p o lit iko v  ali pred
s ta vn iko v  p a rla m e n ta  in 
vlade še ni zbral dovo lj po
guma, da bi o p o zo ril, da 
podpis sporazuma o prid ru 
ženem članstvu v Evropski 
un iji pom eni tudi obvezo, 
da bi m orali č im pre j postati 
predvsem resna in uspešna 
evropska d ržava . Evropa 
nas bo odslej bo lj kritično  
o p a zo va la  in s p re m lja la  
razvoj naše države. Stranke 
in drugi deli slovenske p o li
tike bi se m orali tega zave
dati v sedanji p re d vo liln i 
kam panji.

Q |  Sloveniji parlament raz
pravlja o svežnju ukrepov za 
iz b o ljš a n je  gospodarsk ih  
razmer v državi. Pripravljajo 
o b d a v č ite v  p lač , k je r so 
slednje višje od povprečij, in 
obdavčitev podjetij, v zame
no za znižanje prispevkov, 
ki jih podjetja, delodajalci in 
delavci p lačuje jo v državni 
proračun. Pri teh ukrepih pa 
gre dejansko samo za t.i. 
prelivanje denarja, ne da bi 
država bistveno posegla v 
splošne gospodarske in so
cialne odnose.

Vlada Janeza Drnovška, v 
kateri prevladuje usmeritev 
t.i. divjega libera lizm a oz. 
kapitalizm a, ohranja tak go
spodarski in družbeni ustroj, 
ki ščiti lastnino kot tem eljno 
vrednoto. N ima namreč po
guma, da bi obdavčila pre
m oženje  (zlasti neprem ični
ne - hiše in zemljišča), p ri
dob ljeno tudi s t.i. "d iv jim " 
lastninjenjem, to je s preo
brazbo družbene im ovine v 
premoženje z znanim  lastni
kom. Dodali bi lahko obdav-

POSLEDICE 
"PODIVJANEGA" LIBERALIZ

MA V SLOVENIJI

čitev luksuznih avtom obilov 
in povišanje cen bencina, ki 
je v Sloveniji med najcenej
šimi v Evropi.

Gre skratka za uveljavlja
nje stare liberalne m iselno
sti, po kateri naj se vsak po
sameznik v državi, ki je sicer 
svobodna in demokratična 
in polna možnosti, "znajde", 
kot se more in zna. Sedanja 
oblast ščiti predvsem koristi 
sloja prem ožnih Slovencev. 
Teh je le nekaj tisoč, ostali 
pa ž iv ijo  v stiskah in revšči
ni: v Sloveniji je že ok. 130 
tisoč brezposeln ih . Skoraj 
po lov ica  le-teh je v starosti 
od 35 do 40 let, ki po pravilu 
ne m orejo dobiti nove zapo
slitve. Pomoč, ki jo prejema
jo, komaj zadošča za preživ
ljanje. V M ariboru, kjer je 
stopnja brezposelnosti naj
višja v S loveniji, vsak peti 
prebivalec prejema socialno

pomoč oz. se je prisiljen hra
niti v brezplačni kuh in ji.

V  komentarjih na račun 
takega kritičnega stanja ne
kateri opozarja jo na social
no poslanstvo Cerkve, ki naj 
teži k odpravljan ju  izko ri
ščanja. Sv. oče je med obis
kom v Sloveniji - v svojem 
govoru v ljubljanski stolnici
- C erkv ino  socialno poslan
stvo povzel v opozorilu , da 
v novih dem okratičnih drža
vah ne bi smeli dopustiti, da 
bi nastale nove težnje, ki bi 
nadaljevale z izkoriščanjem.

Navajamo nekaj najbolj 
k ritičn ih  ugotovitev udele
žencev nedavnega posveto
vanja sindikatov v Ljubljani.

Fortunat Turk, ta jn ik ce lj
skega obm očnega odbora 
sindikata tekstilne in usnjar- 
skopredelovalne industrije,

je dejal, "da so tekstilne de
lavke in delavci v Sloveniji 
skoraj hlapci. Vse manj pra- 
|vic im ajo in še m olčati rno- 
jrajo". Rudi Špes iz Zlatarne 
v Celju je opozoril, da je v 
kovinski industriji na C e lj
skem propadlo kar 5 tisoč 
(delovnih mest. Če se bodo 
razmere še poslabšale, "bo
mo na Celjskem kmalu imeli 
peščico graščakov in m noži
co tlačanov". A lo jz  Zvez iz 
Pomurja je poudaril, da v 

(Sloveniji "lahko vsakdo uda
ri po m izi, pa se nič ne zgo
di. O b osamosvojitvi je im e
la naša država 8 tisoč p o lit i
kov, zdaj pa jih  imamo tr i
krat več."

Vlada in politika imata še 
nekaj mesecev časa, da s pri
m ernim i ukrepi ublažita so
cialna nasprotja in zagotovi
ta bo lj enakomeren napre
dek družbe. Če tega ne bosta 
storila, bo v Sloveniji čedalje 
več stavk, protestov ipd., ne
zadovoljstvo pa bi zna lo  do
seči vrh na b ližn jih  volitvah 
v parlament.
--------------M.

m isijon ira ti, in to tako, da bi 
se m orali pri določeni h ipo 
tetični gradnji še nasloniti na 
in ozem stvo  za d o lo čen e  
stvari.

Ali Avstrija  iti 
Italija za v ira ta  Vaše 

delovanje v teni 
največjem viru  

slovenske energije iz  
političn ih  razlogov?  

Avstrija se je od loč ila , da 
ne bo razvijala nuklearne e- 
nergije, Italija pa je iz nje iz 
stopila. Vi (Italija) - Avstrija 
nekoliko manj - imate zato 
določene energetske težave. 
Zato hočete opravič iti vaše 
stanje. Pritisk na Slovenijo je 
posledica tega. Jaz pa si že
lim , da bi mi (Slovenci) ta 
pritisk na nas izkoristili v naš 
interes, se pravi tako, da za
gotov im o varno obratova
nje elektrarne.

V čem se černo
bilska nuklearka  

razliku je  od  k ršk e ?

Slovenska nuklearka je 
različna v dveh bistvenih e- 
lem entih. Prvo: krški reak
to r ne vsebuje og ljika , ki je 
povzroč il v Č ernob ilu  pri 
gorenju izredno visoke tem 
perature. M i v reaktorju n i
m am o go rljiv ih  snovi. D ru 
gič: v Krškem im am o oko li 
celotnega reaktorskega po
slopja tako imenovani "con- 
ta inm ent vessel", to  je v b i
stvu va lj, zgrajen iz pol m e
tra debele stene jekla in še 
poltretjega metra arm irane
ga betona. Radijacija, ki bi 
se sprostila v kakršnikoli ne
varnosti ali nesreči, bi ostala 
vsa znotra j tega valja. Le- 
tega v vzh o d n ih  jed rsk ih  
e lektra rnah, zg ra jen ih  po 
ruskem  m o d e lu , n im a jo . 
Naša zadrževalna posoda 
je tako močna, da bi zdržala 
direkten udarec naj-večjega 
p o tn iš k e g a  le ta la , k i bi 
strm oglavilo  nanjo. Kako je 
ta " c o n ta in m e n t vesse l" 
močan, je b ilo  razvidno pri

napadu, ki so ga Izraelci iz 
v rš ili na iraške reaktorje . 
Tedaj so uporabili specialne 
rakete s posebno ru š ilno  
m očjo, ki so jih  izstre lili iz 
letal. Bile so posebej za to 
načrtovane in točno vodene 
v isto točko, da so šele s tre 
tjo  raketo to posodo prebili. 
Ka tastro fa lna  nesreča b i, 
re c im o , p o m e n ila , ko bi 
m otor jum bo-je ta  zadel ta 
"con ta inm en t vessel". M i
slim , da jugoslovanska v o j
ska ni imela n iko li možnosti 
te posode preb iti, saj s teh
no logijo , letali in bom bam i, 
s katerim i so razpolagali, ne 
bi tega zm o g li. Lahko bi 
povzroč ili škodo, nedvom 
no, da bi prišlo do nuklear
ne katastrofe, to pa je ne
verjetno! M is lim , da se tega 
javnost pri nas prem alo za
veda. Podobno je tudi v Av
striji, Ita liji in Bolgariji, ker 
nas še vedno im ajo za bivšo 
socia listično državo. M i pa 
smo že takrat gradili nukle 

arko po najm odernejši za
hodni tehno log iji. Naša nu
klearka je ravno tako varna
- če ne še bo lj - kot pa so 
francoske, čez katere n im a
jo  Ita lijan i nobene p ripom 
be. Ko ne bi b ilo  francoskih 
nukleark, pa bi danes Italija 

(energetsko ne mogla obsta
jati, saj prav iz Francije uva
ža ogrom en del energije . 
M is lim , da je to strahotna 
h ip o k r iz a , da Ita lija n i iz 
Francije uvažajo na jedrski 
način pro izvedeno e lektri
ko, pri tem pa je sami noče
jo pro izvesti, ker trd ijo , da 
so brezatomska cona. D o
kler uvažajo na jedrski na
č in  p ro izvedeno  energijo, 
zame niso brezatomska co
na.

Se pravi, da lahko  
še naprej m irno  

spimo...
M is lim , da ja.

OBTOŽBE IN ŽALITVE 
PRED VOLTIVAMI

Predvolilna kampanja se 
je razširila tudi z obtožbami 
med raznimi strankami in po
litiki. Janez Janša, l\>an Boršt- 
ner in David Tasič v novi knji
gi, ki je izšla osem let po n ji
hovi aretaciji in obsodbi pred 
jugos lovansk im  vo jašk im  
sodiščem, zanikajo izjave o 
procesu, ki so jih preiskovalni 
kom is iji D ržavnega zbora 
dali Janez Stanovnik, Jože 
Smole, Stane Dolanc in M i
lan Kučan. Poslanec Združe
ne liste socialdemokratov ob
tožuje Janeza Janšo, da je bil 
vpleten v trgovino z orožjem. 
Ministra in podpredsednika 
vlade Janka Deželaka bodo

morda izk ljuč ili iz krščansko 
demokratske stranke, ker si je 
ob prevzemu mesta v vladi 
domnevno dal izplačati 20 ti
soč nemških mark odprav
nine. Državni zbor naj bi raz
pravljal o interpelaciji proti 
ministru za zdravstvo dr. Bo
židarju Voljču. Nastala je tudi 
po lem ika med poslancem 
Ivom H valico in novim  levo 
usmerjenim tednikom Pano
rama. Časnikar in urednik re
vije M AG  D an ilo  S livn ik pa 
bo izdal knjigo z naslovom 
Kučanov klan.

Prva letna konferenca slovenske 
znanstvene fundacije

Slovenska znanstvena fundacija je 10. in 11. t.m. v Porto
rožu priredila prvo letno konferenco z naslovom Pospeševa
nje tehnološkega razvoja Slovenije. Prve letne konference 
se je udeležil tudi m inister za znanost in tehno log ijo  prof. 
dr. Andrej Umek z uvodnim  referatom o vlogi države v 
tehnološkem razvoju Slovenije pri prehodu v novo tisočletje 
(gl. intervju z  m inistrom  Um ekom , stran 12)......................

V zbirki Hiška svet živali
V maju je izdala Založba mladinska knjiga v L jubljani 

štiri m in i-knjiž ice, ki vabijo najmlajše v svet živali. V knjiž ic i 
m lad ič i so zajeti: žrebiček, psička, teliček, prašiček, kunec, 
jagnje, mačka z mucam i, kobila z žrebičkom , kokoš s piš
čanci, raca z račkami, kozica, krava, gos, koza, ovca, kunec, 
goskica, mucka, piščanček. V kn již ic i ž iva li na km etiji so 
pes, konj, oven, račke, golob, puran, petelin, pes, koza, krava 
itd. V kn již ic i ljubke ž iva li pa žrebiček, kunec, psica, mačka, 
svinja, ovca, gos itd. Nekatere domače živali se včasih 
ponavlja jo vendar v drugi ob lik i, scenariju in skupini.

Z om enjenim i kn již icam i se bodo naši otroci ne samo 
igrali, tem več prek n jih  tudi "obiskali" naravo in kmetijo. 
Vsaka kartonka ima 21 barvnih fotografij in je oblikovana 
kot hišica. Tovrstna oblika se vsebini prilagaja in predstavlja 
pravo posebnost. Najmlajši bodo v n jih  našli svoje najljubše 
ž iva li in spoznavali nove - kn již ice  za zabavo tore j in pa 
za odkrivan je  sveta. G.D.

Fontana darilo Ajdovščini
Gradbeno podjetje Primorje je ob 50-letn ici ustanovitve 

d a ro va lo  središču Z go rn je  V ipavske d o lin e  fon tano . 
Postavili so jo  v novem poslovnem-stanovanjskem središču 
ob Goriški cesti. S tem dejanjem  se je gradbeno podjetje  
o d d o lž ilo  prebivalcem  in občinskim  upravite ljem  za n ji
hovo razumevanje in podporo pri razvijanju Primorja. Gre 
pravzaprav za s im bolno dejanje, saj naj bi fontana pona
zarjala tesne stike in soodvisnosti med gradbenim  pod je 
tjem , ki je sedaj po svojih zm ogljivostih  in oprem ljenosti 
med tremi na jvečjim i v S loveniji in naseljem A jdovščina, 
ki je sad gradenj in prizadevanj P rim orja v preteklih pet
desetih le t ih .------------------

Odlov rjavih medvedov za njihovo 
ponovno naselitev v Italiji

Slovenski sklad za naravo sodeluje z ita lijanskim  W W F 
pri zaščiti rjavega medveda. Ta žival je v Sloveniji precej 
razširjena, saj na Kočevskem, Notranjskem, v Trnovskem 
gozdu in tudi v Posočju ž iv i oko li 300 prim erkov. Čedalje 
pogosteje se sliši, da medvedi - npr. na Tolminskem - napa
dejo goveda ali ovce. Rjavi medved je zelo vitalna žival, 
zato bodo začeli z od lovom  posameznih primerkov, ki bi 
jih  nato naselili v vzhodnih Alpah: najbolj prihajajo v poštev 
gozdna obm očja v Furlaniji-Julijski Krajini in v Tridentu.

Slovenski sklad za naravo in W W F Italije izvajata skupni 
projekt za varovanje rjavega medveda na obm ejnih obm oč
jih. Prva faza tega projekta predvideva postavitev zaščitnih 
ograj in spremljanje uspešnosti odlova in izdajo dveh publika
cij. To sta Priročnik za prepoznavanje znakov prisotnosti rja
vega medveda in M edved in človek - napotki za sobivanje, 
ki naj bi prispevala k odpravi predsodkov in negativnih stališč 
dela javnosti do nujnosti zaščite rjavega medveda v Sloveniji. 
Prva akcija postavljanja zaščitnih ograj za zavarovanje oz. 
odlov rjavega medveda je potekala 25. in 26. maja v kraju, 
imenovanem Zatreska pri Trnovem ob Soči. ———  M.
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D e že ln i svet F u rla n ije  
Julijske krajine je pred nekaj 
tedni sprejel nov zakon, ki 
ureja km ečki turizem . Za
konsko besedilo poudarja, 
da mora biti izrazita kmečka 
dejavnost glavni v ir dohod
kov km etije, p rihodk i iz tu 
ristične ponudbe pa nekako 
d o p o ln iln i. N adalje predvi
deva, da m ora jo  kmetje, ki 
zaprosijo  za vpis v posebne 
sezname tu ris tičn ih  km etij, 
ohran iti vsaj deset let to  de
ja v n o s t, če ž e l i jo  č rp a ti 
sredstva iz posebnih skla
dov, ki jih  predvidevajo de
žela oz. razni razvojn i c ilji 
Evropske zveze. Zakon po
sveča ve liko  pozornost h ig i- 
je n sk im  in zd ra vs tve n im  
predpisom za prostore, ki so 
posredno  a li neposredno 
vezani na tu ris tično  ponud
bo kmetije. Poglavje zase so 
p re d p is i g lede  za ko la  in 
spravila mesa ter suhe me
snine.

Zakon govori o  različn ih  
vrstah tu ris tične  ponudbe.

Tako obravnava  osm ičar- 
stvo, iz k lju č n o  gostinsko 
ponudbo na km etiji, m ož
nost po lov ičnega  a li p o l
nega penziona, se pravi tudi 
p renočevan je  na k m e tiji, 
možnost organiziranega ta
b o r je n ja . Na tu r is t ič n ih  
km etijah bodo gostje lahko 
p o m a g a li p r i ra z lič n e m  
km ečkem  d e lu , nekatere 
k m e tije  si b o d o  o m is lile  
razne rekreac ijske  de ja v 
nos ti, špo rtna  ig rišča  a li 
m ožnost sprehodov in iz 
letov. Vse bo lj se širi zan i
m an je  za kon je  in rekre
acijsko jezdenje, m ožne pa 
so seveda tudi drugačne re
kreacije. Vsaka km etija bo 
skušala kar na jbo lje  ponu
jati to, kar je zan jo  na jbolj 
značilno .

Zakon določa, da bodo 
trgovinske zbo rn ice  v po 
sameznih pokrajinah vodile  
sezname tu ris tičn ih  km etij. 
Deželna ustanova za razvoj 
km etijstva ERSA pa je  za
do lžena, da prired i 90 ali 
večurne tečaje za pok licno  
usposabljanje km ečkih tu 

rističn ih delavcev. To z na
m enom , da bi vse, ki se m i
s lijo  ukvarjati s to de javno
stjo, seznanili z zakonodajo 
in predpisi, a, da bi jim  zlasti 
posredovali pristop k tovr
s tn i p o n u d b i. T u ris tičn a  
km etija  naj bo odraz d o 
mačnosti in pristnosti, ku l
turne d im enzije  vasi ali kra
ja, v katerem deluje, in naj 
postane posrednik tudi zgo
dovinskih, etnografskih, ku l
tu rn ih  ali um etniških in for
m acij gostom.

N o v  d e ž e ln i za ko n  o 
km ečkem  turizm u bo tudi 
om ogočil natančnejše raz
merje z gostinci, saj je jasno, 
da tu ris tična  ponudba na 
km etiji ne more tekm ovati 
s ponudbo v restavracijah in 
hote lih. Gre za dve različn i 
področji in dva različna p ri
stopa. Resen pristop k tej do- 
po ln iln i dejavnosti pa je lah
ko za številne km etije - še 
zlasti na našem področju  - 
pom em ben v ir zaslužka in 
tudi razvoja km etije, kme
tijstva in urejenega okolja . 
----------------M .T.

POSVET O STRATEGIJAH 
KMETOVANJA

O d 6. do 8. jun ija  se je v 
znanem  te rm a lnem  kra ju 
Fiuggi zbra lo  kar 1.200 viš
jih  kadrov Zveze neposred
nih obde lova lcev iz vse Ita
lije . R azpravlja li so o p r i
hodnosti in p o z itivn ih  stra
tegijah v današnjem km e
tovan ju .

Po pozdravih župana iz 
Fiuggija in predsednika Zve
ze neposrednih obde lova l
cev iz Lacija je predsednik 
konfederacije Paolo M ico - 
lin i predstavil načrte in upe 
Zveze. Na manifestacijah v 
M ilanu  in N eap lju  so ita
lijanski km etovalci dv ign ili 
svoj glas. N ujno je b ilo  zato, 
da so sklicali sestanek vse
državne Zveze neposrednih 
obdelovalcev, da bi uskladili 
stališča in c ilje  za bodoče 
boljše delovanje.

O d zadnjega podobnega 
zasedanja so m in ila  štiri leta. 
Kongres v Fiuggiju je bil torej 
p riložnost, da je osrednje 
vodstvo zbralo mnenja pred
stavnikov iz vseh italijanskih 
dežel. Pokazala se je  torej 
razno likos t p rob lem a tike . 
Na sim poziju  so različne te
me obdela li v osmih de lov
nih skupinah, ki so razčle
nile naslednje teme: d ruž i
na, podjetje, pridelki, uprav
lja n je  o k o lja  in o ze m lja , 
uporaba dobrin, socialno in 
po litično  udejsvtovanje, ku l
tura in vrednote, organiza
cijska forma. Delovne skupi
ne so pogum no in izčrpno 
obdelale omenjene proble-

A N A S T A S IA  PUR IČ

V Fiuggiu je potekalo organizacijsko zborovanje 
vsedržavne zveze neposrednih obdelovalcev

matike, seveda v luči težav, 
ki jih  m orajo reševati kmeto
valci po vsej Ita liji. N ajbolj 
občutene diskusije, ki so me
stoma razburile zborovalce, 
so obravnavale kvote mleka, 
škandal norih krav in korenit 
padec prodaje mesa, a tudi 
zadnje norm e v okviru  Ev
ropske zveze, smešno nizke 
cene krom pirja  in prispevke 
za o ljčno  olje. Iz teh pose
gov je izžarevala volja do tr
dega dela in do rešitve teh 
problemov, kakor tudi volja, 
da pride do specializacije. V 
razpravo na zasedanju se je 
zelo aktivno vk ljuč ila  m la
dinska sekcija, ki je potrd ila  
uspešnost svojega de lova
nja.

Zveza neposrednih obde
lovalcev že leta vodi stra
tegijo  ovrednotenja d ruž in 
skih km etij, kar potrju je  tudi 
podatek, da je v to organiza
c ijo  v državnem m erilu vp i
sanih kar m ilijon  in 200 tisoč 
družinskih podjetij. Tudi za
to so skušali predavatelji in 
m odera torji de lovn ih  sku
pin, to so v glavnem b ili zna
ni un iverz ite tn i profesorji, 
prikazati najučinkovitejše in 
na jbo lj d inam ične posege, 
ki naj bi privedli do uspešne
ga dela v kmetijstvu v dru
žinskem okolju , kjer naj bi

postali člani kmečke družine 
pravi kmečki podjetn iki.

P redsednik M ic o lin i je 
nazadnje poudaril važnost 
p o lit ičn e  neuvrščenosti in 
popolne strankarske avtono
m ije  za to stanovsko organi
zacijo, kar je v teh časih sko
raj samoumevno. To je zelo 
pozitivno za sindikalno usta
novo, ki bo tako res lahko 
predstavljala le kmetovalca 
samega in se borila za boljšo 
kakovost italijanskega kme
tijstva. Zveza neposrednih 
obdelova lcev se ne name
rava odpovedati vrednotam, 
ki so jo  vedno označevale, 
te so: zdrava krščanska dru
žina, kva lifikacija  dela, kva
lific iran i p ride lk i, zn ižanje 
davkov, zdravo okolje. N o
vost pa, ki jo  je treba čimprej 
uve ljav iti v celotnem  ita li
janskem kmetijstvu, je  po
zorna zazrtost v evropski 
prostor; treba je sprem ljati 
tudi razvoj v svetu, ker bo 
italijansko kmetijstvo le tako 
lahko postalo kom petitivno. 
Bistvenega pom ena je, da 
Italija spremeni svoj pristop 
do Evropske zveze in zahte
va svojo uveljavitev tudi v 
kmetijskem sektorju.

Do 30. junija je čas, da 
plačamo občinski davek na 
nepremičnine IC I. Plačali 
bomo akontacijo, nato od 1. 
do 20. decembra 1996 pa 
saldo tega davka na zgradbe 
in zazidljive ter nezazidljive 
ali kmetijske površine. Le
tošnji davek ICI bomo do
ločili tako, da bomo obdav
čljivi vrednosti zgradbe ali 
zemlje, ki je naša last, apli
cirali plačilno mero (t.i. ali- 
quote), ki jih posamezne ob

čine določajo za nepremič
nine na svojem ozemlju.

Znano je, da imajo ob
činske uprave pravico do
ločiti dve različni plačilni 
meri za ta davek. Za glavno 
bivališče lahko uvedejo ni
žjo, za ostale nepremičnine 
pa redno. Tržaška občinska 
uprava je letos izbrala to 
možnost. Za glavno biva
lišče je to 4,5, za ostale ne
premičnine pa 5,5. Ob Tr
stu je tudi občina M ilje iz
brala možnost različne ob
davčitve. Za glavno bivali

šče je to 5,5, za ostale ne
premičnine pa 6. V občini 
Dolina znaša 4,5. V obči
nah Zgonik in Repentabor 
je enota za ICI 5, v občini 
Devin Nabrežina pa 6.

Davkoplačevalec bo to
rej pri izračunu tega na- 
plačila moral upoštevati, da 
mora v tem roku plačati 
vsaj 90%  davka IC I, ki se 
nanaša na prvo polletje le
tošnjega leta. Zakon sicer 
predvideva tudi možnost 
plačila vsega davka ICI v 
enem samem obroku. Če se 
odločimo za to varianto, lah
ko to naredimo do 30. ju
nija.

NARAVNO ZDRAVLJENJE 

S HOMEOPATIJO

I2 T  ...................................

O bčutek zdravja je har
m onija in energetsko ravno
vesje. Če se harm onija v nas 
podre, nastajajo druga za 
drugo v naši notranjosti laž
ne in form acije . Skladja fu n 
kcij ni več, d inam izem  je 
prizade t in začen jam o se 
počutiti bo lne in šibke. D is
harm onija  v duši se kaže na 
telesu kot bolezenski sim p
tom . Lahko gre samo za u- 
tru jenost brez posebnega 
vzroka, slabo počutje, nape
tost ali ž ivčnost, ki si jih  ne 
znam o razlož iti. Če je ener
getsko ravnovesje dalj časa 
m o te n o , se b o le z e n s k i 
sim ptom i krepijo . Čutiti za
čnem o na prim er bolečine, 
ki jih  ni mogoče z n ič im er 
dokazati, vseeno pa že m o
čno om e ju je jo  našo vsak
danjo  aktivnost. Na primer:

po n a v lja jo ča  se m igrena, 
nevralgija v katerem koli de
lu telesa ali prebavne m ot
nje in težave s spanjem. Na
dalje  se lahko razvije jo  pra
ve organske b o le zn i, g le 
dano z medicinskega stali
šča; bolezni, ki se dajo m eri
ti in dokazati z instrum enti, 
ki so nam na vo ljo . Zdrav
ljen je s k lasičnim i zdravili 
odpravlja  samo bolezenske 
simptom e, ne vrača pa te le
su z g u b lje n e g a  e n e rg e t
skega ravnovesja.

HOMEOPATSKA
ZDRAVILA

Kadar govorim o o terapiji 
in zd rav ilih , se vsakdo na j
prej vpraša, kako de lu je jo  in 
zakaj.

Homeopatska zdravila  v 
bistvu ne zdrav ijo  bolezni, 
marveč telesu vračajo po 
drto  energetsko in duhovno

JELENA STEFANČIČ

ravnovesje in s tem organi
zem spodbu ja jo , da se o- 
zdravi sam. U po rab lja  se 
v e lik o  š te v ilo  z d ra v iln ih  
snovi in vsaka snov povzro
ča poleg številn ih  s im pto
mov na posameznih orga
nih še neko splošno dušev
no stanje, ki je zanje zna
č ilno . Prav zato je naloga 
homeoterapevta ta, da ugo
tovi ce lo tno stanje bo ln ika 
in da po m ožnosti z eno 
snovjo zaobseže vse sim p
tome. Za to je potrebno ve
liko  časa, potrp ljenja in po
zo rnos ti. Uspešno zd ra v 
ljenje je odvisno tudi od bo l
nikove pripravljenosti za so
delovanje in njegove želje 
po ozdravljen ju . Najbrž se 
zdi marsikomu to nenavad
no, saj navsezadnje vsakdo 
zatrju je, da bi b il rad zdrav. 
----------------DALJE

„. nEMt"A11ČM M! ^
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TESTENINE
Testenine, ki so p r ilju b 

ljene po vsem svetu, so na
rejene iz škrobnatega testa 
z ja jc i ali brez n jih .

Testenine brez ja jc sodijo 
v do lgo vrsto in bogato iz 
b iro  p rip ravljen ih  jed i. N a j
znamenitejše so špageti. Za 
pripravo osnovnega testa za 
testenine brez ja jc  potrebu
jem o: (za 500 g testenin) 
300 g m oke, ščepec soli, 
175 ml vode (po potrebi ne
ko liko  več).

M oko  in sol premešamo 
in na sredi naredim o ja m i
co. Vanjo z lije m o  vodo in s 
prsti postopom a vde lam o 
m oko z roba. Če je testo 
presuho, dodam o še m alo

Q \  /  ,

SCEP LJUBEZNI TUDI V LONEC
JELENA STEFANČIČ

M oko stresemo na de lov
no površino in na sredi nare
d im o  jam ico. D odam o ja j
ca, o lje  in sol. Če dodam o 
o lje  bo testo mehkejše in ga 
bom o laže ob likova li. V p ri
meru, da bi želeli zelene te
stenine, dodam o še špinačo 
(250 g), ki smo jo  najprej 
skuhali, odced ili in drobno 
sesekljali. S konicam i prstov 
postopoma dodajam o m o
ko in jo  zamesimo z ja jc i. 
V de lam o to lik o  m oke, da 
dob im o  čvrsto testo, ter ga 
gnetemo tako dolgo, da po
stane prožno. O b liku jem o  
ga v hlebček in ga pustimo 
počivati 30-60 m inut.

Testo razrežemo na dva 
ali tri kose, vsakega razva
ljam o in razrežem o v po
ljubne oblike.
-------------- DALJE

vode. Testo mora b iti čvrsto, 
vendar ne lep ljivo , zato ga 
ne sm em o preveč v la ž iti. 
Gnetemo, da postane testo 
g ladko in prožno, nato ga 
p o k rije m o  s sk ledo in ga 
pustim o počivati 30-60 m i
nut. Ko m ine čas, testo raz
de lim o  na dva ali tri kose, 
vsakega posebej razvaljamo 
na pom okani deski in razre
žem o na zaželene ob like. 
Pred nada ljn jo  uporabo te
stenine sušimo vsaj I uro, 
kuham o pa v v re li, s lani 
vodi.

Za pripravo ja jčn ih  teste
nin potrebujem o: (za 375 g 
testen in) 200  g pšenične 
moke - po potrebi neko liko 
več, 3 rahlo stepena jajca, 
4 ž lice  o lja , 1/2 ž ličke  soli.
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EVROPSKO NO G O ME TNO  
PRVENSTVO

NEMCI NESPORNI 
FAVORITI

ERIK D O L H A R

30 LET POD ZAMEJSKIMI KOSI

V Angliji se je prejšnji 
konec tedna začela za
ključna faza evropskega 
nogometnega prvenstva, 
na katerem nastopa 16 dr
žavnih reprezentanc. Med 
temi je nemška vrsta ne
sporni favorit za končno 
Zmago, saj je najbolj uigra
na in se lahko ponaša z iz
kušenim plavolasim "bom- 
berjem" Ju rg e n o m  Klins- 
tn an n o m  (na sliki), ki si
cer v prvi uspešni tekmi 
"pancerjev" proti Čehom 
(2-0) ni nastopil zaradi iz
ključitve. Na tem, po olim
pijskih igrah v Atlanti, naj
večjem letošnjem špor
tnem dogodku, so namreč 
vse ostale državne repre
zentance na podobnem 
nivoju. Tu mislimo na Ita
lijane, Angleže, Nizozem
ce, Bolgare, Švicarje in o- 
stale. Nosilci evropskega 
naslova - Danci so le bleda 
senca enajsterice, ki je 
pred štirimi leti osvojila 1. 
kontineta lno lovo riko  v 
Zgodovini svojega nogo
meta. Največje neznanke 
so vrste I Irvaške, Portugal
ske in Turčije. Prvi dve po
stavi namreč razpolagata z 
izrednimi talenti, ki pa jih 
njuni selektorji večrat s te
žavo "krotijo" oz. prilago
dijo njihove individualiz
me skupinski igri. Turki pa 
SO v Anglijo prišli po izred
no uspešnih kvalifikacijah, 
tako da bi lahko poskrbeli 
Za kako presenečenje. "Žo
ga je okrogla" posebno na 
takih prvenstvih, ko so 
spodrsljaji velikih in exploi- 
ti malih reprezentanc zelo 
možni. Po uvodnih tek
mah lahko le zabeležimo, 
da so se tri zaključile z i- 
dentičnim izidom in brez 
zmagovalca (Anglija-Švica, 
Spanija-Bolgarija in Danska 
-Portugalska, vse 1-1), v to
rek pa sta bila še na spore
du dvoboja skupine B: Ni- 
Zozemska-Škotska (0-0) in 
Romunija-Francija (0-1).

V zamejstvu smo konec 
prejšnjega tedna proslavili 
30-letnico naše košarke. O b
letnica je sicer b ila  že lani 
(1965-1995), spomnil pa se je 
je Branko Lakovič (na sliki). 
On je b il tudi med prvim i, ki 
so ta šport uvedli pri nas, s 
kn jigo  30 let naše košarke. 
Neutrudni "Lako" je sedaj v 
"play-offu" z drugo knjigo, al
manahom letošnje sezone, v 
katerem bo z besedami, sli
kami in statističnim i podatki 
podrobno opisal športne do
sežke zamejskih društev, ki se

ukvarja jo z najrazličnejšim i 
panogami. Branko je bil tudi 
prava duša manifestacije, ki je 
bila v nedeljo na stadionu 1. 
maj. Popoldne so najprej na
stopili najm lajši v zaključn i 
fazi turnirja v minibasketu Igre 
p o d  košema (na sliki Kroma 
nagrajevanje), podvečer pa je 
b ila  pričakovana "A li star" 
tekma, v kateri je nastopila ve
čina najboljših zamejskih ko
šarkarjev vseh časov. Ljubite
lj i košarke smo im eli tako 
možnost, da po dolg ih letih 
zopet občudujem o športne 
poteze naših "bivših zvezd
nikov", med katerim i se je še 
zlasti izkazala "trojica" iz zlate 
jadranovedobe: Marko Ban, 
Klavdij Starc in Peter Žerjal. 
Poleg košarkarjev, ki smo jih 
videli še letos na raznih igriš
čih (Boris Vitez in primis), so 
bili prav ti trije bivši modri bo-

M

ODBOJKA VALOVKE V C-2 LIGI!

O dbojkarice Vala so dosegle svoj letošnji c ilj: napre
dovanje iz ženske D v C-2 ligo. Podvig jim  je uspel po 
uspešnem sobotnem dodatnem  srečanju proti prvou- 
vrščenemu Gonarsu. G ladek 3-0, s katerim  so ugnale 
nasprotnice, je le dokaz, da so si Goričanke srčno želele 
prestop v višjo ligo. Valovke so zasedle končno 2. me
sto v finalnem četveroboju, tako da direktno napredujejo 
v C-2 ligo. Za trenerja Zorana Jerončiča je to  ponovno 
zadoščenje.

Kvalifikacije za ž.B 2 ligo: v nedeljo: Famavil Brescia - 
Sloga 3 - 1 .

"Zvezdniki" zamejske košarke

n iko povemo, da so "beli" 
(Budin, Arena, Pregare, Vato
vec, Sare) premagali "plave" 
(Oberdan, Ban, Starc, Žerjal, 
Vremec, Klobas) s 93-91. 
O d ločiln i koš je ti k pred kon
cem zadel Kristijan Arena.

Praznovanje 30-letnice se 
je nadaljevalo v večernih u- 
rah na zunanjem  igrišču, ob 
glasbi, jedači in pijači, pred
vsem pa je bila to priložnost 
za kramljanje z bivšimi prota
gonisti naše košarke. O  ude
ležbi lahko zapišemo, da je 
b ila  skromnejša, kot smo si 
pričakovali; verjetno so žgoči 
sončni žarki marsikoga priva
b ili raje k morju, dogodek pa 
je bil tudi slabo reklamiran.

IN T E R V jU

A N D R E J  V R E M E C  -
V  P A D O V O  P O  N O V E  

IZK U ŠN JE

jevn ik i protagonisti "tekme 
zvezdnikov" in marsikomu se 
je zdelo, da bi lahko še da
nes uspešno nastopali na na
ših parketih. Veliko je bilo biv
ših trenerjev Jadrana: Andrej 
Vremec in Valter Vatovec sta 
nastopila kot igralca, Peter 
Brumen kot sodnik, Jože Spli- 
hal in Janez Drvarič pa sta tek
mi prisotvovala s tribune. O  
končnem rezultatu tekme, ki 
je b ila razdeljena na šest ča
sov po 7 m inut, naj za kro

i
O  letošnjem 

trenerju Jadra
na A n d re ju  
Vremcu (na sli
k i)  sm o že v 
prejšnji številki 
NG p o ro ča li, 

da odhaja  na novo košar
karsko pot v Padovo, kjer bo 
tren ira l jadranove nasprot
nike društva Rinaldi.

Andrej, bi našim  
bralcem podrobne je 

obrazložil svojo izbiro?
To je predvsem poklicna 

izbira. To ek ipo  poznam  že 
mnogo let, od takrat, ko sem 
bil še študent v Piemontu. Že 
tedaj so me vprašali, če bi 
prišel k njim . Sedaj so se spet 
podali v protinapad in prišli 
s ponudbo v trenutku, ko so 
se okoliščine nekoliko spre
m enile. M is lim  na dejstvo, 
da mi je po to lik ih  letih tre
n iran ja  tu zm an jka lo  m o ti
vac ij, saj sem delal z vsemi 
m ožnim i ekipami. O ko lišč i
ne naše zamejske košarke 
niso ravno na jlažje , pred
vsem zato ne, ker je ve liko  
pom anjkanje trenerjev in se 
mora vsak trener, poleg tega 
da vod i ek ipo  in treninge, 
ukvarjati še z vsemi m ajhn i
mi organizacijskim i aspekti. 
Pred več kot enim mesecem 
so me poklicali iz Padove ter 
mi ponudili vodenje članske 
in m ladinske ekipe. Na za
četku to zame ni b ila  ravno 
velika motivacija, ker ni b ilo  
še znano, kako bo sestav
ljena ekipa.

Ali na podlagi svoje 
izbire lahko seda j poveš  
ljudem, da te v Padovo  

ni privabil denar?

Tako je. Geografsko je Pa
dova relativno blizu, saj sem 
le 200 km od Trsta. Druga 
stvar pa je zelo am biciozen 
projekt Rinaldija, ki sodeluje 
z vsemi mladinskimi ekipami 
iz oko lice Padove, se pravi z 
A -ligaši: Reyer iz Benetk, 
Floor iz Padove in Benetton 
iz Trevisa. Gre torej za sode
lovanje med tremi prvoligaši 
in en im  B-2 ligašem, jaz bi 
moral delati z n jim i in imeti 
na razpolago lepo skupino 
zelo dobrih mladincev. Moja
i naloga bi b ila  skratka ta, da 
bi moral ovrednotiti n jihove 
igralce, čeprav so to taki ko
šarkarji, ki v A ligi n im a jo  
(prostora in niso imeli dovo lj 
možnosti za igranje. Zato so 

(prišli v naš klub, da bi si na
brali izkušenj, ki so potrebne, 
da bi v A lig i "še kaj pove
dali".

Ostal p a  boš 
verjetno v stiku  z  našo 

stvarnostjo...
Seveda, saj upam, da bom 

(samo začasno od doma. S 
Padovo sem namreč podp i
sal eno letno pogodbo z op 
c ijo  še dveh let, se pravi, da 
[sem pri n jih  na nekaki eno-
i letni preizkušnji, nakar bodo 
o d lo č ili, če sem za n jih  do 
volj dober.
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Po o d lo č it
vi, da se Jadra- 
nov trener Vre
mec preseli v 
Padovo, smo 

j  se o problem u "bega" naših 
[strokovnjakov, a tudi igralcev, 
v druge košarkarske arene, 
[pogovorili s tehn ičn im  d i
rektorjem Jadrana Markom  
Banom (na sliki).

Kako boste Vremca 
nadomestili in ka j menite
o tem, da letošnji trener 

Jadrana zapušča  
moštvo?

Kot vodstvo obžalujem o 
dejstvo, da smo izgubili ene- 

Iga naših najboljših strokov
njakov. S tem smo ve liko iz- 

jgubili vsi košarkarji, ne samo 
mi ladranovci, čeprav sem od 
prvega dne jasno povedal, da 
je Jadran samo reprezentan
ca vsega našega gibanja. A n
drejeva odsotnost pa se bo še 
kako poznala predvsem na 
mladinskem področju, kjer je 
oprav il res izredno drago
ceno delo. Žal ga nismo u- 
speli zadržati iz raznih raz
logov, ker v tem trenutku n i

smo zm ožni dati trenerju ali 
jstrokovnjaku dovo lj m o ti
vacij in materialnih gotovosti, 
kakršnih vzgojite lj, kakršen 
je, potrebuje. Smo v izred
nem stanju, to vsi vidimo, ver- 

[ jetno ne samo pri nas, v vsem 
zamejstvu, na vseh n ivo jih . 
Znali pa si bom o pomagati! 
[Če bo potrebno, si bomo za- 
! v ihal i rokave tud i dvakrat 
bolj kot doslej. Prebrodili bo
mo krizo in upam, da bomo 
Andreja čim prej "povlekli" 
nazaj. Upam, da bom o č im 
prej sanirali naše stanje in dali

i prave pogoje našemu de lo
vanju, da bo lahko s polno 
paro obratovalo.

To postaja problem  
v našem športu, da 

strokovnjaki in igralci, 
ki so se fo rm ira li v 

naših društvih, za p u 
ščajo zam ejstvo in se 
odločajo za  izkušnje  

drugod. Ti si tako  
izkušnjo dal skozi, za to  
boš verjetno tudi vedel, 

kako bi se to lahko  
preprečilo.

V bistvu gre za to, da smo 
s prostovoljnim delom dose
gli tak nivo, da tekm ujem o s 
sredinami, ki so gmotno in or- 
[ganizacijsko mnogo bolj pri
pravljene kot m i. Za prim er 
naj ti povem, da je ladran le
tos nastopal v B-2 ligi z manj
I kot polovičnim budgetom od 
vseh ostalih ekip. Četudi se 
] potrudimo, lahko uspemo do 
določene mere. Trenerji in
i igralci nam lahko pomagajo, 
da zdržim o na tem nivoju. V 
določenem trenutku pa pride 
verjetno do tega, da jih neke 
sile iz drugih sredin zm otijo  

j  in prem otijo, saj jim  nudijo  
bistveno drugačne pogoje. 
Za te smo storiIi vse, kar je v 
[naših m očeh, fo rm acijsko 
smo pripomogli k njihovi izo
brazbi, tako da si n im am o 
kaj očitati, če nam pač "zbe- 

[ž ijo " oz. gredo iskat afirm a
c ijo  v drugo sredino. Vsi, ki 
sm oim elitako izkušnjo, smo 
se potem tudi v rn ili nazaj, 
obogateni z izkušnjami, ki so 

j  našemu gibanju še kako pri
šle prav. M is lim , da bo tako 

j  z Andrejem  in z Vatovcem, 
ki se je lani tako odločil.

O  b ivšem  jad ranovem  
trenerju  Valterju Vatovcu  
smo v teh dneh zvedeli, da 
je  tik  p red  podp isom  p o 
godbe s tržaško peterko Ser- 
\ volano Latte Carso.

J A D R A N U  T U R N IR  
D O N  SARTI

Naši na tem turn irju  niso 
im eli enakovrednih tekm e
cev, saj so jih  vse po vrsti 
"zmleli". Odločilna sta bila o- 
ba dob ljena  dvoboja s Ser- 

| volano, medtem ko je b il f i
nale z Ginnastico le gola for
malnost (68 - 35 za Jadran). 
Na koncu so proglasili naj
boljšo peterko turn irja , v ka- 
itero je bil uvrščen ]an Budin. 
Letošnji ladranov "tujec" joe 
Calavita pa je prejel poseb- 
| no priznanje, saj se po osmih 
letih nastopanja v Italiji vrača 

jv ZDA. Simpatičnemu dolgi
nu lahko le zakličem o: "Na- 

jsvidenje, oz. good bye Joe!" 
------------ L.D.

Občna zbora Sloge 
in Primorja

10. in 12.t.m . sta bila na 
tržaškem Krasu dva pomem
bna občna zbora, Športnega 
združenja Sloga in Football 
cluba Primorje, o katerih bo
mo podrobneje poročali 
prihodnjič.

KOTALKANJE

Tanja Romano spet 
zmagala

Ko športnik pri nas nima 
več d o v o lj m o t iv a c ij,  se 
navadno poda v tu jino , da bi 
se tam  p o m e ril s svo jim i 
sovrstniki. Tako je b ilo  tudi za 
kota lkarico openskega Pole
ta, ki je v dresu italijanske dr
žavne reprezentance nasto
pila v tekm ovanju za nemški 
pokal v Freiburgu in osvojila 
prvo mesto v prostem pro
gramu kom b inac ije , v o b 
veznih lik ih  pa je bila druga.

ROLKANJE

Mladini srebro in 
bron v državnem 
pokalu

K riška  M la d in a  se je  
konec tedna p om erila  na 
dveh preizkušnjah ita lija n 
skega pokala. V Sandrigu pri 
V icenzi so se Križani uve lja
v ili v treh kategorijah: G uido 
Masiero je b il najboljš i med 
"master 2", v kategoriji na j
m la jš ih  sta s lav ili Lorenza 
Schirra in M ateja Paulina, 
laro Košuta in M itja Tretjak pa 
sta b ila  tretja med naraščaj
n ik i, tako da je M lad ina  na 
d ruš tven i le s tv ic i zasedla 
drugo mesto. V Peju je b ilo  
še tekm ovanje v reber. Tu so 
M lad in in i rolkarji prišli tretji, 
predvsem po zaslugi najm laj
ših: Mateja Paulina in Ivo Ko
šuta sta tudi tu bila najboljša 
med najmlajšimi, m ladinki A- 
na Košuta in Veronika Boga
teč pa sta b ili prva in druga.

PRIMORSKI ŠPORT

Veslača Tul in Špik 
v Atlanto

Izolčan Erik Tul in Blejec 
Luka Špik sta si na kva lifika 
c ijah  v Luzernu privesla la 
o lim pijsk i nastop v A tlanti. V 
fina lu dvo jn ih  dvojcev sta za 
posadkama Hrvaške in Polj
ske osvojila tretje mesto.

V Atlanti bosta nastopila še 
dva slovenska čolna. Iztok 
Čop v skifu ter Sadik M u jk ič , 
M ilan Janša, Denis Žvegelj in 
Jani K lem enčič v četvercu 
brez krmarja. — —
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\/Pokloni prijatelju
naročnino na 
Novi glas

Z A D R U G A  G O RIŠKA M O H O R JE V A

3 4 1 7 0  G O R IC A ,  RIVA P IA ZZ U T T A  18 
TEL. 0481 /  5331 77, FAX 0481 /  5 3 6 9 7 8  

3 4 1 33  TRST, UL. D O N IZ E T T I  3 
TEL. 0 4 0  /  3 6 5 4 7 3 ,  FAX 04 0  /  6 3 3 3 0 7

N A V O D IL O  ZA N A R O Č N IK E

O b ra z e c  iz re ž i te  ali  f o to k o p i ra j te ,  
iz p o ln i te  ga v vseh d e l ih  in ga p o š l j i te  

po pošt i a l i  osebno  p r ine s i te  na t ržaško  
oz. g o r iško  up ra vo  Novega  glasa - 

Z ad ruge  G o r iške  M o h o r je v e .
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